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Per a aquest primer número especial de VilaWeb Paper, ara 
que fa mig any que va començar la pandèmia, hem volgut 
recuperar algunes de les entrevistes que vam publicar, 
sobretot els mesos de març, abril i maig.

En aquell moment vam decidir de començar a publicar 
entrevistes en profunditat que volíem que anassen 
més enllà dels efectes immediats de la pandèmia i que 
intentassen ajudar-nos a entendre el món que s’obria 
davant nostre, no únicament del punt de vista sanitari, sinó 
també des de l’òptica econòmica i social, fins i tot cultural.

Moltes d’aquelles reflexions no eren gens conjunturals, sinó 
que ens obrien camins per a entendre l’enorme complexitat 
del problema que començàvem a encarar. Tanmateix, 
malauradament, passats els primers mesos i amb el 
començament d’allò que en podríem dir la normalització 
de la vida pública, moltes de les idees, trencadores i poc 
habituals, que es varen reflectir en aquelles entrevistes han 
restat abandonades.

Per això pensem que ara és el moment de tornar-les 
a posar a l’aparador i obligar-nos a reflexionar-hi. 
Personatges de tot el món i del nostre país, barrejats, ens 
ofereixen un gresol riquíssim de reflexions que no voldríem 
que caiguessen en l’oblit. I per això us les oferim totes en 
aquest primer dossier de VilaWeb Paper. 

VICENT 
PARTAL

ENTENDRE EL MÓN,  
MIG ANY DESPRÉS

director@vilaweb.cat

http://www.vilaweb.cat


3
vilaweb.cat
Divendres 18 de setembre 2020

Especial #01MIG ANY DE PANDÈMIA: ENTENDRE EL NOU MÓN

EL VIRUS

 NOAM CHOMSKY
Lingüista. Estats Units.

BYUNG-CHUL HAN
Filòsof. Corea.

JORDI SERRA-COBO
Biòleg. Països Catalans.

SUSANNA SIEGEL
Filòsofa. Estats Units.

http://www.vilaweb.cat


4
vilaweb.cat
Divendres 18 de setembre 2020

Especial #01MIG ANY DE PANDÈMIA: ENTENDRE EL NOU MÓN

N O A M  C H O M S KY

NOAM CHOMSKY:
‘ELS CIENTÍFICS JA SABIEN QUE VINDRIEN  
MÉS PANDÈMIES I NO S’HI HA FET RES’

Text: Cristina Magdaleno / Foto: Arxiu

Entrevista al pensador nord-americà, 
que critica l’actuació dels governs i el 
mercat arran de la crisi del coronavirus

http://www.vilaweb.cat
https://www.vilaweb.cat/noticies/noam-chomsky-els-cientifics-ja-sabien-que-vindrien-altres-pandemies-i-no-sha-fet-res/
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—Quines lliçons positives podem extreure de la pandèmia?
—Que som davant un altre error massiu i colossal de la versió neoliberal del capi-
talisme. Perquè si no aprenem això, la pròxima vegada que passi una cosa semblant 
serà molt pitjor. És obvi, després del que va passar amb l’epidèmia de la SARS el 2003. 
Els científics ja sabien aleshores que vindrien més pandèmies, probablement de la 
varietat del coronavirus. Hauria estat possible preparar-se en aquell moment i abor-
dar la situació com es fa amb la grip, per exemple. Però la realitat és que no s’ha fet.

—Per què?
—Les farmacèutiques tenien recursos per a prevenir el que ha passat i són extre-
madament riques. Però no ho fan perquè els mercats diuen a les farmacèutiques que 
no hi ha beneficis en el fet de preparar-se per a una catàstrofe. Encara que sigui ben 
clar que és aquí a la cantonada.

—Què creieu que passarà amb la globalització tal com la coneixem, després 
d’aquesta pandèmia?
—La globalització no és dolenta per si mateixa. Està bé anar de viatge a Espanya, 
per exemple. La pregunta és de quina forma de globalització parlem. I la que tenim 
és la que vol el neoliberalisme. És la que ells han dissenyat. Aquesta globalització 
ha enriquit els més rics, ha dipositat un enorme poder en mans de corporacions i 
monopolis i ens ha portat a una forma molt fràgil d’economia, basada en el màxim 
benefici, fent sempre les coses al menor cost possible. I aquest raonament porta que 
els hospitals no tinguin algunes coses que necessiten ara, perquè no són eficients. 
Per exemple.

—És aquest sistema, que col·lapsa?
—Col·lapsa perquè no pot lluitar amb una cosa que ha sortit malament. Quan 
dissenyes un sistema fràgil i centralitzes la manufactura i portes la producció 
només a la Xina, el resultat que tens és Apple, per exemple. Aquesta empresa fa uns 
beneficis enormes, dels quals ben pocs es queden a la Xina o a Taiwan. La major 
part del negoci d’Apple va a parar a una oficina de la mida del meu estudi, situada 
a Irlanda, per pagar menys impostos en un paradís fiscal. I quan veus això t’has 
de demanar: com és que aquestes empreses poden amagar diners en paradisos 
fiscals? Que és part de la llei natural, això? No. De fet, als Estats Units, fins que no 
va arribar Reagan, tenir diners en paradisos fiscals era una cosa il·legal. Tot això 
ha estat dissenyat perquè sigui així. Són decisions que tenen conseqüències, unes 
conseqüències que hem vist al llarg dels anys. I aquesta és una de les raons per les 
quals trobes això que s’ha mal anomenat ‘populisme’. A conseqüència de totes les 
coses que li han fet, molta gent està molt enfadada, molt ressentida i odia el govern 
de manera justificada. I aquest ha estat un terreny fèrtil per a demagogs que poden 
sortir i dir: ep, jo sóc el teu salvador i els immigrants són això i allò altre.

‘Per al filòsof i lingüista Noam Chomsky, la primera gran lliçó de l’actual pandè-
mia és que som davant ‘un altre error massiu i colossal de la versió neoliberal del 
capitalisme’, que en el cas dels Estats Units s’agreuja per la naturalesa dels qui 
anomena ‘bufons sociòpates que mouen el govern’ encapçalat per Donald Trump. 
Des de casa seva, a Tucson, lluny del seu despatx a l’Institut Tecnològic de Massa-
chusetts (MIT) des d’on va canviar per sempre el camp de la lingüística, Chomsky 
repassa en aquesta entrevista les conseqüències d’un virus que deixa clar que els 
governs són ‘el problema i no la solució’.

http://www.vilaweb.cat
https://www.vilaweb.cat/noticies/noam-chomsky-els-cientifics-ja-sabien-que-vindrien-altres-pandemies-i-no-sha-fet-res/
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—Què en penseu, de la gestió de la pandèmia que fa l’administració Trump?
—És surrealista. Al febrer, la pandèmia ja feia estralls i Trump va i presenta uns 
pressupostos que fan retallades al Centre de Prevenció i Control de Malalties i en 
altres institucions relacionades amb la salut! Trump va fer retallades enmig de la 
pandèmia mentre incrementava el finançament de les indústries d’energia fòssil, 
la despesa militar, el famós mur…

—I tot això què creieu que significa?
—Tot això diu molt de la naturalesa dels bufons sociòpates que mouen el govern. 
Ara la Casa Blanca vol culpar algú desesperadament. Culpa la Xina, culpa l’OMS. 
Tot per no retre comptes del que ha fet.

—De fet, Trump ha deixat de finançar l’OMS precisament ara…
—I això és realment criminal! Deixar de finançar-la ara? Què vol dir això? L’OMS treballa 
a tot el món, principalment als països pobres i amb temes relacionats amb la diarrea, amb 
la maternitat. I deixant de finançar-la què diuen? ‘D’acord, matem un munt de gent al sud 
perquè potser això ens ajudarà amb les nostres perspectives electorals’? Això és de sociòpates.

—Trump va començar negant la crisi, va dir fins i tot que era una mentida dels 
demòcrates. Pot ser que aquesta sigui la primera vegada que a Trump l’han vençut 
els fets?
—A Trump cal concedir-li un mèrit: és probablement l’home més segur de si mateix 
que ha existit mai. És capaç de sostenir amb una mà un cartell que diu ‘us estimo, 
sóc el vostre salvador, confieu en mi perquè treballo dia i nit per vosaltres’ i amb 
l’altra mà apunyalar-te per l’esquena. És així com es relaciona amb els seus votants, 
que l’adoren independentment del que faci. Però cal tenir en compte que rep tot 
l’ajut d’un conglomerat mediàtic on hi ha Fox News, Rush Limbaugh o Breitbart, 
els únics mitjans que miren els republicans. Fixeu-vos que si Trump diu un dia 
‘això és una grip i prou, oblideu-vos-en’, els seus votants diran que sí, que això és 
una grip i prou i que cal oblidar-se’n. Però si l’endemà diu que és una pandèmia 
terrible i que ell va ser el primer a adonar-se’n, aleshores els mateixos, la mateixa 
gent, cridaran tots a l’uníson i diran que és la millor persona de la història. Rupert 
Murdoch, Limbaugh i els sociòpates de la Casa Blanca porten el país a la destrucció.

—Creieu que aquesta pandèmia pot canviar la manera com ens relacionem amb 
la natura?
—Això dependrà de la gent jove. Dependrà de com reaccioni la població mundial. 
Perquè, per una altra banda, tot això que passa també ens podria portar a uns estats 
altament autoritaris i repressius centrats a expandir el manual neoliberal, fins i 
tot més que no ho són ara. Recordeu sempre que la classe capitalista no cedeix. 
Demanen més finançament per als combustibles fòssils i destrueixen les regula-
cions que ofereixen una mica de protecció. Enmig de la pandèmia als Estats Units 
s’han eliminat normes que restringien l’emissió de mercuri i altres contaminants. 
Això vol dir matar més nens nord-americans, destruir més el medi ambient. Però 
ells no s’aturen mai, això cal tenir-ho ben clar. De manera que si no hi ha forces 
contràries que els frenin, aquest serà el món que ens quedarà.

—Com creieu que serà el mapa de poder en termes geopolítics després de la 
pandèmia?
—El que passa a escala internacional és força xocant. Mirem la Unió Europea. 
Fixem-nos en la paraula ‘unió’. D’acord: mirem Alemanya, que gestiona molt 
bé la crisi, però al costat hi ha Itàlia, on la crisi és aguda. I els italians reben ajut 

http://www.vilaweb.cat
https://www.vilaweb.cat/noticies/noam-chomsky-els-cientifics-ja-sabien-que-vindrien-altres-pandemies-i-no-sha-fet-res/
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d’Alemanya? Afortunadament, reben ajuda, però la reben d’una ‘superpotència’ 
com és Cuba, que hi envia metges. I de la Xina, que els envia material i ajut mentre 
no reben assistència dels països rics de la Unió Europea.

—No hi ha la solidaritat que caldria…
—En aquesta crisi, l’únic país que ha demostrat un internacionalisme genuí ha 
estat Cuba. La mateixa Cuba que ha estat sempre estrangulada pels Estats Units 
però que, per algun miracle, ha sobreviscut prou temps per a continuar mostrant 
al món què és l’internacionalisme. Però resulta que això no ho pots dir al meu país, 
perquè el que has de fer és culpar els cubans de violar els drets humans. Tot i que, 
de fet, les pitjors violacions de drets humans que es fan a l’illa passen en un lloc 
anomenat Guantánamo que els Estats Units va prendre a punta de pistola i que es 
neguen a tornar.

—Hi ha alternativa?
—Hi ha una crida renovada a l’internacionalisme progressista, que s’expressa amb 
la coalició que va començar Bernie Sanders als Estats Units, o amb Varoufakis a 
Europa. Ells aporten elements progressistes per a contrarestar el moviment reac-
cionari que s’ha creat des de la Casa Blanca, de la mà d’estats brutals com Israel o 
a partir de gent com Orban i Salvini, per a la qual el gaudi a la vida és assegurar-se 
que la gent que fuig desesperadament de l’Àfrica s’ofegui a la Mediterrània. Jo 
només veig esperança en això que ha construït Bernie Sanders…

—Qui ha perdut.
—Bé, ens diuen que la campanya de Sanders ha estat un fracàs, però això és un 
error. Ha estat un èxit enorme. Sanders ha aconseguit de canviar els termes de la 
discussió i la política. I coses molt importants que no es podien ni esmentar fa un 
parell d’anys ara resulta que són al centre de discussió, com és el cas Green New 
Deal, que és essencial per a la supervivència.

—Què us sembla que ha passat amb Sanders?
—A Sanders no l’han finançat els rics i no ha tingut suport dels mitjans. I malgrat 
això, l’aparell del partit ha hagut de manipular molt per a evitar que guanyés la 
nominació. I ho ha fet de la mateixa manera que al Regne Unit –és un altre exem-
ple– l’ala dreta del Partit Laborista ha destruït Corbyn, perquè democratitzava 
el partit d’una manera que no podien suportar. Si estaven disposats a perdre les 
eleccions i tot!

—Penseu que, com a mínim, després de la pandèmia, els Estats Units seran més 
a prop de tenir una sanitat universal i gratuïta?
—Serà molt interessant de veure com evoluciona aquesta discussió. El programa de 
Sanders, per exemple, incloïa la sanitat universal i la gratuïtat de les taxes universi-
tàries. I resulta que les crítiques més interessants vénen de l’esquerra. Veiem com els 
columnistes més liberals de The New York Times i de la CNN ens diuen que tot això 
són bones idees en general, però en canvi no són bones per als nord-americans. En 
un moment en què la sanitat universal és a tot arreu. És a tot Europa i també a països 
pobres com el Brasil i Mèxic. I l’educació universitària gratuïta? Doncs n’hi ha per 
tot arreu, a Finlàndia, Alemanya, Mèxic… Què caram ens diuen, doncs, els crítics de 
l’esquerra americana? Que els Estats Units són una societat tan endarrerida que no 
es pot posar a l’altura de la resta de món?

http://www.vilaweb.cat
https://www.vilaweb.cat/noticies/noam-chomsky-els-cientifics-ja-sabien-que-vindrien-altres-pandemies-i-no-sha-fet-res/
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BYUNG-CHUL HAN:
‘EL PÀNIC PEL VIRUS ÉS EXAGERAT’

Text: Carmen Sigüenza i Esther Rebollo /  Foto: Arxiu

El filòsof coreà avisa que amb la 
pandèmia ‘ens dirigim cap a un règim 
de vigilància biopolítica’ permanent 
contra els ciutadans

http://www.vilaweb.cat
https://www.vilaweb.cat/noticies/byung-chul-han-el-panic-davant-el-virus-es-exagerat/
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—La Covid-19 ha democratitzat la vulnerabilitat humana? Ara som més fràgils?
—La pandèmia mostra que la vulnerabilitat o la mortalitat humanes no són de-
mocràtiques, sinó que depenen del nivell social. La mort no és democràtica. La 
Covid-19 no ha canviat res, en aquest terreny. La mort no ha estat mai democràtica. 
La pandèmia, particularment, posa en relleu els problemes socials, les fallades i 
les diferències de cada societat. Penseu, per exemple, en els Estats Units. A causa 
de la Covid-19 es moren sobretot afroamericans. La situació és semblant a França. 
A conseqüència del confinament, els trens que connecten París amb els suburbis 
van plens. Amb la Covid-19 emmalalteixen i moren els treballadors pobres d’origen 
immigrant a les zones perifèriques de les grans ciutats. Perquè han de treballar. El 
teletreball no se’l poden permetre els curadors, els treballadors de les fàbriques, 
els que netegen, les venedores ni els qui recullen les escombraries. Els rics, però, 
se n’han anat a la segona residència.

—Però hi ha un component sanitari.
—La pandèmia no és un problema mèdic i prou, sinó també social. Si no han mort 
tantes persones a Alemanya és perquè no hi ha problemes socials tan greus com 
en uns altres països europeus i als Estats Units. A banda que el sistema sanitari és 
molt millor a Alemanya que no als Estats Units, França, Anglaterra o Itàlia. Amb tot 
i això, a Alemanya, la Covid-19 també ressalta les diferències socials. També s’hi 
moren abans els socialment febles. Als autobusos i metros abarrotats, hi viatgen els 
qui tenen menys recursos, que no es poden permetre un vehicle propi. La Covid-19 
mostra que vivim en una societat de dues classes.

—Caurem ara més fàcilment en mans d’autoritarismes i populismes, som més 
manipulables?
—El segon problema d’aquesta pandèmia és que la Covid-19 no sustenta la de-
mocràcia. Com és ben sabut, de la por se n’alimenten els autòcrates. En la crisi, la 
gent torna a cercar líders. L’hongarès Viktor Orbán se’n beneficia enormement, 
d’això, declara l’estat d’emergència i el converteix en una situació normal. És el 
final de la democràcia.

—Llibertat contra seguretat. Quin preu en pagarem, del control de la pandèmia?
—Amb la pandèmia ens adrecem cap a un règim de vigilància biopolítica. No 
únicament les nostres comunicacions, sinó fins i tot el nostre cos, el nostre estat 
de salut esdevenen objectes de vigilància digital. Segons Naomi Klein, el xoc és un 
moment favorable per a la instal·lació d’un nou sistema de regles. El xoc pandèmic 

Supervivència, sacrifici del plaer i pèrdua de sentit sobre què és la bona vida. Així és el món 
que el filòsof coreà Byung-Chul Han creu que tindrem després de la pandèmia: ‘Sobreviure 
serà un objectiu absolut, com si fóssim en un estat de guerra permanent’, diu.

Nascut a Seül el 1959, ha estudiat filosofia, literatura i teologia a Alemanya, on 
resideix, i és una de les ments més innovadores en la crítica de la societat actual. 
Aquest pensador, global i viral en el fons i en la forma, manifesta preocupació 
perquè el coronavirus imposi règims de vigilància i quarantenes biopolítiques, 
una gran pèrdua de llibertat, o una manca d’humanitat generada per la histèria i 
la por col·lectives. Byung-Chul Han està convençut que la pandèmia ‘farà que el 
poder mundial es desplaci cap a Àsia’ i així començarà una nova era. La societat de 
la transparència i La societat del cansament són dos llibres seus traduïts al català 
per l’editorial Herder.

http://www.vilaweb.cat
https://ca.wikipedia.org/wiki/Byung-Chul_Han
https://www.vilaweb.cat/noticies/byung-chul-han-el-panic-davant-el-virus-es-exagerat/
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farà que la biopolítica digital es consolidi a tot el món, que amb el seu control i el 
seu sistema de vigilància s’apoderi del nostre cos, donarà lloc a una societat disci-
plinària biopolítica en la qual també es monitoritzarà constantment el nostre estat 
de salut. Occident es trobarà obligat doncs a abandonar els seus principis liberals; 
i després hi ha l’amenaça d’una societat en quarantena biopolítica a Occident en 
la qual la nostra llibertat es trobaria limitada permanentment.

—Quines conseqüències tindran la por i la incertesa en la vida de les persones?
—El virus és un mirall, mostra en quina societat vivim. I vivim en una societat de 
supervivència que en darrera instància se sustenta en la por de la mort. Ara so-
breviure es convertirà en un objectiu absolut, com si fóssim en un estat de guerra 
permanent. Totes les forces vitals s’esmerçaran a allargar la vida. I en una societat 
de la supervivència es perd tot sentit de la bona vida. El plaer també se sacrificarà 
al propòsit més elevat de la pròpia salut.

—Què voleu dir?
—El rigor de la prohibició de fumar és un exemple de la histèria de la supervi-
vència. Com més la vida sigui una supervivència, més por es tindrà de la mort. La 
pandèmia torna a fer visible la mort, que havíem suprimit i subcontractat amb 
cura. La presència de la mort als mitjans de comunicació posa nerviosa a la gent. 
La histèria de la supervivència fa que la societat sigui tan inhumana. I en la nos-
tra histèria per la supervivència oblidem completament què és la bona vida. Per 
sobreviure, sacrifiquem voluntàriament tot allò que fa que valgui la pena viure: 
la sociabilitat, el sentiment de comunitat i la proximitat. Amb la pandèmia, a 
més, s’accepta sense qüestionar-la la limitació dels drets fonamentals, fins i tot 
es prohibeixen els serveis religiosos!

—Afectarà la religió, també?
—Els sacerdots també mantenen la distància de seguretat i usen màscares protec-
tores. Sacrifiquen la creença a la supervivència. La caritat es manifesta mitjançant 
la distància. La virologia desapodera la teologia. Tots escolten els viròlegs, que 
tenen sobirania absoluta d’interpretació. El discurs de la resurrecció dóna pas a 
la ideologia de la salut i de supervivència. Davant el virus, la creença esdevé una 
farsa. I el nostre papa? Sant Francesc va abraçar els leprosos, no? Què fa ell, ara?

—Però el virus és real.
—El pànic pel virus és exagerat. L’edat mitjana dels qui moren a Alemanya per 
Covid-19 és de vuitanta o vuitanta-un anys i l’esperança mitjana de vida és de 
vuitanta anys i mig. La nostra reacció de pànic pel virus demostra que alguna cosa 
va malament a la nostra societat.

—Penseu que en l’era postcoronavirus, la nostra societat serà més respectuosa 
amb la natura, més justa? O ens farà més egoistes i individualistes?
—Hi ha un conte, Sindbad el Mariner. En un viatge, Sindbad i el seu company 
arriben a una petita illa que sembla un jardí paradisíac, fan un festí i gaudeixen 
caminant. Encenen un foc i fan una celebració. I de cop i volta l’illa trontolla, els 
arbres cauen. L’illa era en realitat el llom d’un peix gegant que havia estat immòbil 
durant tant de temps que s’havia acumulat sorra a sobre i hi havien crescut arbres. 
La calor del foc al seu llom fa sortir el peix gegant del seu somni. Es capbussa en les 
profunditats i Sindbad és llançat a la mar. Aquest conte és una paràbola, ensenya 
que l’home té una ceguesa fonamental, ni tan sols és capaç de reconèixer sobre 
què està dempeus…

http://www.vilaweb.cat
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—I doncs?
—En vista del seu impuls destructiu, l’escriptor alemany Arthur Schnitzler compara 
la Humanitat amb una malaltia. Ens comportem amb la Terra com bacteris o virus 
que es multipliquen sense pietat i finalment destrueixen el propi hoste. Creixe-
ment i destrucció s’uneixen. Schnitzler creu que els humans són només capaços 
de reconèixer rangs inferiors. Davant rangs superiors, la humanitat és tan cega 
com els bacteris. La història de la Humanitat és una lluita eterna contra el diví, 
que resulta destruït necessàriament per l’humà. La pandèmia és el resultat de la 
crueltat humana. Intervenim sense pietat en l’ecosistema sensible. El paleontòleg 
Andrew Knoll ens ensenya que l’home és només la cirereta del pastís de l’evolu-
ció. El pastís real és format per bacteris i virus, que sempre l’amenacen de trencar 
aquesta superfície fràgil i l’amenacen, doncs, de reconquerir-lo.

—La metàfora de Sindbad…
—Sindbad el Mariner és la metàfora de la ignorància humana. L’home creu que 
és fora de perill i, tot d’una, en poc temps, sucumbeix a l’abisme per acció de les 
forces elementals. La violència que practica contra la natura, la natura la hi retorna 
amb més força. Aquesta és la dialèctica de l’antropocè. En aquesta era, l’home està 
més amenaçat que mai.

—La Covid-19 és una ferida a la globalització?
—El principi de la globalització és maximitzar els guanys. Per això la producció de 
dispositius mèdics com ara màscares protectores o medicaments s’ha traslladat a 
Àsia, i això ha costat moltes vides a Europa i als Estats Units. El capital és enemic 
de l’ésser humà, no podem deixar-ho tot al capital. Ja no produïm per a les per-
sones, sinó per al capital.

—I la llibertat?
—També la llibertat individual, que avui adquireix una importància excessiva, 
no és res més en darrer terme que un excés del mateix capital. Ens explotem a 
nosaltres mateixos en la creença que així ens realitzem, però en realitat som uns 
serfs. Kafka ja va apuntar la lògica de l’autoexplotació: l’animal arrenca el fuet al 
senyor i es castiga a si mateix per convertir-se en l’amo. En aquesta situació tan 
absurda es troben els homes en el règim neoliberal. L’ésser humà ha de recuperar 
la seva llibertat.

—El coronavirus canviarà l’ordre mundial? Qui guanyarà la batalla pel control i 
l’hegemonia del poder global?
—La Covid-19 probablement no és cap bon presagi per a Europa ni per als Estats 
Units. El virus és una prova per al sistema. Els països asiàtics, que creuen poc en el 
liberalisme, han assumit amb força rapidesa el control de la pandèmia, especial-
ment en l’aspecte de la vigilància digital i biopolítica, inimaginables per a Occident. 
I Europa i els Estats Units ensopeguen. Arran de la pandèmia perden tremp. Zizek 
ha dit que el virus enderrocarà el règim de la Xina però va equivocat. El virus no 
aturarà l’avanç de la Xina. La Xina vendrà el seu estat de vigilància autocràtica com 
a model d’èxit contra l’epidèmia. Exhibirà per tot el món encara amb més orgull 
la superioritat del seu sistema. La Covid-19 farà que el poder mundial es desplaci 
una mica més cap a Àsia. I, vist així, podem dir que el virus marcarà un canvi d’era.
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JORDI SERRA-COBO:
‘CAL QUE ENS PREPAREM PERQUÈ 
HI HAURÀ NOVES EPIDÈMIES, SEGUR’

Text: Clara Ardévol Mallol /  Foto: Arxiu

Entrevista al doctor en biologia, 
ecoepidemiòleg i investigador sobre 
la relació entre l’alteració d’entorns 
naturals i la pèrdua de biodiversitat  
i el sorgiment d’epidèmies
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—Quina relació hi ha entre la pèrdua de biodiversitat i el sorgiment d’epidèmies?
—Allà on hi ha més biodiversitat, és a dir, més espècies, també hi ha més patògens. 
En aquest cas, virus. Hi ha una relació directa i sempre ha estat així. L’origen de la 
major part de malalties infeccioses és animal. El problema és quan nosaltres degra-
dem un entorn natural o l’alterem. Fer alteracions als ecosistemes no és gratuït, té 
unes conseqüències. Quan s’alteren aquestes espècies, que són reservoris de virus, 
es canvia la probabilitat de la transmissió d’aquests virus, la probabilitat que passin 
a altres espècies, entre les quals, la població humana. Per a entendre-ho millor, 
la pregunta que cal fer-se és: si sempre hi ha hagut animals que són reservoris de 
virus, per què ara hi ha aquesta epidèmia? La Covid, la SARS, l’Ebola, la MERS… 
Quan tu alteres un ecosistema on viuen diversos animals i en treus una peça aquell 
equilibri es trenca.

—Per exemple?
—Imagineu que hi ha una població de ratolins. Tu hi vas i els desfàs el niu on 
viuen. Marxen cap a un altre lloc i, si portaven virus, canviaran la probabilitat de 
transmissió allà on arribin. Potser arriben a un lloc on els ratolins no són de bosc, 
sinó que són més propers a les cases, i la població de ratolins d’aquest nou lloc, on 
no hi havia virus, comença a tenir-ne. El fet d’haver-los canviat de lloc els pot fer 
més perillosos. Si entrem a llocs del planeta on abans no hi havíem estat de manera 
massiva ens exposem a nous virus. És molt il·lustratiu quan ens fixem en zones 
tropicals. Concretament, el sud-est asiàtic. És una de les regions del món on hi ha 
més biodiversitat i, per tant, més diversitat de virus.

—Quines són les altres?
—L’altra regió és Centreamèrica i una part de Sud-amèrica, sobretot l’Amazones, 
i també el centre d’Àfrica. La diferència amb el sud-est asiàtic és que, com que és 
una zona emergent (i més la Xina), està molt comunicat amb la resta del món i, per 
tant, el que passa allà ràpidament s’expandeix. Hi ha epidèmies d’àmbit molt global, 
que poden ser pandèmies, i unes altres que són territorials, molt més limitades a 
l’espai però que poden ser més freqüents. Imagineu que hi ha una alteració que 
fa que hi hagi més mosquits. Pot ser que faci créixer les malalties de transmissió 
vectorial, a partir dels mosquits. Això pot passar aquí, a casa nostra, encara que no 
és tan exagerat perquè no hi ha tanta diversitat de patògens.

Jordi Serra-Cobo és doctor en biologia, ecoepidemiòleg i investigador de l’Institut 
de Recerca de la Biodiversitat de la Universitat de Barcelona. Tal com ell mateix ex-
plica, la seva feina consisteix a observar com les malalties, sobretot les víriques, es 
troben a la natura, en quins animals i quina dinàmica segueixen. Gran coneixedor 
dels coronavirus, el 2013 ja alertava de la relació entre la pèrdua de la biodiversitat 
del planeta i l’extensió de les epidèmies. Segons que detalla, l’alteració dels entorns 
naturals per part dels éssers humans ha originat una pèrdua de biodiversitat i una 
modificació dels hàbits d’alguns animals que alhora ha trencat una cadena que feia 
de barrera natural a moltes malalties. Aquest factor, sumat a uns altres, pot ajudar 
a explicar el sorgiment i l’extensió no tan sols de la Covid-19, sinó també d’altres 
malalties infeccioses que han causat problemes en moltes zones els darrers anys. 
Parlem amb ell sobre aquesta qüestió i també sobre la seva participació en el projecte 
CONVAT, que calcula que permetrà d’obtenir proves ràpides, barates i fiables per a 
tots els coronavirus el 2021.
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—En el cas del coronavirus en concret, com ha afectat la qüestió de la biodiversitat?
—En el cas de la Covid-19, parlem d’una regió amb molta biodiversitat i diversitat 
de patògens, en aquest cas de virus. Una zona en què, a més, culturalment, la gent 
consumeix fauna salvatge i sense control sanitari. També és una zona on la població 
humana s’ha expandit molt, s’han fet alteracions ambientals i s’ha guanyat molt 
territori a la natura. Tenint en compte tot això, la probabilitat que un virus passi a 
l’espècie humana augmenta. Però amb això no n’hi ha prou.

—Què més cal?
—Això no va acabar amb els primers casos perquè la densitat de Wuhan és tremen-
da. Hi ha milions de persones i celebraven una festa local que empalmava amb la 
celebració de l’Any Nou. A més, el mercat de Wuhan és molt concorregut i les per-
sones es toquen les unes a les altres. Això va fer que les persones que es van infectar 
propaguessin el virus més de pressa. A més, hi ha molta humitat ambiental, cosa 
que facilita la transmissió. Per tant, un fenomen que podria ser local s’amplifica, 
perquè, a més, Wuhan és un centre econòmic i de recerca molt important. Sembla 
que el mercat no és l’origen del virus, sinó l’amplificació d’un virus que ja havien 
passat algunes persones. No sabem on s’ha originat, l’epidèmia. És un virus de 
ratpenat. Tots els estudis que s’han fet demostren que no és modificat, no és cap 
invent humà, contràriament al que es fa córrer.

—També s’ha especulat molt sobre l’origen animal del virus…
—Això del pangolí jo no ho tinc clar. Quan al principi van assenyalar aquest animal, 
havien fet un estudi amb un tros del virus que havien trobat, però era molt petit. 
Quan van agafar el virus i el van estudiar sencer, van veure que aquell virus i la Covid 
eren molt diferents. Els virus aquests són llarguíssims. Si n’agafes un trosset de 
res, potser casualment s’hi assembla, però si seqüencies tot el virus veus que s’hi 
assembla com un ou a una castanya. Estudis recents tornen a dir que és el pangolí. 
Jo ja no sé què dir… [Riu.] Però hi ha un aspecte important: s’ha de prohibir que es 
consumeixin pangolís o espècies protegides en perill d’extinció.

—Hauríem de reconsiderar el consum de carn?
—Passa que a la Xina això és una tradició molt arrelada i allà valoren que els ani-
mals siguin vius quan els compren, perquè diuen que així tenen més propietats. 
Fer canviar els hàbits a la nostra espècie és complicat. Crec que seria bo protegir 
les espècies de fauna salvatge en perill d’extinció o amenaçades i que les altres, 
més que prohibir-les, els fessin anàlisis o controls sanitaris.

—Abans parlàveu també de la SARS i la MERS. Entitats com Ecologistes en Acció 
detallen com nombrosos virus, com ara el VIH, tenen un origen animal, però no 
s’haurien expandit si no hagués estat per la conducta humana. Això pot haver influït 
més que no pensem en altres epidèmies i durant molts anys?
—Hem estat molts els qui hem alertat que això podia passar. El problema és que 
quan la situació és normal i tothom té salut, la gent et diu que ets un alarmista i que 
no cal prendre mesures de prevenció. No ho he dit només jo, hi ha molts científics 
estrangers que també ho diuen. Aquest segle hem tingut avisos que una cosa com 
aquesta podia passar. El 2002-2003 la SARS va originar pànic a molts llocs, però va 
quedar més acotada perquè no era tan infecciosa com la Covid-19. El 2012 vam tenir 
el virus de la MERS, que és un altre coronavirus que hi ha a la península aràbiga i 
que afecta molt la gent, amb un 35% de mortalitat humana, aproximadament, i una 
infecciositat a partir de camells. També hi ha hagut l’Ebola, originat en una regió 
de l’Àfrica a partir del consum d’un ratpenat. Després, hi va haver el chikungunya, 
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una malaltia transmesa per mosquits d’origen africà amb casos al sud de França, a 
Itàlia, a Llationoamèrica, a l’Àsia… Després, va venir el Zika i també ha fet la volta 
al món. S’expandeixen, en bona part, gràcies al fet que s’expandeixen els mosquits. 
Aquí hi té molt a veure el canvi climàtic. La conservació de la biodiversitat és una 
eina per a protegir la salut de les persones.

—Hi som a temps?
—I tant! Hi ha unes quantes coses a fer. La primera, canviar la nostra relació amb 
la natura. S’haurà de fer, perquè no tindrem més remei. Cal que ens preparem 
perquè hi haurà noves epidèmies, segur. Tenim totes les butlletes. Per tant, que no 
ens agafi com ens ha agafat aquesta. Per altra banda, tècnicament, es va avançant 
moltíssim en diverses coses, com els medicaments antivirals. També la vacuna, 
que trigarà més. I per últim, les mesures de proves de diagnòstic ràpides, segures 
i fiables. Nosaltres hi treballem molt, en un projecte europeu.

—Concretament, participeu en el projecte CONVAT. En què consisteix?
—Les proves PCR tenen l’avantatge que són molt fiables, però també triguen més, 
necessiten persones especialitzades i l’aparell i l’anàlisi són cars. Amb l’Institut 
Català de Nanociència i Nanotecnologia vam pensar que hauríem de posar a punt 
alguna cosa per a detectar virus. I va venir la Covid-19… Amb l’equip de Laura M. 
Lechuga, posem a punt un biosensor, que és un aparell com un telèfon mòbil. Tu 
hi poses la mostra (de saliva o de sang) i al cap de vint minuts tens el diagnòstic 
amb una fiabilitat elevadíssima (comparable a la PCR), no com els tests ràpids. Et 
donarà el diagnòstic i, a més, la concentració de virus. Això ho farà amb un aparell 
relativament barat que podrà fer servir qualsevol, sigui especialista o no. Cada prova 
costarà de deu a quinze euros. És un aparell que es podrà tenir als CAP i hospitals i 
podran fer la prova ràpidament practicants o infermeres.

—Saber la concentració del virus també és important…
—Exactament, perquè la càrrega viral determina, en bona part, la patologia que 
tens, si t’afecta més o menys. Volem treballar per tenir a punt aquest biosensor 
per a qualsevol coronavirus, i que ens digui si és Covid-19 o un altre coronavirus. 
És interessant perquè, en cas d’una nova epidèmia per coronavirus, ens permetria 
de fer diagnòstics ràpids, fiables i barats. A més, ens serviria per a detectar on són 
els focus a la fauna salvatge abans que hi hagués detecció en persones. Mostrejar 
ratolins, per exemple. Això es pot fer ara, però amb les PCR, més cares i lentes i, 
per tant, reduint la mida de la mostra.

—Quan calculeu que ho tindreu?
—L’aparell hi és, però ho tindrem enllestit cap al 2021. La Covid-19 encara serà per 
aquí. Això no s’ha acabat, perquè fins que no tinguem la vacuna serà complicat. Hi 
ha molts països que ara comencen. Això vol dir que o bé no deixen sortir ningú de 
casa o bé hi haurà nous episodis. No com ara, ni de bon tros, però sí petits repunts.
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SUSANNA SIEGEL:
‘ELS MÉS PODEROSOS DEL MÓN, ARA,  
NO SÓN ELS MILIONARIS O ELS POLÍTICS,  
SINÓ ELS EPIDEMIÒLEGS’

Text: Susana Shaman /  Foto: Arxiu

La professora de Harvard explica que  
els governs tenen moltes dificultats  
per a imposar la seva narrativa enmig  
de la pandèmia

http://www.vilaweb.cat
https://www.vilaweb.cat/noticies/susanna-siegel-els-mes-poderosos-del-mon-ara-no-son-els-milionaris-o-els-politics-sino-els-epidemiolegs/


17
vilaweb.cat
Divendres 18 de setembre 2020

Especial #01MIG ANY DE PANDÈMIA: ENTENDRE EL NOU MÓN

S U S A N N A  S I E G E L

—Com penseu que la pandèmia modificarà la nostra vida?
—Jo crec que ja ha canviat la nostra vida, les nostres creences, el nostre sentit de 
comoditat als espais socials. El psicòleg J.J. Gibson va inventar la idea, en anglès 
perquè no té gaire bona opció de traducció, d’affordances [explicació en català] a la 
Viquipèdia], que són les possibilitats d’interacció entre la gent. En aquest moment 
les nostres affordances socials canvien constantment, perquè els factors que hi 
influeixen usualment són al fons, però ara mateix són influïts pels coneixements 
científics.

—Aquesta crisi com modificarà els símbols socials, el significat que els atribuïm?
—Canviaran els símbols d’estar junts. Abans vèieu un grup de persones, que jugaven 
o que estaven a prop les unes de les altres i ara estem allunyats i ens en sentim molt 
incòmodes, no podem acostumar-nos a aquests canvis i no ho farem. Ara per mi és 
molt interessant que aquests comportaments són molt influïts pels coneixements 
científics. Per exemple, ara tenim una força invisible que es propaga tant per les 
superfícies inanimades i impenetrables, com el metall i el plàstic, com també per la 
dels humans, ulls, boca, etc. Tocar el pom de la porta podria convertir-me en una 
assassina involuntària! La pandèmia matarà potencialment un alt percentatge de 
la població mundial. Això és increïble i ningú, ningú, no s’ho creuria, si la ciència 
no ens ho digués. I és d’aquesta manera, la nostra perspectiva i comportament són 
influïts en aquest moment pels coneixements científics. Parlo d’això especialment 
perquè la majoria de la gent espera que els líders polítics escoltin també als experts. 
En aquest moment la gent més poderosa del món no és cap govern autoritari ni cap 
multimilionari: són els epidemiòlegs.

—Però no els fan cas…
—Peròaixò pot presentar un problema als governs que s’han entestat a atacar tant 
els experts com les institucions dedicades a generar i valorar l’experiència i els 
coneixements científics. Cal veure si governs com el de Trump o Bolsonaro poden 
continuar aquests atacs, perquè cal que la gent es giri contra els experts que en 
modelen el comportament.

—Els científics dominen el discurs públic, però penseu que això es mantindrà una 
vegada hàgim superat la crisi?
—Depèn de la resposta i depèn de la manera com evolucioni la política. Si continuem 
depenent en els aspectes de comportament i en la nostra política de la visió dels cien-
tífics, serà més difícil per als governs autoritaris de mantenir les seves narratives que 

Un govern desmantella les estructures que han de protegir els ciutadans i de sobte 
esclata una pandèmia mundial que fa que la gent escolti més als científics que no 
als polítics. Sembla un experiment de filosofia política, però és la realitat, de la qual 
la pensadora Susanna Siegel creu que governs com el de Donald Trump poden sor-
tir-ne molt afeblits.

Professora de filosofia Edgar Pierce a la Universitat Harvard i reconeguda per les seves 
aportacions a la filosofia de la ment i l’epistemologia, observa l’actualitat confinada 
a casa seva, a Cambridge (Massachusetts) sota el tamís de la seva especialitat, la 
percepció social, que estudia com el context, les creences, la por, allò que es desitja 
o se sospita, afecta la nostra manera de percebre el món. I avisa, a partir d’això, que, 
de moment, la crisi té grans efectes en la nostra percepció de les decisions polítiques 
i dels científics.
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ens aïllen de la realitat. Aquest és un punt que va explicar la filòsofa Hannah Arendt 
quan deia que els governs autoritaris depenen de la seva capacitat d’excloure’ns de 
la realitat. En aquest cas, la pandèmia és un exemple de la realitat que empeny cap 
enrere, tràgicament, amb morts i malaltia i més tràgicament en la manera en què la 
gent escolta els experts i en modela el comportament segons els seus suggeriments.

—Com penseu que afectarà la democràcia?
—Depèn de les respostes polítiques que hi adoptem. Si les polítiques no aborden 
la inseguretat econòmica i no ens guien cap a modes d’interacció saludables, crec 
que hi haurà dues reaccions: Hi haurà qui respondrà retraient-se i sospitant de la 
cooperació social -per exemple, la venda de les armes al meu país va augmentant-, 
però hi haurà qui hi respondrà de manera diferent, es tornarà més conscient de les 
interdependències socials i formarà, per exemple, societat d’ajuda mútua, com ja 
ha passat en alguns llocs.

—I el capitalisme?
—En principi crec que és difícil per a molts d’imaginar el món sense el capitalisme. 
Cal reinventar l’economia d’una manera o d’una altra. Jo crec que hauria de passar 
que es fessin servir noves estructures per a donar feina a tothom qui està aturat, 
reutilitzar els edificis que no es fan servir, reentrenar els tècnics com a infermeres i 
les infermeres com a metgesses. Aquestes són coses de gran coordinació que neces-
siten d’un govern. La part important és que hi hagi un govern, però els autoritaris 
no volen ser funcionals. Volen treballar només per al seu guany i aquesta no és una 
situació estable. I, de fet, ara és encara més inestable precisament per la pandèmia, 
perquè la gent escolta els experts.

—El populisme es veurà reforçat o afeblit?
—Depèn de nosaltres, al cap i a la fi depèn de l’extensió en què la gent escolti els 
experts. Serà més difícil de mantenir narratives que afirmen, per exemple, que és 
una malaltia de la Xina o una malaltia dels qui viuen a Nova York. És menys creïble 
en aquest context i potser sí que en aquest sentit afeblirà aquests governs, però qui 
ho sap? Veurem si Trump, per exemple, o Bolsonaro, poden reintroduir les seves 
narratives conegudes d’èxit si tota la població es posa malalta.

—Amb quin fenomen històric podríem comparar la crisi actual?
—Amb la Primera Guerra Mundial quant a la transformació sobtada de l’economia. 
I amb experiments filosòfics, com l’estat de naturalesa de Hobbes que mai no va 
existir. És un escenari imaginari que fem servir per a pensar en una possibilitat o una 
altra. Crec que ara hi ha com un experiment, un experiment en la filosofia política, 
perquè podem veure què passa si un govern es desmantella, si els dirigents retiren el 
govern i treuen les estructures polítiques que havien de protegir-nos. Què passarà? 
Això que ara veiem. Hobbes deia que ens posaríem a sospitar els uns dels altres, però 
alguns altres filòsofs deien que ens posaríem a cooperar. Ja ho veurem.

—L’estat del benestar en sortirà reforçat o deteriorat?
—Com que aquí [als Estats Units] no tenim un sistema sanitari bo, tenim aquest 
desastre actual. Si en podem sortir per reconstruir les estructures que necessitem, 
no sé si això seria un altre estat de benestar, però si més no seria un estat de benestar 
econòmic, perquè la gent podria tenir una feina.
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FRANCESC CABANA:
‘NO POT SER QUE EL CAPITALISME CONTINUÏ’

Text: Andreu Barnils /  Foto: Albert Salamé

Entrevista a l’historiador de l’economia 
i cofundador de Banca Catalana sobre la 
gestió econòmica de la Covid-19
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—Com passeu la pandèmia?
—Ben confinat i sense rebre visites. Tinc vuitanta-cinc anys, i amb totes les patologies 
incorporades que et puguis imaginar. De tal manera que si agafo el coronavirus, vaig 
a veure sant Pere en quatre dies. Ningú no em ve a veure. Les empreses de telèfons 
sí que han de guanyar diners. Hi som tot el dia. Trucades d’hores.

—Com se la mira, la Covid-19, el senyor Cabana?
—Crec que en podem treure profit, d’aquesta crisi. M’explicaré. Hi he donat moltes 
voltes i m’han sortit quatre punts. Primer, aquesta crisi és mundial. Vol dir que si 
volem sortir-nos-en, hi ha d’haver solidaritat. I aquí hi ha una cosa que no es valora 
prou: ha desaparegut l’odi entre els europeus. A la meva època, alemanys i anglesos 
no es podien ni veure. Ara hi ha simpaties o antisimpaties, però aquella època hi havia 
odi. I això ara no hi és. Segon: la Primera Guerra Mundial va crear la Societat de Na-
cions. La Segona Guerra Mundial va crear l’ONU (que ha fet alguna cosa, però no se 
n’ha sortit gaire, entre altres raons perquè al Consell de Seguretat hi ha els vencedors 
i no els vençuts). Però l’ONU sí que va poder fer una cosa extraordinària: la Declaració 
Universal dels Drets Humans. Ara falta que es compleixi. Per això dic que crec que 
en podem treure profit, d’aquesta crisi. Però, d’entrada, la UE ha de demostrar que 
no és la cosa encarcarada que és avui, sinó que és un dels actors mundials que ha de 
trobar una solució per a tot el món.

—I el quart punt?
—El quart punt, que ja veig ideològic, però absolutament necessari: cal la revisió del 
sistema econòmic capitalista. Fa uns mesos vaig publicar l’Agonia del capitalisme 
(Grup 62). I continuo en la mateixa línia: no pot ser que el capitalisme continuï. 
Capitalisme vol dir que mana el capital. I el capital mana per sobre del treball per 
una qüestió històrica, però no hi ha raó de ser. Tal com han anat les coses, tantes 
crisis capitalistes al final donaran la raó a Karl Marx, sense que jo sigui marxista: 
ens trobem amb una crisi darrere una altra. Això es va demostrant. I arribem a un 
extrem que pot ser l’inici d’una autodestrucció. Tu recordes El planeta dels simis? 
L’estàtua de Llibertat a la platja al final? Allò és impressionant. Doncs pot ser. Tal 
com anem, si no fem bondat, malament rai. Des del segle XVIII aquí mana el capital. 
I ha manat d’una manera determinada, que ha fet pujar el nivell de renda del món, 
però arriba un moment que entrem en crisi rere crisi, i cal revisar-ho. Entén-me: 
la solució bona seria que el representant del capital tingués un màster d’economia i 
que es trobés amb el representant del treball, que també en tingués un. Falta cultura. 
A l’Àfrica m’hi vaig trobar. Contínuament. La democràcia sense cultura no va enlloc. 
Cultura vol dir llibertat, però també estar al corrent de què passa. I un dels problemes 
dels sindicats és que són constituïts en bona part per gent que només parla la seva 
llengua i mancats de cultura general.

Francesc Cabana (1934) és advocat i historiador de l’economia. Fa més de seixanta 
anys que estudia i publica llibres sobre aspectes econòmics i durant anys va estar 
al capdavant de la divisió internacional de Banca Catalana, que va cofundar. També 
ha estat consultor del Banc Mundial a la Guinea Equatorial i més països en via de 
desenvolupament (1988-92) i professor associat de la Universitat Internacional de 
Catalunya (1997-2005). VilaWeb s’hi ha posat en contacte per parlar de la Covid-19 i 
s’ha trobat que, a vuitanta-cinc anys, el senyor Cabana es mira la pandèmia amb 
perspectiva històrica, un punt d’optimisme i tota la crítica necessària. Ja en un dels 
seus darrers llibres, L’agonia del capitalisme (Editorial Pòrtic), es declarava contrari 
al sistema capitalista. La gestió de la pandèmia el referma en aquesta posició.
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—M’agradaria comentar alguns aspectes econòmics que s’han posat damunt la 
taula, darrerament. Jordi Galí, per exemple, i l’helicopter money: imprimir diners 
que no es tornin.
—En aquests moments ha de desaparèixer la por que hi havia a la inflació. S’han de 
fer diners nous. Que això provoca inflació és evident. Però perdem la por. El govern 
espanyol parlava d’un deute perpetu, que ve a ser un deute que no s’ha de tornar. 
Veig que al diari d’avui ja no ho diuen. Jo recordo haver-ne parlat amb Milton Fried-
man, Nobel d’economia, amb qui jo no estava gens d’acord. Ell havia fet un treball 
sobre el tipus d’interès històric. El posava al 4%. Doncs ara és al 0,1% o 0,2%. I això 
tampoc no pot ser. No lliga que comprar diners no tingui cap cost. Podríem tornar a 
un tipus d’interès que permeti de competir, però que també permeti de treure profit 
de l’estalvi. Una situació que ja existia.

—El futur del petroli és en negatiu. Què vol dir?
—Vol dir que hi ha una oferta de petroli molt superior a la demanda. I en aquests 
moments tenir magatzem de petroli és més important que no pas tenir petroli. 
Guardar el petroli costa més diners que els que et donen per vendre’l. Mira, el petroli 
com a tal és una font d’energia que desapareixerà. No és com el vent. I per tant hem 
d’anar a una política de reducció del petroli. I a mi, personalment, em sembla bé. 
Dependre de l’Aràbia Saudita no em fa gens de gràcia. Ni de bon tros. De Noruega ja 
me’n fa més. Però no pot ser que depenguem d’aquesta trepa.

—El govern de Pedro Sánchez, què li ha semblat?
—Et trobes amb la presència de militars a les conferències de premsa. No fotem, 
tu. Els militars van per sota dels civils. Si algú ha de sortir són els ministres, tu. Se’t 
regira l’estómac.

—Què implica una caiguda del 13% del PIB, com pronosticava el Banc d’Espanya?
—Aquí hi ha el problema de les lletres: la V, la U, i la L. La V vol dir una baixa 
molt sobtada, però una recuperació molt sobtada també. La U és una baixa que es 
recupera molt a poc a poc. I la L és la davallada forta i el manteniment. Si no es 
fan bestieses, ens en podríem sortir bé. Això vol dir la vacuna, i que tots plegats 
deixéssim estar les bestieses que ens separen per tal de fer una cosa conjunta i 
adonar-nos que som tots la mateixa espècie. Arriba un moment que les ideologies 
s’han de deixar una mica al marge. Ens ho juguem tot. Hi insisteixo, el Planeta 
dels simis no em fa gens de gràcia. Jo he parlat amb persones que em diuen que 
hi ha la possibilitat que el virus arribi a causar l’extinció de la humanitat, si no 
s’hi troba una vacuna. No fotem. No pot ser. Entén-me. Suposo que la trobarem, 
la vacuna. Però ens hi hem de posar seriosament.

—Autònoms. Què s’hi pot fer?
—Ho conec poc. Sí que veig que en aquest moment un dels problemes greu del ca-
pitalisme és la desigualtat que es va creant. Cada crisi porta a un augment dels rics 
i una baixa relativa dels pobres i una reducció de les classes mitjanes. I això no pot 
ser. Això només es resol amb unes mesures econòmiques que ens vagin acostant 
els uns als altres.
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—A la vegada, a diferència del 2008, l’establishment econòmic i polític està una 
mica espantant. Renda Universal defensada pel papa. Banc d’Anglaterra optant 
per helicopter money.
—Fixa’t que els avenços mundials han sorgit després de guerres. El millor moment 
del segle XX és del 1947 al 1955, després de la Segona Guerra Mundial. Una guerra 
implica que la gent intenta evitar que es reprodueixin segons quins errors. En aquests 
moments no hi ha una guerra però hi ha molts morts. Molts. I és un avís. Quan vaig 
veure que la pandèmia era a Wuhan (paraula que vaig aprendre aleshores) no em 
vaig preocupar gaire. Però quan veus que en quatre dies es presenta a Itàlia i al cap 
de deu dies és aquí, i arreu del món, doncs potser sí que acabarem en un període 
d’autodestrucció. Per sobre de les ideologies hi ha la vida i l’espècie humana. El 
suïcidi en massa no serveix a ningú.

—Una República Catalana independent ens hauria permès d’ajudar a la nostra 
manera. Hi hauríem pogut contribuir. Doncs apa, no. Lligats de mans i peus. No 
hem pogut remar gaire.
—Quan parlo d’acord mundial penso en una Europa composta d’estats federats, 
entre els quals Catalunya. No tinc cap especial interès que hi hagi artillers catalans. 
Ara, europeus sí. Cedir les armes a un govern europeu no em preocupa gens perquè 
el món es crea entorn de grans blocs. Europa, els EUA, la Xina, el bloc rus. El futur 
no el discutirà Luxemburg. Ara, els blocs han de ser representatius de la gent. I així 
ens en podrem sortir.

—Optimista, o pessimista?
—A la llarga, optimista. Ho sóc. Jo tinc vuitanta-cinc anys i no penso gaire en el meu 
futur, però sí que penso en el futur dels meus néts. Aquest sí. I per a aquests l’al-
ternativa és clara: o l’autodestrucció o la solidaritat. Sentir-nos units. Amb temps, 
podrem. El coronavirus és un avís, clarament. No badem.
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JOHN RALSTON SAUL:
‘EL SISTEMA HA FALLAT I AIXÒ  
N’HAURIA DE SER EL FINAL’

Text: EFE /  Foto: Arxiu

Entrevista al pensador, polític i filòsof 
més influent del Canadà, que creu que  
la Covid-19 pot ser l’últim cop de gràcia 
al mundialisme
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—El 2004 vàreu escriure l’assaig El col·lapse del mundialisme, en què anticipàveu 
que aquest sistema econòmic, amb el seu ‘determinisme tecnocràtic i tecnològic i la 
idolatria de mercat’ s’havia acabat. La Covid-19 el matarà definitivament?
—És més que evident que el sistema que ha estat en vigor durant aquests darrers 
cinquanta anys ha fallat. La idea de permetre que el mercat domini, col·locant els 
banquers per davant dels ciutadans, ha generat una esquerda entre rics i pobres. Tot 
plegat ha fracassat i això n’hauria de ser el final. El 2008 s’havien d’haver produït 
grans canvis, però no va passar. L’elit ho va arreglar per redissenyar-se de manera 
que no fos  culpa seva.

—Heu dit que, si no actuem en el moment adequat, el preu serà molt més elevat. A 
què us referiu?
—Sempre poso l’exemple de què va passar abans, durant i després de la revolució 
francesa i les guerres napoleòniques. A Europa es va acumular una gran energia que 
hauria pogut produir canvis enormes el 1815. Però en compte d’això, el príncep austríac 
Klemens von Metternich i les velles elits van maniobrar, es van mantenir en el poder i 
van canviar el resultat de la guerra. La conseqüència va ser, a partir del 1848, una sèrie 
de revolucions, el naixement del comunisme, una nova classe de violència, la guerra 
de classes, dues guerres mundials… Així que sí: es paga quan no s’actua, especialment 
quan saps quin és el problema.

—Es pot relacionar l’aparició de la Covid-19 amb el canvi climàtic, l’altra gran crisi 
actual de la humanitat?
—No puc pensar en un missatge més clar d’una naturalesa incontrolable que l’aparició 
d’aquest virus i que nosaltres no hi estiguéssim preparats! Però tan greu com ha estat 
això, no és res comparat amb la crisi climàtica. El coronavirus pot matar la meitat de la 
població, alguna cosa així com la Pesta Negra. Però la crisi climàtica ho eliminarà tot. 
Tot. Mireu-ne els paral·lelismes. Hem de pensar de manera inclusiva. La mundialit-
zació, l’eficiència, la gestió, són formes de pensament exclusives, car no inclouen la 
totalitat, sinó que ho divideixen tot en petites parts.

—Alguns governs han decidit de congelar l’economia per salvar vides durant la crisi 
de la Covid-19. Els països gasten ara centenars de milers de milions de dòlars per 
salvar vides a costa de la seva economia. Això és un triomf dels ciutadans?
—Pot ser que sigui que els qui formen part de la burocràcia, com també els càrrecs 
electes, saben que van fallar el 2008. Ho saben, no importa què diguin en públic. I d’una 
manera estranya, aquesta és la seva segona oportunitat. Crec que la crisi bancària i 
financera del 2008 va ser un toc d’atenció. I crec que de manera instintiva saben que 
no van fer allò que havien d’haver fet. De fet, la resposta en la majoria dels països ha 
estat força extraordinària. Sí, proven de recuperar el temps perdut, però de fet hi han 
respost molt bé. És un triomf! Saben que és això que se suposa que han de fer i han pres 
riscs enormes. Tothom diu que això és una guerra. Però en la majoria de les guerres 
tens un mes, sis mesos, un any per a preparar-t’hi. Ara fan les coses en tres dies. Gasten 
centenars de milers de milions de dòlars en tres dies o quatre. Som en un moment en 

John Ralston Saul, de fa diverses dècades el pensador, polític i filòsof més influent 
del Canadà, creu que la Covid-19 pot ser l’últim cop de gràcia al mundialisme, la fi 
del qual va anticipar el 2003. Ralston Saul proposa d’aprofitar aquest moment de crisi 
per a reiniciar l’economia donant més pes al moviment cooperativista i als ciutadans.

A setanta-dos anys, fa tota una vida que escriu sobre el concepte de nació, els models 
econòmics, l’individualisme, les estructures de poder i el paper dels ciutadans en la societat.
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què els éssers humans pensen sobre la marxa, un fet que és extraordinari. Sembla que 
les elits s’han despertat, i això és commovedor. Però crec que la part realment inte-
ressant és que ara és el moment en què hem de reinventar què significa l’economia. 
Això hauria de ser realment la fi del moviment neoconservador.

—Què voleu dir?
—Que s’ha d’intentar congelar l’economia. Si es pot congelar, es pot rellançar després. 
I cal pensar en el deute no de la manera com ens hem torturat durant aquests últims 
trenta anys, torturant l’Àfrica, Europa i els Estats Units fins a la catàstrofe. Aquest és 
potser el moment que realment despertarem i direm que tot el deute que hem acu-
mulat imprimint diners el farem desaparèixer. Això es pot fer. S’ha fet abans. Però cal 
imaginació. Han demostrat ara que tenen imaginació? Doncs que la facin servir per a 
la reconstrucció també.

—Què han de fer els ciutadans?
—Aquest no és un drama maniqueu en què el socialisme a la manera antiga s’enfronta 
a l’antiga dreta. Aquesta ha de ser una oportunitat de construir alguna cosa totalment 
diferent. No era totalment veritat, com es va dir, que l’estat-nació desapareixeria 
perquè la seva base és el ciutadà. Aquest és un moment en què els ciutadans realment 
han d’aixecar-se i fer-se escoltar. Crec que el pànic dels ciutadans s’ha mostrat molt 
bé en aquest drama, fins i tot en llocs com Itàlia o Espanya, on és horrible. Tot això 
requerirà ara un esforç enorme de la ciutadania, no de manifestar-se als carrers, sinó 
d’implicar-se realment en la vida política, en la vida pública. Necessitem un impuls 
enorme dels individus en la vida política amb una visió diferent de què és la respon-
sabilitat, d’allò que jo he anomenat individualisme responsable…

—Quins canvis calen?
—Aquest últim mig segle ha passat que tots els beneficis dels avenços tecnològics han 
anat a parar a un grup molt petit de gent. I el resultat és que els productors, treballadors, 
agricultors, són cada vegada més pobres. Ha estat una enorme oportunitat perduda i 
crec que ara ens encarem a la possibilitat de reflexionar sobre la manera com es poden 
distribuir les coses, com fer-les de forma diferent. Crec que hem d’evitar de tornar a 
la vella batalla d’esquerra i dreta. Parlo constantment sobre com és d’important el 
cooperativisme. El moviment cooperativista és molt interessant perquè descentralitza 
el poder econòmic. És una manera de portar el poder econòmic més a prop de la po-
blació i evitar la idea que el benefici vagi a un grup molt petit que acumularà la riquesa.

—Com serà la geopolítica al món després de la Covid-19?
—Ja fa temps dic que el mundialisme s’ha acabat i que estem abocats a allò que es-
sencialment són conflictes regionals, com allò que hi havia en el passat, abans de 
l’existència dels imperis europeus. Anem cap a una situació en què hi haurà regions que 
lluitaran entre si per qualsevol cosa: la Xina, l’Àsia meridional, Europa, els Estats Units 
i les incògnites de l’Àfrica, Rússia i Llatinoamèrica. Crec que veurem un comportament 
ferotge dels Estats Units envers el Canadà, Llatinoamèrica i el Carib, perquè intentaran 
retenir allò que consideren seu. I veurem una Xina que mai no havia volgut ser un poder 
mundial, només de matèries primeres, provant de solidificar el seu poder a l’Àsia. Els 
Estats Units van de caiguda i no hi ha res més venjatiu i cruel que un imperi en ràpid 
declivi. Si això continua com ara amb la Covid-19, els Estats Units seran com un lleó 
que ha estat apallissat i es mostra iracund a la recerca de venjança, sense entendre 
fins i tot les seves accions. Aquest és un dels meus grans temors. L’altre, com ja es pot 
veure, és el racisme, el nacionalisme negatiu, el populisme, les veus enfadades que 
volen aprofitar en favor seu allò que s’esdevé.
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GUY STANDING:
‘LA RENDA BÀSICA UNIVERSAL SERIA 
MERAVELLOSAMENT ALLIBERADORA’

Text: Andreu Barnils /  Foto: Albert Salamé

Entrevista al pare teòric de la idea 
d’un sou per a tothom, ara amb més 
partidaris que mai
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—Sou un dels ideòlegs de la renda universal bàsica. De donar un sou a tothom, 
tant si té feina com si no. Una idea radical que darrerament ha agafat molta força.
—Aquestes dues darreres setmanes s’han posat en contacte amb mi centenars de 
persones de tot el món. He vist interès de polítics de tota mena. Fins i tot el papa s’hi 
ha mostrat a favor! És un canvi de posició radical que es vegi la renda bàsica com a 
resposta a la pandèmia. Hi ha un interès enorme. Finalment, molta gent normal i 
corrent s’ha adonat que s’ha d’aplicar una cosa semblant a la renda bàsica. I que es 
veu com una necessitat. No se n’havia parlat mai tant com ara.

—La gent es pot demanar com ho poden fer els estats per pagar un sou a tothom, 
tant si té feina com si no.
—Hem de mirar-ho en tres fases. La fase del rescat, la fase de la resistència, i la 
fase del ressorgiment. Ara som en la fase del rescat. Hem de donar renda universal 
bàsica a tothom. És una emergència. I les autoritats poden fer servir polítiques 
monetàries.

—Polítiques com les del Banc d’Anglaterra? Diners creats pels bancs centrals que 
no s’haurien de tornar?
—Exacte. Es podria pagar així en la fase de rescat. Però només en la fase de rescat. A 
mi no m’agrada la idea de llançar diners des d’un helicòpter, com a manera de fer. 
La renda bàsica es pot pagar d’unes altres maneres en la fase de resistència i res-
sorgiment . Per això hauríem de tenir un fons nacional de capital. D’aquí trauríem els 
diners. Aquest fons s’alimentaria d’imposts a la riquesa i imposts als mals ecològics, 
que jo en dic. Imposts per les activitats nocives per a l’ecologia. Començaríem amb 
un impost al carboni i més combustibles. Aquest impost que, per definició, és re-
gressiu (els pobres paguen més que no els rics, proporcionalment) es pot convertir 
en progressiu i popular si recicles els diners que en treus, posant-los en un fons 
de capital nacional. Fa anys que ho proposo. Amb aquests diners dónes dividends i 
rendes bàsiques. De fet, aquest sistema es basaria en el model de pensions noruec. 
Però no caldria que els països tinguessin el petroli que tenen els noruecs, es podria 
fer aplicant imposts a activitats digitals, als creuers i a totes les altres ecològicament 
nocives. Amb aquests diners es podria aixecar el fons de capital. Aquesta és la base 
del meu llibre, Plunder of the Commons. Sé que això requereix temps. Però si hem 
de tenir una renda bàsica universal, comencem amb polítiques monetàries, després 
amb polítiques fiscals i a la llarga bastim el fons de capital nacional que ens permetrà 
de pagar la renda bàsica. Tot això que explico és perfectament factible.

L’economista Guy Standing (1948), doctorat a Cambridge, és un dels pares teòrics de 
la renda universal bàsica: un sou per a tothom, tant si té feina com si no. Standing 
també ha teoritzat molt sobre el precariat, la nova classe social que té feina ara 
sí, ara no, sense cobertures ni vacances pagades. Aquests dies, la seva idea de sou 
per a tothom ha agafat més empenta que mai, i es veu com una possible solució 
a la crisi econòmica causada per la Covid-19. El darrer a mostrar-se’n partidari 
ha estat el papa de Roma. A Catalunya, el govern Torra hi és favorable. VilaWeb 
entrevista telefònicament el senyor Guy Standing per parlar de la renda universal 
bàsica. Suau de formes i radical de fons, Standing és contundent en les crítiques a 
governs, sindicats i polítics.
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—Com s’explica que tingui tants partidaris, ara, aquesta idea vostra?
—Perquè el sistema econòmic ja es trobava en un embolic terrible. Un sistema 
que jo en dic ‘capitalisme rendista’. I els vuit gegants d’aquest sistema són cada 
vegada més grans i amenaçadors: la desigualtat, la inseguretat, el deute, l’estrès, 
la precarietat, l’automatització, el perill d’extinció i el populisme neofeixista de-
biliten el sistema enormement. I només ha faltat un desencadenant com aquesta 
pandèmia per a desfermar una crisi econòmica de proporcions terribles. La situació 
és molt fràgil. I si els polítics no hi responen de manera ferma tindrem una crisi 
enorme, molt pitjor que la crisi del 2008 a Grècia o Espanya. Podríem arribar a 
una desocupació del 30%. No ens ho hem de pensar dues vegades. He de dir que 
em van impressionar les declaracions del vice-president català, Pere Aragonès: 
sembla entendre que fa falta una renda bàsica universal. En canvi, em preocupen 
els cauts polítics de Madrid, que són capaços de sortir ara amb ajuts destinats 
als anomenats pobres, en lloc de proposar una renda bàsica universal. Si actuen 
així, Espanya tindrà molts més problemes. Espero que tinguin prou coratge per 
a implantar la renda bàsica universal.

—Coneixeu cap país que l’hagi implantat, el sou per a tothom, durant la  
pandèmia?
—De moment, tenim gests d’alguns governs. Hong Kong va ser el primer, donant 
10.000 dòlars hongkonguesos als ciutadans. Els Estats Units, també. Però només 
paguen una vegada, i a la part de la població que han pagat uns certs imposts. Per 
tant, són gests i prou. I necessitem canvis estructurals. Hem d’adonar-nos que 
hem de donar a tothom una renda bàsica com a dret universal. Per exemple, tots els 
residents legals a Espanya haurien de tenir cada mes un ingrés modest de diners. 
Així sabrien que si tota la resta els va malament, almenys tenen aquests diners per 
a pagar menjar i lloguer. Per mi és molt obvi aquest principi. I veig que com més va 
més gent hi creu. Per això crec que després d’aquesta pandèmia ja no voldrem tor-
nar enrere cap a un capitalisme de mercat, que fa que milions de persones es trobin 
insegures econòmicament. Penso que la pandèmia tindrà un efecte transformador 
en la consciència de la gent. Voldrem reconstruir les societats amb unes bases més 
sòlides. Diria que d’entrada els polítics no seran prou valents per a implantar la renda 
bàsica, però tard o d’hora s’hi trobaran arrossegats.

—Itàlia i l’estat espanyol. Dos dels pitjors llocs en aquesta pandèmia. Per què? Com 
veieu les accions del govern espanyol, per exemple?
—Crec que han estat febles. Sovint dic que els polítics tenen ossos d’espagueti. No 
lideren si no els forces. Els governs que tenim a Itàlia, als Estats Units, a la Gran 
Bretanya són molt febles i populistes. I en part, si més no en part, és culpa nostra, 
dels progressistes, perquè no hem articulat un discurs per a definir la solució. I per 
tant hem perdut el suport del precariat. I part del precariat ha votat populistes com 
Salvini, Trump, o Johnson que han agafat una via plutocràtica, i ara els milionaris 
fan molts més diners que abans i retallen ajudes per als pobres. En el cas italià, el 
Moviment Cinc Estels hauria pogut ser un moviment progressista. A Espanya, Podem 
hauria pogut ser el moviment progressista del precariat. Però tots dos han perdut 
empenta, han volgut ser burgesos i respectables. Han deixat de ser l’avantguarda de 
la transformació. Ara podem dir que o bé són un moviment transformador o, si us 
plau, que abandonin l’escenari. Que se’n vagin i deixin que uns altres liderin.
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—Ara recordo una frase de la vostra darrera entrevista a VilaWeb: el precariat veu 
els sindicats com a part del sistema.
—Els sindicats s’han acomodat. I no m’agrada de dir-ho, però els sindicats són 
part del problema. I no m’agrada de dir-ho perquè crec en l’acció col·lectiva. Sóc 
d’esquerres. L’esquerra verda. Però els sindicats s’han convertit en un impedi-
ment, una barrera per a reformes reals. Mireu la Gran Bretanya: els sindicats hi van 
encapçalar la pressió per introduir subvencions regressives als salaris, en lloc de la 
renda bàsica. I en això s’han arrenglerat amb el govern Johnson. I se’n feliciten. És 
un desastre! Els sindicats no han canviat ni sembla que en siguin capaços. I és una 
pena, perquè necessitem entitats col·lectives. El precariat necessita organitzacions 
amb agendes transformadores. Però crec que els joves i el precariat s’enfortiran 
de resultes d’aquesta pandèmia. D’entrada els joves i el precariat s’enfadaran. La 
ràbia és necessària. I la ràbia es transformarà en un moviment progressista, i en 
una protesta progressista que prendrà els carrers i es manifestarà. I que es traduirà 
en un moviment polític que entrarà al govern i actuarà des del govern. I si Podem i 
altres grups no hi ajuden, que se’n vagin.

—Quins senyals hi veieu en l’establishment, aquests dies, que us donin  
esperança?
—Crec que l’establishment està espantat. I això em dóna esperança. Han d’es-
tar-ho. M’agrada. Fa dues setmanes un home que es diu Jim O’Neill, Lord O’Neill, 
que havia estat president de Goldman Sachs, molt hostil amb la renda bàsica i més 
idees, de sobte va escriure un article dient que havia canviat de manera de pensar. 
I que ara donava suport a la renda bàsica. Per què un home com ell fa una cosa com 
aquesta? Doncs perquè no té clar que el sistema econòmic pugui subsistir. I vol que 
subsisteixi. Crec que quan tinguem legitimada la renda bàsica, la gent normal i co-
rrent s’apoderarà econòmicament. I no s’aturarà aquí. Farà seves més demandes. I 
serà molt interessant de veure com l’establishment agafa pànic. Han d’agafar-ne, 
perquè no poden tornar a les mesures d’austeritat del 2008. N’hem vist el resultat a 
Espanya, a Grècia. Ells saben que van fracassar. Nosaltres sabem que van fracassar. 
La gent normal que no són ni economistes ni sociòlegs ho saben: el resultat van ser 
deu anys de misèria. Deu anys d’afebliment dels sistemes sanitaris. I això ha fet que 
la pandèmia encara fos molt pitjor. La gent ara no s’hi conformarà.

—Personalment com viviu el confinament?
—Fa quatre setmanes que sóc a Suïssa. Normalment seria a Itàlia, on visc en un molí 
d’aigua. Però el confinament em va agafar aquí, i aquí m’he quedat. Clarament veig 
l’efecte en la consciència de la gent. Som més conscients de la necessitat de pensar 
en la família, en la comunitat i en els petits detalls. La nostra consciència tindrà un 
canvi profund. I la nostra valoració del fet local, també. Si sobrevivim, a la llarga això 
és potencialment beneficiós. Però l’experiència actual és dolorosa perquè sabem que 
la crisi és sistèmica. I els polítics i els financers en són tan responsables com qual-
sevol altre. Crec que tot plegat ens induirà a esmerçar més temps a tenir cura dels 
éssers estimats i de les nostres comunitats. I crec que la renda bàsica ho facilitaria. 
Aquesta eina construiria una altra mena de societat. La renda bàsica universal seria 
meravellosament alliberadora.
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SASKIA SASSEN:
‘L’ENEMIC NO ÉS EL VIRUS SINÓ  
LES GRANS EMPRESES EXTRACTIVES’

Text: EFE-Redacció /  Foto: Arxiu

La sociòloga creu que hi ha un canvi en 
el comportament dels joves que aporta 
esperança per al futur

http://www.vilaweb.cat
https://www.vilaweb.cat/noticies/saskia-sassen-lenemic-no-es-el-virus-sino-les-grans-empreses-extractives/


32
vilaweb.cat
Divendres 18 de setembre 2020

Especial #01MIG ANY DE PANDÈMIA: ENTENDRE EL NOU MÓN

S A S K I A  S A S S E N

—La crisi del coronavirus probablement farà reflexionar sobre el nostre model de vida. 
Com creieu que influirà en treballs d’investigació futurs, obrirà nous camps o vies?
—La meva experiència, perquè jo ja sóc prou gran, és que tenim una capacitat extraor-
dinària d’oblidar. Ara és un moment molt dramàtic, però al final, en tres setmanes 
o en un mes, quan tot haurà passat, no em sorprendria gens que ho oblidéssim tot. 
Jo tinc setanta-tres anys, he passat per diverses tragèdies i ja gairebé no se’n parla. 
Això em fa pensar que d’aquí a mig any ja no parlarem de la crisi del coronavirus. 
Nosaltres podem conviure amb experiències de les quals veiem només una part i 
realment no estar traumatitzats.

—Vós heu remarcat que actualment l’economia mundial se centra en la ‘financia-
rització’. No obstant això, amb la pandèmia, evoluciona a diferents ritmes segons 
el país. Molts governs miren al mercat interior per a poder reactivar l’economia. 
Penseu que les finances poden perdre terreny en les economies nacionals en favor 
de la producció i el consum?
—Esperem que les finances perdin! Perquè cal reactivar les nostres economies i 
potser això n’és una oportunitat, perquè cal que les produccions locals entrin en 
joc de manera més dura. Recordem que hi ha una sèrie d’actors molt internacionals 
que es dediquen al negoci d’importar i exportar. Ells no poden perdre. Els que poden 
perdre són els petits agricultors, les petites empreses, perquè són dominades per 
aquestes grans corporacions. Aquesta és per mi la batalla que cal sostenir. El virus 
se n’anirà. El virus no és l’enemic. A la llarga l’enemic són les grans empreses que 
destrueixen totes les petites.

—Això que se’n diu el capitalisme extractiu…
—Jo sempre dic que les lògiques dominants, als Estats Units sobretot, són lògiques 
extractives. No pretenen generar condicions que permetin una millor vida a les 
classes modestes. Les grans empreses volen aconseguir la plusvàlua, és tot allò que 
importa. La plusvàlua ho és tot.

—Aquestes últimes dècades hem vist un procés de privatització del sector públic. 
No obstant això, la crisi del coronavirus ha evidenciat la necessitat de tenir uns 
serveis públics eficients. Quan això s’haurà acabat, tocarà repensar les decisions 
econòmiques preses anys enrere?
—La desregularització s’ha fet en favor de certs sectors. Hem destruït molt, però 
aquesta és una història ja de fa trenta anys. La noció de ‘privatitzar és la millor manera 
de fer-ho’ ha portat a alguna cosa bona, però en la majoria de casos les conseqüències 
són negatives. Tot el sector públic ha perdut molt, ha perdut capacitat efectiva dels 
projectes que desenvolupa i hauria de desenvolupar. Ha perdut terreny en favor de 
les grans empreses, que han anat acaparant part de l’economia que solia estar sota el 
control de petites empreses o de governs. Hi ha molta privatització que té per objectiu 

La sociòloga i escriptora Saskia Sassen, professora de la Universitat de Columbia, 
pensa que l’ésser humà té una capacitat extraordinària d’oblidar, la qual cosa li fa 
creure que es deixarà de parlar del coronavirus tan bon punt la crisi s’acabi. L’enemic, 
després, seran les grans empreses que destrueixen les petites: ‘Aquesta és la batalla 
que cal sostenir’, avisa. La vida de Sassen (La Haia, 1949) transcorre entre dues ‘ciutats 
mundials’ com són Nova York i Londres, i és concretament a la capital anglesa on 
passa el confinament. Sassen s’ha manifestat més d’una vegada partidària del dret 
de decidir dels catalans i va ser una de les signants del manifest en favor encapçalat 
per Adolfo Pérez Esquivel i Desmond Tutu.
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extreure guanys, no pas fer millor les coses. I ara en veiem les conseqüències, perquè 
hi ha un empobriment de les classes mitjanes modestes, que només han perdut. És 
realment una història molt trista.

—Que afecta la classe mitjana…
—Als anys vuitanta, quan va començar la privatització i la desregularització de les 
nostres economies, va sorgir un nou tipus d’elit que va dividir la classe mitjana. D’una 
banda, una classe mitjana molt rica que gairebé no es pot dir així, i un sector que ara 
són una classe mitjana molt modesta amb moltes dificultats perquè els fills vagin 
a bones universitats o de tenir habitatges bons. La classe mitjana representava un 
40%-50% de la població a les grans ciutats i ara es troba partida entre un sector molt 
ric i un altre d’empobrit. En la dècada dels vuitanta no es va notar tant la diferència, 
però fa ja vint anys que sí.

—Molts països tornen a portar la producció dins les seves fronteres i veiem un replega-
ment del comerç internacional. Creieu que canviarà el nostre model econòmic actual?
—Alguna cosa ha de canviar en aquest sistema, és clar. Jo he fet molts treballs sobre 
les grans finances, una sistematicitat que pot extreure plusvàlua de molts sistemes 
que pensàvem que eren controlats o als quals no es podia accedir. I ara aquesta siste-
maticitat de l’alta finança t’explica el conte que pots augmentar la teva plusvàlua, 
els teus guanys. Però alhora veiem que és un sector extractiu i que sempre n’hi ha 
molts que perden. Els que perden són gairebé invisibles, els que guanyen són molt 
visibles. I així et genera una narrativa que és real, però no completa.

—Per tant?
—És difícil d’entendre què ve ara. Perquè les noves generacions tenen una concepció 
nova de què és viure bé. Molt més encaixada amb la natura, molt més d’acord amb la 
solidaritat. No són la majoria, però hi ha gran part que sí que és en aquest punt. Gent 
a qui no els interessa tenir tres cotxes, perquè ha de rentar-los, cuidar-los… És una 
altra mentalitat que es va obrint pas i és molt difícil d’establir si són la majoria, entre 
més perquè el percentatge canvia segons el país. Però jo no crec que es pugui discutir 
que hem entrat en una nova època, diferent, gràcies a aquestes generacions joves.

—Penseu que la incertesa per la crisi del coronavirus pot servir d’impuls a l’ex-
trema dreta a Europa?
—Això és difícil de respondre. No es pot generalitzar perquè crec que hi haurà una 
sèrie de combinacions diferents. Penso que no és tant que agradi la nova modalitat de 
la dreta, sinó que l’esquerra ha ensopegat amb els seus límits i no ha sabut avançar 
en un projecte en el qual teníem moltes esperances. Així que és molt difícil ara de 
saber cap a on anirà l’energia política. Tens joves molt de dretes i joves que són 
molt d’esquerres. La tragèdia és que hem vist on són les nostres limitacions. És en 
aquest context que guanyen certes dretes que són noves i que són alarmants perquè 
vénen marcades amb una certa ignorància i una certa fe que els donaran una vida 
millor. Jo, com a experta, et dic que no, que no et donaran una vida millor. Després 
de la Segona Guerra Mundial en molts dels nostres països hi havia una intenció, un 
projecte seriós de millorar les condicions de vida de tothom, que calia i era urgent. I 
això avui no existeix, no el tenim.
—En traurem cap lliçó positiva quan la pandèmia s’haurà acabat?
—Jo crec que sí. Veig que la situació és complicada, però també hi ha una cosa pos-
itiva. Les preferències dels joves prometen una cosa bona. Sempre hi haurà sectors 
que volen extreure més i més riquesa quan ja són rics de sobres. Però també tenim 
els altres, que poden veure transversalitats i anar aplegant gent.
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EUDALD CARBONELL:
‘TENIR LÍDERS ÉS EL PITJOR QUE  
ENS POT PASSAR, I ARA ES VEU’

Text: Andreu Barnils /  Foto: EFE

Entrevista a l’arqueòleg, geòleg, 
historiador i escriptor sobre la Covid-19 
i la gestió que se’n fa
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—Un tema clàssic vostre és la socialització de la tecnologia. No és igual si uns 
quants descobreixen el foc que si tots el fan servir. En aquesta pandèmia socialit-
zem tecnologia?
—Aquesta és la qüestió. Veure si guanya la planetització o la globalització de peus 
de fang. La globalització és uniformització. La planetització, en canvi, implicaria la 
redistribució de la riquesa, la col·laboració i la socialització de la tecnologia. Com 
veurem, aquesta serà l’única manera com la pandèmia es podrà tallar. Hi ha una cosa 
important: per primera vegada l’espècie en conjunt, i tots els països, s’enfronten a la 
selecció natural. Ara, gràcies a la tecnologia, i de la capacitat de socialització, tenim 
hospitals (alguns llocs més, alguns altres menys), i per primera vegada l’espècie 
s’ha apoderat per anar contra de la selecció natural.

—Desenvolupeu-m’ho, això.
—La selecció natural és l’evolució, que no té cap mena de criteri ni de sentit. Ara 
lluitem contra la fatalitat dels fets. Allò de ‘mira, havia de passar’. Doncs no.

—Us he llegit entrevistes i els periodistes sempre us agafem per la banda apoca-
líptica: això s’acaba.
—M’és igual. M’importa que arribi el missatge. I el missatge és que s’ha d’augmentar 
la consciència crítica de l’espècie. I que les coses s’han de fer de manera coopera-
tiva, coordinada, en consens, i buscant alternatives. No posar pedaços a la mateixa 
evolució. S’ha de fer una revolució en l’evolució de l’espècie.

—Hi ha evidències de la relació entre la pandèmia i la globalització, que ha ajudat 
a accelerar-la. Seria possible una altra globalització?
—És això que et deia: la globalització és sinònim d’uniformització. La globalització 
s’ha d’aturar automàticament perquè la uniformització només ens pot dur prob-
lemes. Jo advoco per la planetització, és a dir, per mantenir la diversitat, perquè la 
memòria del sistema sigui diversa, fins que siguem capaços d’integrar, i siguem més 
intel·ligents Aquesta diversitat cultural i social és tan important precisament quan 
hi ha un desastre gros. Part d’aquesta diversitat d’informació pot redirigir el nostre 
procés evolutiu. Si la diversitat desapareix, o no s’integra bé (com va fer la biologia fa 
quaranta mil anys, que hi havia cinc o sis espècies i es van integrar en una de sola, un 
híbrid, el sapiens), malament. Mentre no hi hagi intel·ligència social ni consciència 
operativa, hem de mantenir la diversitat. Molt probablement el món anirà cap a una 
fragmentació operativa, si es fa la planetització. I podrem generar interdependència. 
No hi ha cap més manera de tirar endavant. Passa als Estats Units, amb l’enfronta-
ment entre demòcrates i republicans, o a Europa, que hem vist que la CEE és de per 

Eudald Carbonell (1953) és arqueòleg, doctor en geologia per la Universitat Pierre 
et Marie Curie i en història per la Universitat de Barcelona i llicenciat en Filosofia i 
Lletres per la Universitat Autònoma de Barcelona. Autor prolífic, ha teoritzat pro-
fundament sobre l’espècie humana i la necessitat d’una revolució en l’evolució. Els 
seus llibres Ens farem humans? (Cossetània Edicions) i L’evolució sense sentit (Grup 
62) van ser un èxit de divulgació científica. Director del jaciment de l’Abric Romaní, 
actualment viu a Burgos, on és codirector dels jaciments d’Atapuerca. VilaWeb ha 
entrevistat aquest científic per saber com veu la Covid-19.
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riure, que no serveix per res, i no té criteri integrador i unificador, i s’ha tornat a les 
nacions estat. Cal un canvi molt profund. I no tan sols d’hàbits individuals.

—Veig científics aquests dies que semblen polítics: avui diuen blanc i demà negre.
—Una cosa és el mètode científic, que és universal, i una altra el pensament científ-
ic. Els científics no pensem tots igual. Ara, per exemple, el mètode per a veure com 
s’ha de fer el desconfinament l’ha de poder seguir tothom. Si no, no serà un mètode 
científic, serà un nyap.

—Per què Espanya té aquest índex tants alt de mortalitat?
—Molts motius. Un, per exemple, és que a la zona mediterrània la socialització és 
molt més alta. Després hi ha errors estructurals evidents. Com pot ser que, havent 
descentralitzat la sanitat, es vulgui recentralitzar en el moment més crític? És un 
error. Ho veu un nen petit. Si pots coordinar, i que tothom contribueixi específica-
ment contra la malaltia, i veure que la vida de la gent en aquests moments és molt 
més important que unes altres qüestions, s’hauria de poder treballar de manera 
conjunta. I no solament a Espanya, sinó a Europa i tot el món.

—Quina cosa us ha sorprès, fins ara?
—Hi ha una cosa que m’ha alarmat molt: que no tinguéssim un protocol universal per 
a una pandèmia com aquesta. Intel·ligents com som, socialitzats com estem, viatjats 
com som, aquí hi ha alguna cosa que s’ha fet molt malament. I per part de tothom. 
Però, és clar, els responsables polítics són els que han de donar la cara.

—Coses noves que la pandèmia us ha despertat?
—Hem de reforçar la consciència crítica de l’espècie. Som una espècie a tot el món. 
La fragmentació operativa de les diferents cultures i pobles també s’ha de reforçar. 
Veig més consistent ara l’Europa dels pobles que no la dels estats nació. I en aquest 
cas hi entraria Catalunya. Sempre he vist que l’Europa dels pobles és més racional, 
lògica i lligada a la conservació de la memòria del sistema social i polític, que no una 
Europa feta amb estructures econòmiques determinades.

—Alguns sempre veuen la fi del capitalisme a la cantonada. Ara també passa. Doncs 
va aguantant.
—El capitalisme no l’acabarà la pandèmia. La pandèmia ajudarà a veure que aquest 
sistema és vell, acabat, pre-històric, té dos-cents cinquanta anys. La pandèmia 
posa sobre la taula que el sistema no resol el problema. Ara, tota sola la pandèmia 
no farà canviar el sistema. La revolució científico-tecnològica ens ha d’empènyer a 
una altra relació humana amb el nostre entorn i nosaltres mateixos. I si no ho fem 
col·lapsarem, perquè el capitalisme, que ve del segle XVIII, és un sistema anacrònic.

—Confinat a Burgos?
—Sí. Des del balcó et parlo.

—Això de l’exèrcit sembla que a Espanya ja els ha agradat. És així ? O és error pensar 
que es veu així?
—Si les coses no es fan per un motiu ideològic, qualsevol força social organitzada, i 
l’exèrcit ho és, s’ha de posar a disposició de l’espècie. Ara, si això es fa amb un criteri 
ideològic, per reforçar un poder (poder amb què molta gent no està d’acord), doncs 
està malament que s’utilitzi.
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—Res a afegir?
—Cal una consciència crítica d’espècie perquè, si no, el que ve ajudarà al probable 
col·lapse. I col·lapse no vol dir extinció. Ha de quedar clar. L’extinció és la desaparició 
d’una espècie. El col·lapse és una espècie que va a batzegades i passa un coll d’ampolla. 
I la cosa més probable és que a l’espècie a curt terme li vingui el col·lapse. La social-
ització de la revolució industrial va costar dos-cents milions de morts. Directament 
o indirecta. Quan aleshores n’hi havia 1.300 o 1.400, de milions. La socialització de la 
revolució científico-tècnica, si la fem com la industrial, pot emportar-se un 10%-
15% de l’espècie.

—La pregunta és: hi ha massa gent al planeta? Si és el cas, per què hem de reduir el 
nombre de manera brutal, injusta o deixar-ho a l’atzar? No podem aconseguir ser 
menys sense haver de veure morir gent pel camí, sinó amb polítiques de natalitat?
—Exacte. Si hi hagués consciència crítica d’espècie, definiríem uns objectius. Quants 
volem ser? Com hem de distribuir l’energia? Com entrem en equilibri dinàmic amb 
el nostre entorn? Seria molt fàcil, independentment de les ideologies. Ara, mentre 
la consciència de classe sigui la que encara domina, i la d’espècie encara no, doncs 
no ens en sortirem. Perquè ara ho veiem: en la pandèmia els més perjudicats seran 
els més pobres. I aquí tenim les classes extractives, que es dediquen a quedar-se les 
plusvàlues. Tot això s’hauria d’eliminar amb una consciència crítica d’espècie. I, 
aprofitant l’avinentesa, hem d’eliminar els líders. No físicament. Parlo de l’estructura 
social. Tenir líders és el pitjor que ens pot passar, i ara es veu.

—Per què?
—Perquè, i és ben curiós, solem posar de líders els més imbècils. No crec que digui 
cap cosa que sigui estranya. Van molt perduts. Aquests dies es veu. Fa falta una altra 
mena d’estructura de governança i organització. Més basada en l’autoconeixement, 
l’autoformació i en la coordinació. Fa falta organització i coordinació. Factors 
fonamentals per a planificar. Valors que en sistemes com els socialistes s’havien 
aconseguit. Malament, però s’havia aconseguit.
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MARTA MARÍN-DÒMINE:
‘M’INQUIETEN LES MASSES DE GENT QUE 
QUEDARAN EN SITUACIÓ PRECÀRIA’

Text: Montserrat Serra /  Foto: Arxiu

Especialista en literatura testimonial 
i concentracionària a la Universitat de 
Laurier al Canadà, participa en la sèrie 
d’entrevistes de reflexió ‘Confinats a la 
intempèrie’ sobre la situació actual en 
què vivim i els desafiaments de futur  
a l’hora de superar-la
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—Primer de tot, voldria que em situéssiu en el vostre context. On us ha enxampat 
el confinament? Sou al Canadà o sou a Catalunya? Com viviu el confinament?
—Sóc a Barcelona. Hauria d’estar preparant-me per tornar a Toronto, però em van 
anul·lar el vol fa un mes, i no sé pas quan hi podré tornar. La classe de literatura que 
havia de fer a la meva universitat (Laurier University) ha estat transformada en un 
curs en línia, i així tots els cursos. El confinament el visc com la majoria, suposo, 
amb una barreja d’astorament, expectació i també tristesa pel dolor que causa i ha 
causat la malaltia, i pel desastre econòmic que comportarà. En l’àmbit estrictament 
personal, no em costa estar reclosa a casa, perquè m’hi recloc sovint. Malgrat tot, 
per a mi l’escriptura i el pensament també volen moviment. Però sóc molt conscient, 
especialment ara, de com en som, de privilegiats, la majoria de nosaltres, de tenir un 
espai habitable, en el qual recloure’s no representi cap problema afegit de condicions 
nefastes d’habitabilitat. Fa pocs dies que m’he recuperat de la malaltia i puc dir que 
també estic contenta per això.

—Com vau saber que estàveu contagiada i com creieu que vau agafar la Covid-19? 
Com heu viscut la malaltia?
—El dia 13 de març vaig començar a tenir símptomes. Al cap d’uns dies vaig trucar 
al CAP del barri i a unes metgesses amigues i em van dir que la simptomatologia 
semblava ser la d’una infecció per Covid-19. Caldrà esperar que es facin proves per 
saber del cert si he estat infectada. Els primers dies del confinament, amb les infor-
macions contradictòries que circulaven, la veritat és que no vaig tenir consciència 
de perill. A mesura que passaven els dies, em vaig anar preocupant més. Tot i que 
cal dir que passar una malaltia, tot i amb simptomatologia moderada, en un entorn 
global dur afegeix complexitat a l’experiència. El fet d’estar en bona companyia, en 
aquest cas la meva parella, ha facilitat molt la situació. El riure no se’ns ha estroncat.

—Creieu que seria molt diferent viure el confinament a Toronto?
—Sí que seria diferent. En un pla estrictament de gestió de la situació, sembla que 
les normes estan més clares allà. També les mesures immediates: tant el govern 
federal com el govern provincial d’Ontario (per cert, de dretes), han estat efectius a 
procurar que les famílies amb necessitats tinguessin el sou assegurat durant quatre 
mesos, per exemple. És clar que el Canadà és un país molt ric. Cal dir també que el 
confinament a Toronto no és total, es pot sortir al carrer, tot i que només és obert 

Marta Marín-Dòmine és professora de literatura testimonial i especialista en lite-
ratura concentracionària. Fa classes a la Universitat de Laurier, al Canadà. Viu entre 
Barcelona i Toronto. Es va donar a conèixer en l’àmbit literari amb l’obra Fugir era 
el més bell que teníem (Club Editor, 2019), obra que acaba de ser destacada amb el 
premi Crítica Serra d’Or. També ha obtingut el premi Ciutat de Barcelona 2019 i el 
premi Joaquim Amat-Piniella 2020.

La Covid-19 la va enxampar a Barcelona, poc abans de tornar al Canadà. Els primers 
dies de confinament va començar a tenir símptomes del virus. Creu que l’ha passat 
lleu, però no ho sabrà segur fins que no li facin la prova. En aquesta entrevista re-
flexiona sobre el confinament i com canvia la percepció de l’espai quan el confinament 
és dins de casa però el carrer també està confinat. I destaca la seva preocupació per 
la gent més desafavorida i la gent que quedarà en una situació més precària.
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el comerç de primera necessitat. En un pla emocional, hauria patit molt més a To-
ronto, perquè la situació a Barcelona i a Catalunya, on tinc parella i amics, és més 
complicada i extrema, i m’hauria inquietat molt.

—Com a especialista en literatura concentracionària, salvant totes les distàncies, 
potser ens podeu esmentar alguns aspectes que es poden derivar d’estar tancats a 
casa tants dies. Per una banda, aspectes individuals. Però també els aspectes que 
se’n deriven col·lectivament.
—No em sento capaç de fer cap analogia. La concentració de gent de resultes de 
persecucions polítiques o amb finalitats genocides no té res en comú amb la situació 
actual. En el cas present, l’enemic no té voluntat de ser enemic, és un microorgan-
isme que fa la seva. El fet que per evitar l’expansió del contagi s’hagi recorregut a 
diversos graus de confinament, segons els països (a les cases, no pas en camps o 
zones tabú com els llatzerets medievals) i que s’implementin per part dels governs 
i el seu aparell de control habitual, no ha de fer pensar necessàriament que aquest 
control persistirà com ara, si més no, en països on hi ha establerta la democràcia. 
Sigui com sigui, és evident que haurem de replantejar-nos la qüestió del control 
poblacional, com sempre ho hauríem de fer. Pensem en el cas ara ja paradigmàtic 
de les xarxes socials i la immensa informació que tenen sobre els usuaris, però com 
que qui ens controla sembla invisible, en general no esvera gaire. Comparteixo el 
parer de molts que ens caldrà una reflexió profunda sobre el paper dels estats en 
contraposició als poders financers, i aprofitar les moltes crítiques que es poden fer 
ara als governs per replantejar-nos la funció dels individus en la seva posició de 
societat civil. Replantejar-nos també moltes altres coses, com el consum, el valor 
del veïnatge i l’exigència de serveis públics, entre més.

—Es pot veure també la pandèmia com una oportunitat?
—Crec que caldrà aprofitar el moment de canvis potencials en benefici de les igualtats 
socials que pot comportar aquesta crisi. Passat un temps, probablement curt, correm 
el risc que moltes coses tornin a ser iguals. No m’agrada veure en els fets històrics 
la possibilitat d’extreure’n lliçons morals. Ni m’ho crec tampoc. No obstant això, 
un dels perills que té el culte al present de la societat occidental contemporània és 
la poca capacitat a deixar-nos ser ensenyats. L’ensenyament necessita la dialèctica 
entre passat i present, és a dir, una capacitat per acceptar allò que en diem experiència 
anterior. Sembla que també ens costa aprendre de les nostres pròpies experiències, 
com si tinguéssim una necessitat permanent de creure que inventem la roda a cada 
tomb generacional.

—També sou especialista en literatura testimonial. En aquest sentit, voldria pre-
guntar-vos: els mitjans donen veu als especialistes de l’àmbit mèdic i científic, així 
com els polítics amb responsabilitat en la gestió de la malaltia; apareix el testimoni 
dels equips sanitaris que es troben a primera línia; també testimonis de famílies 
explicant el seu dia a dia, ple d’anecdotari divertit; acudits i famosos encoratjant la 
gent i demanant de ‘quedar-se a casa’. Tanmateix, no creieu que falten testimonis 
que parlin dels aspectes negatius generats pel confinament: soledat, depressió, 
angoixa d’estar confinat, el fet de no poder tocar-se, d’haver d’evitar les abraçades 
i els petons…?
—Podríem dir que hi ha una certa uniformització testimonial. El meu ús de les xarxes 
i de la televisió és limitat. No obstant això, m’ha cridat l’atenció que la majoria de 
persones que testimonien la seva experiència són blanques, i jo diria que amb poca 
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representació de les classes socials baixes o més desposseïdes. A mi m’agradaria 
saber com viu aquesta situació la gent de Nou Barris o d’Horta Guinardó (molt a 
prop del Camp de l’Arpa, on visc ara), dels quals no sabem gaire, tot i que són els 
barris de Barcelona més tocats pel contagi. També trobo que els destinataris dels 
aplaudiments de les vuit del vespre s’haurien d’ampliar al ventall de persones que 
treballen durant aquesta llarga quarantena: des de les caixeres als recollidors de 
brossa, passant per tants altres. Per altra banda, també entenc que, en moments de 
crisi, donar pas a testimonis que puguin generar més angoixa és contraproduent. I 
crec que les informacions oficials han pecat d’excés amb el seu martelleig de xifres. 
Tornant a la vostra observació sobre la literatura testimonial, pensem que sempre 
sol ser de mal llegir quan és llegida en el present de l’esdeveniment que narra. Però 
estic segura que ja hi ha (o potser hi hauria d’haver) canals per a donar sortida i ajuda 
a les persones afectades de solitud o alteracions emocionals diverses.

—Donem prou dimensió a la qüestió corporal? Parlant de la vostra obra Fugir era 
el més bell que teníem, dèieu que hem de sentir vertigen per entendre l’horror.
—És cert que a Fugir era el més bell que teníem hi ha força referències a les reaccions 
del cos en relació amb l’impacte d’esdeveniments passats. Ara bé, quan s’hi parla de 
la memòria de la pell o del vertigen per entendre l’horror, és més aviat des d’un punt 
de vista emocional. Es tracta d’un cos que vol estar obert a sentir el passat. Un cos 
amb consciència que és passat i present, fins i tot dipositari d’esdeveniments que no 
ha viscut directament. Una vivència, doncs, a cavall entre els sentits i la imaginació.

—No poder tocar-se és un fet molt rellevant d’aquesta crisi.
—Ara són moltes les persones que troben a faltar el contacte físic amb altres, i es pot 
entendre si es passa el confinament en solitari. Amb tot, a mi del confinament em 
sorprèn comprovar com els cossos ens relacionem amb l’espai. I com pot ser fins 
i tot fàcil acostumar-se a aquesta limitació, quan l’exterior també està confinat i, 
per tant, ha esdevingut un eixamplament del nostre espai interior, i potser també 
emocional. És com aprendre a ballar damunt d’una rajola. El cos acaba per trobar 
moviments que s’adeqüen a la limitació. Un cos que, per a moltes persones entre les 
quals m’incloc, necessita cada vegada més el silenci.

—La llibertat està més amenaçada avui que abans de la crisi?
—Pot estar-ho, indiscutiblement. Amb tot, jo cada dia estic més a l’expectativa. No 
sabem com serà l’estiu, ni quines conseqüències portarà ni les reaccions socials que 
es generaran i que poden ser de tot ordre. Després d’un mes de confinament, veig 
les coses de manera molt diferent, i el que més m’inquieta és el després, no només 
en l’àmbit de les llibertats, sinó sobretot de les masses de gent que quedaran en 
situació precària.

http://www.vilaweb.cat
https://www.vilaweb.cat/noticies/marta-marin-domine-minquieten-les-masses-de-gent-que-quedaran-en-situacio-precaria/


42
vilaweb.cat
Divendres 18 de setembre 2020

Especial #01MIG ANY DE PANDÈMIA: ENTENDRE EL NOU MÓN

LES PERSONES

 MASSIMO CACCIARI
Filòsof i ex-batlle de Venècia.  
Itàlia.

FELWINE SARR
Filòsof. Senegal.

JOSÉ MUJICA
Ex-president de l’Uruguai.

EVA ILLOUZ
Sociòloga franco-israeliana.

JOSÉ ANTONIO MARINA
Filòsof. Espanya.

ENRIC CASASSES
Poeta. Països Catalans.

MARGARET ATWOOD
Escriptora. Canadà.

http://www.vilaweb.cat


43
vilaweb.cat
Divendres 18 de setembre 2020

Especial #01MIG ANY DE PANDÈMIA: ENTENDRE EL NOU MÓN

M A S S I M O  C A C C I A R I

MASSIMO CACCIARI:
‘CAP ESPÈCIE NO HA ACCELERAT LA SEVA 
EXTINCIÓ TANT COM ELS HUMANS’

Text: Gonzalo Sánchez /  Foto: Arxiu

Entrevista al filòsof italià, ex-batlle de 
Venècia, sobre la crisi del coronavirus
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—Professor Cacciari, havíeu imaginat mai una situació com aquesta?
—Crec que ningú no hauria somiat viure una situació com aquesta a Europa o al 
món. No obstant això, cal reconèixer que no ve de Mart o Andròmeda, és una epi-
dèmia que té causes precises i que abans ja va tenir avisos importants com l’Ebola, 
la SARS o la MERS, totes infeccions anàlogues. Llavors ja ho van denunciar totes les 
autoritats sanitàries mundials, però els senyals van ser menystinguts, de la mateixa 
manera que ara es passen per alt les connexions entre aquestes epidèmies i els grans 
problemes del medi ambient. Per tant, no és una cosa casual, no ha estat pas el destí.

—Per què considereu que aquests senyals van ser menystinguts?
—Perquè encarar-los implicaria revisar completament l’esquema del nostre comerç, 
del nostre sector productiu i industrial. Hi hauria d’haver autoritats internacionals 
que regulessin els problemes ambientals o ecològics, o les finances. En canvi, ens 
trobem que no hi ha un govern de la mundialització i així actua, desfermada en 
tots els nivells: immigració, finances, epidèmies, sempre sense regles. No hi ha 
res a fer contra això.

—Això no seria una utopia?
—Imaginar una República mundial com Kant certament té un element utòpic, 
però si pensem que alguns problemes només es poden afrontar eficaçment a es-
cala mundial, res no impediria que els països assumissin acords i pactes entre si, 
com fan en l’economia. Hi ha elements del dret internacional que s’inclouen en els 
ordenaments nacionals. Per exemple, Itàlia no podria adoptar la tortura. Cal que 
els estats comprenguin que, en qüestions com ara la salut, o es posen d’acord o, 
quan hi hagi una epidèmia, serà incontrolable.

—Vós heu estat alcalde de Venècia. Quina sensació us produeix de veure les ciutats 
buides, confinades?
—És una gran impressió, una tristesa enorme. Les ciutats són punts de trobada, 
desavinença i de relació, i les ciutats buides no són ciutats, són anticiutats. Del punt 
de mira psicològic és un estrès enorme, perquè la ciutat no pot estar deshabitada. 
No podem prolongar aquesta situació, no és possible. No ho és ni psicològicament 
ni econòmicament.

‘Siguem seriosos: la ment també emmalalteix si et despatxen.’ El filòsof italià Mas-
simo Cacciari tem els estralls econòmics i socials que deixarà la pandèmia i centra el 
tret en les causes ‘menystingudes’, com ara una mundialització descontrolada: ‘Cap 
espècie no ha accelerat la seva extinció tant com els humans’, avisa. 

Cacciari (Venècia, 1944) va ser batlle de la seva ciutat natal, diputat pel Partit 
Comunista Italià i europarlamentari de l’antic grup dels Liberals, Demòcrates i 
Reformistes, però també és un dels pensadors contemporanis més escoltats, amb 
desenes de publicacions filosòfiques a l’esquena. Es troba confinat a sa casa de Milà 
per desfer-se del coronavirus, com tots, i en aquesta conversa per videoconferència 
cita Kant, Darwin, Sartre o Spinoza per dilucidar el món que vindrà.

Un món en què no exclou que creixi el malestar social si persisteix el blocatge i fins i tot 
la fi d’una Europa unida si es nega la solidaritat comuna: ‘No hi haurà cap més examen 
de recuperació, aquest serà el final de la Unió Europea’, avisa amb desgrat notable.
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—Quin impacte tindrà en la societat?
—L’efecte psicològic no serà res en comparació amb l’econòmic, perquè quan això, 
s’acabi, les ciutats ressorgiran. Però els efectes econòmics poden ser traumàtics i, 
per tant, també els psicològics, perquè no emmalalteixes només amb una grip, el 
coronavirus o una pulmonia. També caus malalt del cap si et despatxen, si la teva 
renda es desploma o si no aconsegueixes de mantenir l’honor de la teva família. 
Siguem seriosos. El malestar social crea també malalties somàtiques i no venim 
d’un període feliç, sinó de quinze anys, pel cap baix, molt infeliços pel món occi-
dental i Europa en particular. Anys en què es viu cada vegada pitjor, la major part 
de la nostra població viu pitjor. Estiguem alerta, doncs, perquè no solament hi ha 
la malaltia del coronavirus.

—Al sud d’Itàlia hi ha hagut alguns aldarulls de gent que no pot treballar pel 
confinament. Excloeu una situació així temps a venir?
—És clar que no. Si la crisi continua gaire més temps, si les activitats productives 
han d’estar tancades encara durant mesos, hi haurà una caiguda de la renda. És 
un cop terrible. Podem trobar-nos a l’octubre o el novembre amb un país per 
terra. Fins i tot encara que Europa hi intervingui decididament d’una manera 
solidària i activa (perquè no vull ni pensar en una Europa que no sigui solidària i 
cooperant, amb aquesta situació). Hem de pensar com més aviat millor a tornar 
a treballar. No és possible estar així perquè, en cas contrari, això que s’ha vist a 
Sicília es multiplicarà.

—Com valoreu l’acció de la Unió Europea en aquesta crisi?
—Em sembla impossible que Europa no assumeixi polítiques de solidaritat 
coherents amb la gravetat de la situació. De moment, ha desemborsat molts 
diners. Però el problema serà la política europea per a la reconstrucció. Una 
cosa és invertir i fer moneda de pressa, dos o tres mil milions per a l’assis-
tència. Però una altra cosa serà un crèdit per a la recuperació. Això no pot ser 
fet només encunyant moneda, només serà possible emetent un eurobò comú, 
europeu, garantit per Europa. O s’emet un bo europeu per al desenvolupament 
o ens quedarem en recessió.

—Si no emetés un eurobò, es constataria un nou fracàs de la Unió Europea?
—Sí, però aquest ja seria l’últim; no n’hi haurà un altre. Després del fracàs de la 
política d’integració social i fiscal, de la crisi del 2008, de la de Grècia, de la immi-
gració. Ja n’hi ha prou. S’ha acabat. No hi haurà un altre examen de recuperació. 
Això serà el final. Espero que els països més forts, com Alemanya, ho entenguin, 
perquè la fi d’Europa és també la fi de qualsevol força d’Alemanya. Espero que 
Alemanya aprengui dels errors i entengui que, si fracassa la Unió Europea, talarà 
l’arbre sobre el qual s’asseu.

—Quin món ens revela aquesta pandèmia?
—És un món en què tots estem molt junts, l’un sobre de l’altre, com deia Sartre, 
el meu veí com un malson, i qualsevol cosa que passi en qualsevol part de món 
ens afecta. Cal col·laborar, fer pactes i reforçar les institucions comunes, no pas 
aquestes banderetes ridícules que no serveixen per a res, com les Nacions Uni-
des, despullades de tota autoritat. Què són? Són centres d’estudi? És clar que cal 
repensar-les. L’ONU hauria de ser on els països tractessin normes comunes que 
després fossin introduïdes en els ordenaments individuals, una seu política en què 
es discutís sobre aquests problemes.
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—Com us imagineu el futur després del coronavirus?
—Tot dependrà de què es faci. Si es fan les coses que he dit a Europa, polítiques de 
solidaritat i cooperació, podria sortir-ne fins i tot amb una imatge reforçada, però 
amb grans sacrificis, perquè els diners que perdrem no els recuperarem. Hi haurà 
una caiguda de la riquesa nacional a Itàlia, Espanya, França i també Alemanya. 
En sortiríem estomacats, però quant a les polítiques i estratègies, potser fins i tot 
més forts.

—El papa Francesc protagonitza imatges històriques. Ara és un moment propici 
per la fe?
—Els moments per a la fe hi són sempre, però si la fe només hi és per a demanar a 
Déu que s’acabi una pesta, aleshores és una cosa feble. La imatge del papa Francesc 
és forta i significativa socialment, contra el desert de la ciutat, aquesta veu que 
invoca i espera una resurrecció.

—A la plaça de Sant Pere es va plantar un crucifix considerat miraculós fet servir 
en la Pesta Negra de fa cinc-cents anys…
—Durant tota l’època moderna, fins al segle XVIII, hi havia una pesta cada segle que 
reduïa les ciutats. Una mica de selecció natural, vaja. Això no vol dir que sobrevis-
quin els millors, aquesta és la imatge vulgar del darwinisme: ell no va dir mai que 
sobrevivien les espècies millors. Sabem que la nostra espècie s’acabarà i que unes 
altres continuaran habitant la Terra, com les rates o els ratpenats, per exemple.

—Per tant, no som tan fonamentals per al món?
—Cap espècie ha accelerat el procés de la seva extinció [com els humans]. Sembla 
que la nostra espècie té una mena de cupido mortis, d’amor per la mort, i això 
hauríem de mirar de controlar-lo.

—És una excepció de la humanitat en la natura?
—És la conseqüència de la potència del nostre cervell, que fa que donem prioritat 
a poder estar sans, a viure en un ambient sa. El nostre cervell privilegia la nostra 
pròpia potència. Spinoza deia que la màxima potència del teu intel·lecte i de la teva 
ment consisteix no solament a fer-te més fort que els altres éssers, sinó també a 
fer-te capaç de sobreviure a la teva pròpia potència. El teu poder per si sol pot fer-
te mal. Per tant, fes servir la força del teu intel·lecte, però raona també per la teva 
pròpia salut. No veieu en aquesta reflexió de Spinoza una relació entre la política 
industrial i la defensa del medi? És exactament igual. Hem de combinar-ho.

—Llavors, la potència i l’ambició poden ser la làpida de la humanitat…?
—És clar que sí. Alguns zoòlegs afirmen que això va passar amb els dinosaures. Hi ha 
escoles que diuen que el final d’aquella era va ser conseqüència del famós meteorit, 
però n’hi ha que creuen que la causa fonamental és que aquelles bèsties enormes 
havien massacrat el seu hàbitat per menjar tones de matèria quotidianament.

—Som dinosaures?
—Sí, dinosaures de la intel·ligència, de la ment, i cap espècie no ha dominat el 
planeta com nosaltres i els dinosaures.
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FELWINE SARR:
‘A QUI ENCARA NO HAVIA APRÈS A ESTAR AMB 
SI MATEIX, AQUESTA CRISI L’HI HA OBLIGAT’

Text: Maria Rodríguez /  Foto: Arxiu

El filòsof senegalès critica que l’OMS 
demanés a l’Àfrica de despertar-se quan 
era Europa l’adormida amb la Covid-19
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—Creieu que la pandèmia del coronavirus ha despullat l’ésser humà, la seva manera 
de viure i de relacionar-se amb el món?
—Ens ha revelat la vulnerabilitat de l’organització social i les desigualtats que hi ha 
en les nostres societats, entre els qui tenen els mitjans per a viure el confinament 
sense treballar un temps i els qui estan obligats a treballar per viure cada dia. Ha 
revelat les desigualtats en l’accés a les cures i en la nostra relació amb la mort, amb 
els dols i enterraments que no s’han pogut fer. Però, potser, la cosa més significativa 
és que ha mostrat la nostra dificultat de fer anar el món com un tot. Hi va haver un 
sentiment de les nacions d’aïllar-se, tot i que la pandèmia era global, amb la idea 
que cadascuna trobaria solucions a escala local. Fins i tot, hi ha hagut una guerra 
per les màscares entre els països occidentals, cosa que demostra un comportament 
d’insolidaritat i d’egoisme en les relacions internacionals. Ha revelat també la nostra 
mala relació amb altres éssers vius. Un dels orígens de la pandèmia és la reducció de 
la biodiversitat: hem desforestat el planeta i hem creat les condicions de contacte 
amb animals que eren portadors de virus per als quals no estem preparats.

—Es parla molt del temps, que abans no en teníem i que ara ens en sobra. Com és 
la nostra relació amb el temps?
—Ens trobàvem amb el temps orientat a l’economia capitalista, un temps que ens 
obligava a fer una quantitat de coses, sempre més, en una unitat de temps i, sobta-
dament, la meitat del planeta es troba confinada, el treball s’ha aturat, llevat dels qui 
teletreballen, i ens trobem davant de nosaltres mateixos havent d’utilitzar aquest 
temps que s’ha posat, novament, a la nostra disposició. Érem a l’era de l’acceleració 
i la velocitat i amb molt poc temps mort, amb la saturació del temps i una cultura 
d’ocupar-lo sempre. I ara ens trobem incapaços de viure el temps de manera diferent 
de la sobreactivitat i la feina, o del temps d’allò establert, un temps orientat cap a la 
producció d’un objectiu o d’una mercaderia. Això ens obliga a reduir la velocitat i a 
aprendre, novament, a viure un temps que és disponible i en el qual sorgeixen certes 
qüestions existencials. Aquesta crisi ens fa tornar a nosaltres mateixos i fa aquest 
temps angoixant, però també potencialment feliç i fecund. A qui encara no havia après 
a estar amb si mateix, aquesta crisi l’hi ha obligat, i també a meditar i reflexionar.

—El present ha canviat, doncs?
—I el futur! La segona cosa que em sembla interessant és que havíem organitzat el 
futur, les nostres agendes eren plenes per als pròxims sis mesos, les d’alguns per 
als pròxims anys. Som una civilització de la planificació, que és una manera de dir 
que controlem el temps present. Però també som una civilització que vol controlar 
el futur i ens trobem que no sabem com evolucionaran les coses, quan podrem re-
prendre una vida qualificada de normal, i això fa que la incertesa torni a nosaltres.

El filòsof, economista, músic i escriptor senegalès Felwine Sarr creu que la pandèmia 
ha posat, novament, el temps al nostre abast. Però, tanmateix, ens sentim incapaços 
de viure’l d’una manera diferent de la ‘sobreactivitat’ rutinària. Conegut per la seva 
obra Afrotopia (2016), en què denuncia els estereotips sobre el continent africà i les 
solucions que elaboren des de l’estranger, Sarr critica que l’Organització Mundial 
de la Salut (OMS) demanés fa setmanes a l’Àfrica que despertés davant la crisi del 
coronavirus, en comptes de demanar-ho a Europa, que ‘estava adormida’. Cèlebre 
també pel seu assaig Habitar el món, que analitza el planeta com a zona de trànsit, 
considera que ara, amb aquesta pandèmia, ‘és un gran moment per a actuar perquè 
el món canviï’.
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—L’OMS va demanar a l’Àfrica que despertés. Estava adormida? O era el món, que 
estava adormit i el virus l’ha despertat?
—Crec que el món dormia pel que fa a la seva relació amb els éssers vius. La nostra 
civilització tecnològica i industrial havia oblidat que la vida se’ns ha ofert i que no 
som els amos i posseïdors de la natura. Se’ns va oblidar que pertanyem al conjunt 
dels éssers vius i que hi ha unes regles que ja no respectem. L’Europa occidental 
estava adormida perquè quan el virus va aparèixer a la Xina i hi havia risc de pan-
dèmia, països com França, Anglaterra i Itàlia s’ho van prendre a la lleugera. Fins i 
tot, Trump va parlar del ‘virus xinès’ com si la cosa es limités a la Xina. I és molt 
interessant, què ensenya això: una dificultat per a aprendre dels altres, amb aquesta 
idea que el saber, el poder, el control i la ciència són occidentals. L’OMS ha demanat 
a l’Àfrica que desperti, però l’Àfrica no estava pas adormida. Alguns països, abans 
fins i tot d’haver-hi una desena o vintena de casos, ja van prendre mesures, van 
tancar fronteres, van prohibir agrupaments. Al Senegal i als Estats Units el virus va 
aparèixer més o menys en el mateix període. I si es miren les mesures que es van 
prendre i en quin moment, veiem bé la diferència de reacció que hi ha, a favor del 
Senegal. I mentre a l’Amèrica Llatina hi havia països que encara negaven el virus 
i Mèxic encara no havia fet res, l’OMS es va dirigir cap a l’Àfrica perquè és la cosa 
natural, la normal. Si hi ha una crisi, és evident que els africans es veuran afectats, 
que tenen menys capacitats, oi? Això revela un consens mundial sobre el qual no 
ens interroguem. Els prejudicis sobre el continent estan tan profundament arrelats, 
que no es mira la realitat.

—La Covid-19 exposa la necessitat de millorar les infrastructures sanitàries i la 
seguretat alimentària o de diversificar les economies africanes. Penseu que s’apro-
fitarà aquesta oportunitat o és esperar massa d’aquesta pandèmia?
—Molts països ja han posat en marxa respostes al coronavirus i la qüestió essencial 
de les seves respostes és l’establiment de xarxes de seguretat social, distribució 
d’aliments, de béns de primera necessitat i mesures per als més vulnerables. Espero 
que aquestes mesures siguin l’embrió d’una reconstrucció dels sistemes de salut, 
d’educació i de cures i que aprofitem l’oportunitat de la crisi per a la finalitat de tenir 
estats que mirin cap al benestar de tantes persones com sigui possible. Avui, en plena 
crisi, tothom s’adona de la necessitat d’una nova arquitectura social i sanitària als 
països, però em temo que, si després de la crisi les forces socials no es mobilitzen, 
s’oblidarà tot a poc a poc.

—Aquest virus ha portat alguna cosa bona: menys contaminació, animals que 
travessen els carrers, aigües i aire nets… No és una pena tornar al món d’abans 
després d’haver vist aquesta part tan bonica del nostre planeta?
—Crec que cal posar això en relació amb el fet que el 80% de la contaminació indus-
trial s’ha aturat i, al meu entendre, la cosa vertiginosa és adonar-se que caldrà un 
alt percentatge de reducció de l’activitat per a arribar a això. Ara la dificultat és com 
ens ho farem després amb aquesta consciència que hem adquirit. El desafiament per 
a la humanitat és una revolució cultural i de civilització. I cal que la posem en obra i 
la programem. Aquesta és la qüestió.

—Creieu que és una casualitat, aquesta epidèmia en aquest moment de la 
història?
—Hi ha gent que pensa que això és la natura, que ens envia un senyal, que els hu-
mans han abusat massa i ella reprèn els seus drets i ens obliga a ser més humils. 
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Llevat que fem una mena d’antropomorfisme, projectem una consciència, uns 
atributs que són els nostres. La natura té una certa intel·ligència, ho sabem, els 
arbres són intel·ligents, els éssers vius són intel·ligents, és la intencionalitat allò 
difícil de determinar. Sigui com sigui, és interessant anotar que no són únicament 
els homes els qui fan història. Els mosquits, el pangolí, els éssers vius també fan 
història, s’ha vist ben clar, oi?

—Oblidarem aquesta crisi quan hagi passat?
—És un risc i penso que no cal subestimar-lo, perquè si mirem les últimes epidèmies 
i pandèmies, el 1968 hi va haver la grip d’Hong Kong, que va fer un milió de morts 
al món, i ha desaparegut totalment de la memòria. Hi va haver la grip espanyola a 
la fi de la Primera Guerra Mundial, que va deixar uns cinquanta milions de morts a 
Europa, i ha desaparegut també dels nostres imaginaris. Em direu que queda una 
mica lluny, però estem molt ancorats en un art de l’oblit, i cada vegada que hi ha una 
tragèdia o una crisi important en la història, parlem del deure de la memòria, que 
no tornarà a passar, però n’aprenem poc, de la història. En aquest sentit, temo que 
el fet que aquesta pandèmia aparegui com una catàstrofe biològica natural lligada a 
un virus, tot i que és la nostra acció que ha induït aquesta crisi sanitària, comporta 
el risc que, si en sortim, l’oblidem ràpidament. Per mi, el temps que vindrà just 
després d’aquesta crisi és molt important per veure si reprendrem els nostres bons 
hàbits o els mals hàbits.

—Sou dels qui penseu que el món continuarà com sempre?
—Sóc dels qui pensa que les coses han de canviar. Si continuarem com abans o 
no, no ho sé. Però puc dir què desitjo i en quin sentit treballaré. Jo posaré la meva 
petita energia en els meus espais perquè el món canviï. La gent que vol que el 
món canviï no ha de parar-se només a voler que canviï, ha de reflexionar sobre 
quines accions cal prendre perquè canviï. Tenim tots els elements per a fer una 
acció, i la gran lliçó a extreure és que aquest és un gran moment per a actuar 
perquè el món canviï.
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JOSÉ MUJICA:
‘S’HA TORNAT A DEMOSTRAR QUE 
L’ÒRGAN HUMÀ MÉS SENSIBLE NO 
ÉS EL COR SINÓ LA BUTXACA’

Text: Raul Martínez /  Foto: Arxiu

Entrevista a l’ex-president de l’Uruguai, 
que reflexiona sobre la crisi de la 
Covid-19
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—Com afecta la Covid-19 a la vostra vida?
—És senzill. Primer, jo visc en un lloc on tinc molt espai, unes vint hectàrees per a 
fer-hi voltes, i per això més d’una vegada m’he definit dient que sóc una mena de 
pagès frustrat. M’agrada la terra no per què em dóna, sinó per què em suggereix, 
i llavors haig de reconèixer que aquests dies estic molt entretingut. Però de l’altra 
banda sóc un vell que va estar molts anys pres i en condicions terriblement difícils, 
en solitud. Em vaig passar set anys sense un llibre i sense veure el sol. Així que alguna 
cosa vaig aprendre de tot plegat.

—Quina?
—Hi ha una cosa que es diu introspecció, que es pot resumir a aprendre a parlar 
amb qui es porta dins. Aquest personatge que no coneixem gaire perquè, que difícil 
és allò de conèixer-te a tu mateix. És molt útil de fer balanços en la vida vists d’una 
perspectiva llunyana quan el temps ha passat i ens sorprenem ara d’aprendre i 
conèixer coses que no havíem vist. La pandèmia ha trencat tots els esquemes i és una 
altra història, en la que hem entrat. Allò que està globalitzada és aquesta pandèmia, 
que no ha respectat fronteres ni pobres ni rics. Així que em sembla que passarem un 
temps durant el qual haurem d’aprendre a conviure amb aquest enemic que camina 
solt, que no el veiem i està entre nosaltres i que no desapareixerà per art de màgia, 
perquè a més té la capacitat de mutar. Fins que la ciència no sigui capaç de donar-
nos-en una resposta. Per tant, no sabem encara el cost que tindrà això.

—Som davant la possibilitat de canviar el sistema capitalista per alguna cosa una 
mica més col·laborativa?
—El capitalisme no el canviarà, això. Els que, relativament, podem canviar som 
els humans, si mirem certes coses amb un altre criteri. Aquestes últimes dècades, 
veient per una banda els defectes de l’estat, de la burocràcia, que és una construcció 
humana fallida; veient els fracassos del model soviètic, hi ha hagut com una tírria 
contra l’estat, i ara quan la situació es complica tothom recorre a l’estat-nació perquè 
necessitàvem que algú prengués decisions globals, que ens obligués. No ens adonem 
que l’estat és una eina imprescindible per a la complexitat creixent de les societats 
modernes. Pots pensar políticament com vulguis, però estem condemnats a tenir 
estat, i per tant hem de lluitar perquè l’estat que tenim sigui el millor possible. Pot 
ser que aprenguem que el mercat és important, però no tot és mercat, perquè hi ha 
coses que el mercat no arreglarà mai.

—Amb això n’hi hauria prou?
—La resta és tenir una mica d’humilitat i gastar més diners en la ciència. No pot ser 
que els països rics no tinguin mecanismes prevists amb gent que es dediqui científi-
cament a treballar tota la vida preparant-se per les epidèmies i preveient-les, perquè 
les epidèmies hi són. No s’han superat. No es poden fer disbarats com fa el president 
d’una nació molt rica que nega en plena batalla els recursos a un organisme que serà 
bo, dolent o regular (l’OMS), però que és el que tenim per a lluitar mundialment 

José Mujica sap què és viure tancat. L’ex-president uruguaià (2010-2015) va ser un 
guerriller del Moviment d’Alliberament Nacional-Tupamaros (MLN-T) d’ençà de 
la dècada dels seixanta i va estar reclòs quinze anys en condicions inhumanes. La 
Covid-19 que assota el món i ha causat milers de morts ha portat a l’avui senador de 
vuitanta-quatre anys a un nou confinament, encara que aquesta vegada en condicions 
ben diferents. Lluny de prendre-s’ho com un problema, en aquesta entrevista explica 
que aprofita el temps per a caminar per la seva finca, per a pensar, i recomana a tots 
els qui sofreixen l’aïllament que es retrobin amb ells mateixos. Les seves paraules 
conviden a pensar en el valor d’estar vius
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contra aquesta pandèmia. Si no t’agrada, ja tindràs temps després de passar-hi 
comptes, però no trenquis l’única eina que tenim per a mundialitzar aquesta lluita! 
Cal aprendre lliçons polítiques i la més gran és que vivim en una època en què hem 
de prendre decisions polítiques mundials, que algunes cobreixin tot el món, i no 
estem en condicions d’instrumentalizar-les. Ens enfrontem a una civilització que 
ho ha desencadenat i ara no la podem governar.

—Creieu que és precisament la manca d’estats forts i polítiques públiques que ha 
fet que col·lapsessin Espanya o Itàlia?
—Si més no podem dir que no van estar a l’altura de les circumstàncies. Perquè, contra 
la sorpresa van prendre decisions amb criteris de la mena ‘em sembla que…’, ‘això 
no és gaire més que una grip…’, i amb aquesta actuació van donar un avantatge al 
virus. Aquests són els casos típics en què la decisió política ha d’estar recolzada per la 
recomanació científica. Cal donar valor als seus advertiments. I per no haver-ho fet 
hi ha llocs en què es paga un cost massa alt, molt inútil. Per no haver instrumentat 
a temps l’única eina que teníem, que era conrear l’aïllament. Crec que aquí hi va 
haver un error evident.

—Europa, els Estats Units i més potències mundials s’han vist arrasades per aquesta 
malaltia. Com s’ho fa Llatinoamèrica per resistir l’avenç del coronavirus amb la 
crisi social i econòmica que arrossega?
—Nosaltres pagarem un cost més alt. Com sempre. Haurem d’entendre que cal or-
ganitzar compulsivament la solidaritat. En les societats modernes no es pot discutir: 
l’òrgan més sensible dels éssers humans no és el cor, és la butxaca. Hi ha gent que 
espontàniament dóna allò que pot i tot allò que té, però en realitat això no s’arregla 
amb caritat; cal un temps llarg d’una solidaritat sistemàtica i planificada, cosa que 
vol dir que els sectors que tenen més ingressos han de posar alguna cosa en favor 
dels altres potser per un parell d’anys. Per què? Perquè això costarà temps.

—S’obrirà més l’esquerda social a Llatinoamèrica com a conseqüència?
—Probablement. Podem esperar que aquesta tendència de les economies contem-
porànies a créixer però a concentrar molt més que no creix s’accentuï si la política 
no ho pot corregir. La vida em va ensenyar que cap xai no se salva belant, tot depèn 
per què pugui lluitar la voluntat humana organitzada col·lectivament: drets, igualtat, 
mitigació de les diferències. Tindrem societats millors si som capaços de combatre 
per elles i si al seu torn millorem nosaltres.

—Quines coses bones ens deixa aquesta crisi sanitària mundial?
—Crec que em deixa una sensació d’humilitat, crec que hem entès que cal donar molta 
importància a la ciència, que no tot el que lluu és or, que en realitat no cal caminar 
tan atabalat i que la vida és l’únic miracle que tenim per davant. L’únic miracle per 
a cadascú de nosaltres és haver nascut. Venim d’un vell no-ser i anirem a un altre 
no-ser molt més infinit i molt més gran. L’aventura de la vida és meravellosa tot i les 
contrarietats. Per tant, cal treballar per viure i cobrir les nostres necessitats materials 
i esforçar-nos, però també cal deixar temps a la vida, als afectes, conrear els afectes. 
No tot és negoci, no tot és progrés tecnològic, no tot és multiplicar béns materials. Hi 
ha una cosa que no és de mercat, que és la sensació de viure col·lectivament amb les 
petites grans coses que envolten la teva vida. Ara és temps de gastar part del nostre 
temps amb els fills, els amics, la dona, amb l’aventura de les relacions humanes. 
Per què? Perquè la vida se te’n va i no pots anar a un supermercat a comprar anys 
de vida, i quan te n’adones ja estàs condemnat i has de fer-te aquesta pregunta: què 
ha estat de la meva vida? He gastat tot el meu temps només sumant recursos per a 
pagar comptes? Pot ser que alguna gent aprengui això, el valor que té el fet d’estar viu.
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EVA ILLOUZ:
‘EN LA PANDÈMIA, TOT ALLÒ QUE 
ASSOCIEM AL CONFORT I EL CONTACTE 
HUMÀ ÉS INEXISTENT’

Text: Joan Mas /  Foto: Arxiu

Entrevista a la sociòloga i escriptora 
franco-israeliana experta en emocions. 
Per ella, la situació de confinament 
desafia el nostre concepte de solidaritat
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—La crisi actual origina emocions i conceptes nous. Quina és la nova realitat que 
enfronta la humanitat?
—Crec que ens desenvolupem com a productors econòmics i consumidors. Aquests 
eren els principals nuclis invisibles de la nostra identitat. Tot aquest sistema no s’ha 
col·lapsat, exactament, sinó que s’ha posat en suspens. Ara mateix, més que no una 
nova realitat, és una inversió de tot allò que coneixíem, d’allò que significa ser pro-
ductor i consumidor, una inversió de qui és socialment útil i socialment inútil. Avui 
ets molt més important si treballes en un supermercat que no si ets una estrella de 
cinema. Per a la majoria de la gent, la llar no és un lloc per a forjar una identitat. De 
manera que ens hem adonat que l’esfera pública és més fonamental per a la nostra 
autodefinició que no pas la privada.

—Com afecta aquesta situació la solidaritat entre persones?
—Diria que la noció de solidaritat –que sempre s’ha basat en la proximitat– ara és 
sotraguejada, afectada per la distància. Tota la idea d’allò que significa estar junts 
és sacsejada per aquesta noció de confinament. La solidaritat ara s’expressa per la 
separació. I això és una cosa molt difícil de suportar per a tots nosaltres.

—També hi ha hagut limitacions a les llibertats bàsiques. Quines conseqüències 
pot tenir?
—Sovint, la llibertat i la seguretat estan en tensió. La major part de persones sa-
crificaran la llibertat per la seguretat, o per la idea que en tenen. No són únicament 
els governs, que suspenen la llibertat en aquests casos. També són les persones que 
estan disposades que la seva llibertat es posi en suspens per la seva seguretat. Veiem 
com Hongria i Israel ja han sacrificat llibertat. Orbán va declarar la llei marcial per a 
combatre el virus i va suspendre el parlament. A Israel no és igual, però no és gaire 
lluny. S’han suspès la major part de tribunals i el sistema legal, i l’oposició política 
de Netanyahu i el seu règim corrupte s’uniran. Les crisis d’aquesta envergadura 
sempre tenen conseqüències: ensenyen totes les febleses i falles estructurals de les 
societats en què s’esdevenen. Als Estats Units, es posa en relleu que tenen un sistema 
de salut molt deficient. A Israel, es mostra l’escandalós domini que els ultraortodoxos 
tenen en la política.

‘Un estat de por únic’ que la societat moderna no havia experimentat mai. Així és com 
Eva Illouz, prestigiosa sociòloga i escriptora franco-israeliana experta en emocions, 
descriu els efectes de la crisi mundial del coronavirus, que ens han menat a una 
situació inaudita que ens capgira la realitat quotidiana i que significa ‘una inversió 
de tot allò que coneixíem’.

Illouz (Fes, 1961) és professora de la Universitat Hebrea i autora d’una prolífica 
bibliografia centrada en els efectes del capitalisme sobre els sentiments, la cultura, 
l’art i la societat. Confinada a casa seva, a Jerusalem, diu que la situació que vivim 
impacta de manera abrupta en tots els aspectes de la nostra vida, posa contra 
les cordes ‘la idea d’allò que significa estar junts’ i desafia el nostre concepte de 
solidaritat.

Considera que si el confinament s’allarga i no es troba aviat un remei per a la Covid-19, 
la pandèmia podria causar un trauma generacional i que als governs d’Occident els 
costaria molt de mantenir la legitimitat si s’estén un malestar generalitzat per una 
crisi econòmica profunda: ‘L’estructura de la desigualtat no pot continuar.’
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—Què pot passar en el futur?
—Si hi ha una crisi econòmica forta, si molta gent perd la feina, és molt plausible 
que hi hagi una conjuntura de descontentament multitudinari a Europa i als Estats 
Units. Tan plausible com que alguns països es tornin més autoritaris. Tot depèn de 
la manera com es gestioni la crisi. Si consisteix en un rescat corporatiu, com sembla 
que és el cas dels Estats Units, i si es fa servir per a reduir els salaris, perquè hi haurà 
molta gent sense feina, podem preveure un malestar generalitzat. L’estructura de la 
desigualtat no pot continuar. El control de la política per les grans empreses no pot 
continuar. Aquesta vegada, la crisi sanitària en molts països ha demostrat de quina 
manera les polítiques neoliberals han erosionat el sistema de salut. No crec que 
per als governs sigui fàcil de mantenir la legitimitat amb aquest malestar, perquè 
hi haurà moltes víctimes i una crisi econòmica. L’actual corrent de populisme està 
connectat amb la crisi del 2008. L’elecció de Trump el 2016 va ser una reverberació 
del rescat corporatiu del 2008. I si volem mantenir estable el món democràtic, crec 
que caldrà alguna reflexió en xarxa, global, sobre com resoldre la crisi també per a 
la gent humil. El 2008, l’ajut no va arribar a la gent normal i corrent, sinó que se’n 
van beneficiar les grans empreses. Els més petits van perdre els estalvis i la casa i 
no els han recuperats.

—Avui s’estenen la por i la sensació de pànic. Com ens afecta, això?
—No estic segura de poder respondre a una pregunta tan àmplia. És un estat únic 
de por. Fins i tot en temps de guerra, quan pots morir, ets amb més gent. Quan 
t’amagues o surts corrents saps qui és l’enemic. Però aquest virus té una caracte-
rística molt concreta: el 25% dels qui l’agafen són asimptomàtics. La gent és molt 
contagiosa abans de tenir-ne símptomes. Això és diferent de l’Ebola i dels anteriors 
SARS o MERS. Ara tothom pot ser portador de la malaltia. Això cre una ambient de 
desconfiança sense precedents. És això que trobo més esgarrifós, que has de sospitar 
de tu mateix per la possibilitat de fer mal als altres, i dels altres per la possibilitat que 
t’ho encomanin a tu. Però pensem també en la gent que jeu als llits d’hospitals. No 
se’ls pot donar benestar humà. No els pot visitar ningú i l’únic contacte que tenen 
és amb membres del personal mèdic que van vestits com astronautes. Tot allò que 
associem al confort i el contacte humà és inexistent. És una situació en què la gent 
no té res. No compten amb ningú, tampoc amb els qui els són més propers.

—Com pot canviar la nostra societat, aquesta situació?
—Si trobem un vaccí contra el virus, crec que ens n’oblidarem, d’això. Però deixarà 
un trauma permanent. No per la malaltia, o no tan sols, sinó perquè és la primera 
vegada que el món modern experimenta un tancament d’aquesta magnitud. No crec 
que durant la grip espanyola hi hagués aquesta percepció que totes les institucions es 
paralitzaven. La gent va morir, quan el brot va començar es van prohibir les reunions 
multitudinàries. Però no crec que tothom entrés en un confinament total. Aquesta 
vivència que tothom estigui pràcticament confinat i que el centre econòmic s’hagi 
paralitzat totalment deixarà una memòria traumàtica permanent durant dues o 
tres generacions. No crec que es pugui esborrar. Serà un dels esdeveniments més 
importants a recordar els trenta o cinquanta anys vinents. Però que canviï la societat 
en si dependrà de la manera com ho gestionin els governs i la rapidesa amb què es 
trobi un vaccí. Si no n’hi ha i el virus continua estenent-ne, podem esperar canvis 
enormes en la nostra vida quotidiana.

—De quina mena?
—Tindrem dues humanitats: la que prendrà el risc d’agafar la malaltia i encoma-
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nar-la i la que preferirà no arriscar-se, es confinarà voluntàriament i limitarà els 
moviments. Serà el sorgiment de noves nocions de responsabilitat i gestió de riscs. 
Si no es troba vaccí ni guariment, podríem tenir dues societats que s’oposin l’una a 
l’altra: una que farà del confinament una característica permanent i una altra que 
voldrà reprendre la vida. Farà que les relacions virtuals siguin molt més habituals, 
que les consultes mèdiques remotes siguin una rutina, que el contacte amb desco-
neguts sigui més forçat. Hi haurà un protocol per a trobar-se amb estranys, hi haurà 
una alta vigilància dels treballadors i la seva salut. Les relacions sexuals ocasionals 
també rebran un cop.

—Aquesta crisi ha sacsejat els països capitalistes més desenvolupats. Quina lliçó 
en podem aprendre?
—Fa impacte observar com n’ha estat, de fàcil, que els superpoders caiguessin de 
genolls. Això donarà idees a terroristes, sens dubte, i podem suposar que el món 
capitalista ha mostrat la seva gran vulnerabilitat a qualsevol qui el vulgui subjugar. 
Però recordem com hem arribat fins aquí. Les elits polítiques i empresarials han 
menyspreat els advertiments que es van fer fa molt de temps. Trump, home de 
negocis, va clausurar el 2018 una agència federal per a combatre les pandèmies i 
epidèmies. Crec que la va tancar perquè, d’acord amb el pensament econòmic, vols 
un retorn ràpid de les teves inversions i, per tant, és difícil d’invertir en res que pot 
passar o no. Es va menystenir la salut i la ironia és que ara ens adonem que era el 
fonament sobre el qual construir l’economia.

—Sense salut no hi ha economia.
—Hauríem d’aprendre que cal invertir, fins i tot, si no hi ha retorn econòmic. El bé 
públic no hauria d’obeir la lògica del pensament i les inversions capitalistes. Només 
els estats poden tenir cura realment de la població en aquesta crisi. Hem augmentat 
la privatització de molts béns i recursos, però no hi ha cap actor privat prou fort per 
a fer-hi front. En la filosofia neoliberal que regeix les nostres vides, prenem més 
o menys el risc d’exposar-nos a allò més greu: catàstrofes, accidents, desastres… 
Tot, sense cap organisme essencial que es preocupi per l’interès públic. Ara més que 
mai, necessitem un ens que reguli i organitzi de manera que no segueixi la lògica 
econòmica i prou.

—Heu tractat qüestions com ara l’amor romàntic i la sexualitat. Si el tancament 
es perllonga, com pot afectar les relacions de parella?
—Aquí he d’especular. D’una banda, la taxa de divorci a la Xina va créixer molt quan 
es va acabar el confinament. Passarà també a Europa? No ho sé, però podem suposar 
que serà igual. Sabem també que moltes dones que aconsegueixen de fugir de marits 
violents ara hi estan exposades, i ells són més violents perquè no treballen. Vaig veure 
estatístiques que deien que la violència domèstica havia crescut d’un 30%. Deixar 
de treballar frustra molts homes perquè perden el seu sentit del valor. Quan tots dos 
són a casa, les dones tendeixen a fer tota la feina feixuga, cosa que porta a polaritzar 
homes i dones per raons de sexe. Però també hi ha la situació oposada. Parelles que 
s’estimen i estan generalment ocupades per la feina es troben de sobte a casa i passen 
un temps meravellós. És una renovació del seu amor. I també es registra el consum 
multitudinari de pàgines pornogràfiques. YouPorn i PornHub gairebé s’han col·lapsat. 
En canvi, Tinder, pensat per a la trobada i el sexe ocasional, ha canviat totalment.
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JOSÉ ANTONIO MARINA:

‘EN MOMENTS D’AMENAÇA LA GENT 
ES TORNA SOLIDÀRIA, PERÒ AQUESTS 
SENTIMENTS DUREN POC’

Text: Anna Zaera /  Foto: Arxiu

El filòsof considera que commocions 
emocionals com la del confinament  
per la Covid-19 no deixen una petjada 
gaire profunda
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—Usbek és el personatge extraterrestre protagonista que heu creat per mirar d’ex-
plicar com som els humans i com hem evolucionat amb els anys. Què en pensaria, 
ell, si aterrés en un carrer aquests dies de confinament per la Covid-19?
—Com que ve d’una civilització més avançada, ens miraria com nosaltres mirem la 
pesta negra del segle XIV. Un esdeveniment terrible i una mica primitiu. No vàreu 
sentir dir a Bill Gates que si no preníem mesures podria desencadenar-se una pan-
dèmia com aquesta? Ho va dir fa cinc anys.

—Segons el vostre punt de vista humanístic, a què creieu que es deu aquesta pan-
dèmia? És una crisi sanitària, ecològica, social o totes juntes?
—És una crisi sanitària que per les seves dimensions té profundes repercus-
sions socials i econòmiques. No em sembla que tingui cap relació directa amb 
l’ecologia.

—Temps enrere vau escriure un llibre sobre la por. Quin lloc ocupa la por en la 
situació en què ens trobem?
—Les tres pors que han aterrit els humans han estat la fam, la guerra i la pesta. 
Al llibre Homo Deus de Yuval Noah Harari es diu que aquestes pors han estat 
superades, però és evident que no és veritat. Convé de recordar que la por és una 
emoció beneficiosa quan es basa en la realitat i no en ficcions. És la consciència 
d’un perill i la preparació de l’individu per a enfrontar-s’hi. El temerari no s’adona 
de l’amenaça, i el poruc té por de tot. Per això ha estat tan important en aquesta 
pandèmia explicar una vegada i una altra què se sabia i què s’aprenia, per a no 
començar a fer suposicions falses.

—Què creieu que s’ha après en aquest episodi de pandèmia?
—Ara com ara, res, excepte a tractar la malaltia de la millor manera possible. 
Jo crec que commocions emocionals com aquesta no deixen una petjada gaire 
profunda. Què hi van aprendre els Estats Units, amb la matança de les torres de 
Nova York? Què en va aprendre el món, de la crisi econòmica del 2008? Crec que 
les societats canvien quan un succés o una figura enllacen amb una aspiració 
mantinguda per una massa crítica. Pel que fa a la política espanyola, és cert que 
va canviar una mica amb l’aparició dels nous partits a partir del 11-M, però ara 
es demanen uns nous pactes de la Moncloa. Hi ha un element que pot causar un 
canvi. La por d’una recessió cruel impulsa el moviment en defensa de la renda 
bàsica. Això seria un canvi important.

El filòsof José Antonio Marina ha estudiat fenòmens com la por i l’exercici del 
poder. Catedràtic de secundària i director del projecte Centaure –que proposa 
noves maneres d’aprendre–, l’interès per la filosofia pràctica l’ha portat a 
desenvolupar projectes literaris, però també pedagògics. Ara acaba de publicar 
a l’Editorial Conecta Història visual de la intel·ligència, un llibre il·lustrat en 
què recorre les cultures heretades de l’homo sàpiens i dóna valor a la nostra 
capacitat simbòlica mitjançant la llengua i les imatges. L’entrevistem per correu 
electrònic per reflexionar sobre l’impacte social de la Covid-19, per veure com 
aquesta experiència ens alterarà el comportament i, potser també, en última 
instància, ens modificarà el genoma cultural, és a dir, les capacitats que perviuen 
de generació en generació. El nostre cervell, segons Marina, també és una cosa 
que es redissenya d’acord amb la relació amb l’entorn.
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—Parlant ara del poder, hi ha persones que opinen que aquest estat d’alarma ens 
porta a una situació de vulnerabilitat i de manca de llibertats respecte de les auto-
ritats que determinen el règim i la quota de llibertat. Creieu que veurem els nostres 
drets com a ciutadans retallats després d’aquesta crisi?
—L’amenaça a la democràcia liberal ja havia començat abans de la pandèmia. El 
novembre passat ja vaig escriure un article titulat ‘Aquesta la llibertat sobreva-
lorada?’, on analitzava per què una certa desconfiança cap a la llibertat portava a 
una enyorança de l’autoritarisme. Els casos d’Orbán i, en part, de Trump n’eren 
una demostració. Avisava llavors de la campanya ideològica de la Xina, que ha 
intentat de demostrar que la seva ‘democràcia’ de partit únic era més eficient 
que la democràcia liberal perquè no es basava en la llibertat, sinó en l’harmo-
nia. El Partit Comunista xinès ja no apel·la a Marx i menys encara a Mao, sinó a 
Confuci. El coronavirus i l’eficàcia, possiblement falsa, amb què han respost han 
enfortit aquells qui pensen que la democràcia liberal no és socialment eficient. 
El projecte europeu intenta de fer compatible l’eficiència tecno-econòmica, la 
democràcia i la protecció social. És un projecte magnífic que molts desitgen que 
fracassi. Uns, per a eliminar les prestacions socials i deixar lliure el mercat; uns 
altres, per a eliminar la democràcia. No sé si tindrem prou talent per a demostrar 
que el projecte europeu és possible.

—Dieu en el llibre que a Occident es va valorar més la racionalitat que no la com-
passió i la justícia. Usbek parla d’un món globalitzat i individualista. Creieu que es 
podrà recuperar l’esperit comunitari arran d’aquest episodi?
—No ho crec. En moments d’amenaça comuna la gent es torna sentimentalment 
solidària, però aquests sentiments duren poc. Acabo de llegir el cas d’un metge, 
d’aquests que aplaudim cada vespre, que en tornar a casa s’ha trobat amb un 
text d’algun veí que li demanava que se n’anés de l’edifici perquè era un perill 
per a la resta.

—Aquests dies és més evident que mai que ens encaminem a un nou paradigma: 
connexions telemàtiques, intel·ligència artificial. Creieu que aquest canvi de rela-
cions interpersonals ja serà permanent?
—Les relacions telemàtiques ja fa anys que són aquí. El gran canvi no ha arribat ara, 
sinó el 2008, que és una data decisiva en la nostra cultura, perquè és quan va sortir 
l’iPhone. Aquesta mobilitat de tenir un ordinador al mòbil i connexió a internet 
permanent és el que ha modificat la manera de relacionar-nos.

—Fins a quin punt aquestes connexions suplantaran el contacte físic?
—Ja les suplanten. No fa gaire, en un restaurant vaig veure una família menjant. 
Els pares i dos fills. Cadascun consultava el seu mòbil. Físicament eren junts, 
però en realitat cadascun era en un lloc diferent. Les tecnologies de la realitat 
virtual, de l’esbargiment compartit, de la realitat ampliada, seran tan poderoses 
que serviran d’intermediaris en gran part de les relacions personals. Una de les 
pioneres a estudiar els efectes psicològics de les TIC, Sherry Turckle, explica en 
els seus dos últims llibres, Alone Together i Reclaiming Conversastion, la manera 
com les TIC canvien la nostra manera de relacionar-nos i, al seu judici, no pas 
per millorar.
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—Aquests darrers temps, sembla que molts autors s’han interessat a fer un re-
corregut històric de les nostres maneres de relacionar-nos i les nostres formes 
d’intel·ligència . En són exemples el vostre llibre i les aportacions de Yuval Noah 
Harari i, en el cas català, Ramon Riera amb L’herència emocional. Hi trobeu cap 
explicació? Pot ser que ens trobem en un moment de canvi de paradigma que re-
quereixi d’una valoració de la història passada?
—La història interessa molt, però crec que cal veure-ho dins un marc teòric més 
potent, que és la teoria de l’evolució. Només coneixent la genealogia del present 
podem comprendre-ho. Els humans som híbrids de la biologia i la cultura. Cadas-
cun de nosaltres rep un doble genoma. El biològic, heretat dels nostres pares, i el 
cultural. El genoma biològic ja ha estat descodificat. Ara hem de fer això mateix amb 
el genoma cultural per a descobrir que les influències vénen de molt lluny. Algunes 
s’han establert al Plistocè i encara ens influeixen. Crec que una part important dels 
problemes filosòfics els ha de resoldre aquesta ‘ciència de l’evolució de les cultures’, 
a la qual m’he dedicat aquests darrers anys.

—Què és la cosa més important que heu après de la ciència de l’evolució de les 
cultures? Que ens adaptem fàcilment al canvi, que tenim resiliència, que som 
egoistes…?
—Per exemple, que hem estat configurats per viure en petits grups i, no obstant 
això, hem après a viure en societats extenses. També és cert que ens mouen 
impulsos egoistes, però totes les societats han fomentat els sentiments de 
generositat, d’altruisme i de col·laboració. De tant en tant, aquest embolcall 
moral, acuradament trenat per mil·lennis, s’esquerda, i apareixen impulsos 
molt vells i tenaços.
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ENRIC CASASSES:
‘SUPERVIVÈNCIA, NO. VIURE!’

Text: Montserrat Serra /  Foto: Albert Salamé

El poeta, premi d’Honor de les Lletres 
Catalanes, obre la sèrie d’entrevistes 
de reflexió ‘Confinats a la intempèrie’, 
sobre la situació actual que vivim i 
els reptes de futur a l’hora de superar 
aquesta crisi
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—Preguntat en un mitjà sobre com viviu el confinament, heu dit: ‘Presoners 
polítics, dictadura militar, centralització delirant i censura.’ Comencem per aquí. 
Aquest és un dels grans temors de la situació actual, que la crisi sanitària justifica 
una militarització, una censura i un control de les persones creixents?
—A Espanya, sí. Tenen moltes ganes d’aplicar una dictadura militar. El govern actual, 
que ve del 1978, és completament il·legal, perquè ve d’una dictadura imposada per 
les armes. I tenen moltes ganes de tornar a posar la dictadura per les armes.

—Quan comencem a sortir de tot això, segurament la batalla més dura serà la 
de recuperar llibertats individuals i col·lectives. La militarització social crea uns 
precedents perillosos.
—Home, pitjor va ser el 1939. Força pitjor. Amb milers d’afusellaments. El 1939 va 
ser molt bèstia, encara no ens n’hem acabat de recuperar i ara ve això.

—Creieu que això que vivim és una guerra? Ens bombardegen amb terminologia 
militar.
—Ens bombardegen amb antitecnologia sanitària. És una guerra. Tot el que han fet 
és una guerra. Han empès el virus cap aquí.

—Aquests dies heu divulgat alguns poemes i proses sobre el moment actual. Una 
part són de fa un temps, una altra són d’ara. L’últim text que heu posat, fins al 
moment de fer l’entrevista, és un joc de contradiccions de les que tant us agrada 
fer: ‘Des que estem tancats a casa s’ha aguditzat la sensació d’estar a la intempèrie.’ 
Què és trobar-vos a la intempèrie?
—El mateix que per a tothom: tenim la pluja a sobre i no hi ha manera de tapar-se. 
La intempèrie és un virus que es va produint i no tenim paraigua. No tenim protecció 
contra la vida. La vida és una malaltia amb una taxa de mortalitat del 100%, que es 
transmet sexualment, que deien els antipsiquiatres. 

‘…és així que vivim:
acarrerant-nos
pels llocs petits
i protegint-nos
de tot.
Estem a la intempèrie.’
Joan Vinyoli

Aquests darrers dies, el poeta Enric Casasses, premi d’Honor de les Lletres Ca-
talanes, ha anat publicant a Twitter diversos textos i poemes referits al moment 
actual. Parla d’intempèrie; reclama un nou Epicur, que vol dir donar veu al filòsof 
i bandejar els opinadors; reclama el fet de fluir, la vida; fa una crítica als polítics, al 
govern espanyol i recorda els presos polítics i el Primer d’Octubre. Hem parlat amb 
ell. Es mostra molt dur.
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I aleshores vaig pensar: doncs ara encara sembla que hi estiguem més, a la intempèrie, 
malgrat estar tancats a casa. És una mica com si ens haguessin trobat despullats. 
Tot el que portàvem era una mena de vestit nou de l’emperador.

—En la prosa nova ‘Una fúria invisible ha envaït els carrers’, demaneu un nou Epi-
cur. Dieu: ‘Ara necessitaríem una persona serena i assenyada que ens inspirés per 
viure bé la passa d’humor negre de la mort espetegant…’ Voleu dir que necessitem 
nous referents, valors renovats?
—Vol dir que necessitem els filòsofs. Perquè hi ha gent que sap coses (l’Oriol Mitjà 
sap coses d’epidemiologia, en Canadell sap coses d’economia) i aquests diuen el que 
saben, però de seguida apareixen cinquanta mil periodistes, sobretot a la televisió i 
a la ràdio, opinant del que han sentit parlar. I l’opinió és allò que odiaven els clàssics 
grecs, l’opinió és gairebé sinònim de falsedat. Quan opines en públic ha de ser per 
dir alguna cosa. Hi ha una epidèmia d’opinadors.

—Això no és nou.
—No, ja ho sé.

—També parleu de ‘fruir, ja que no es pot fugir’.
—Això també es pot aplicar a aquesta època i a totes.

—Fruir d’aquest moment, és allò que us impressiona més?
—Quan era petit, els meus pares van comprar un disc de gòspel americà, que cantaven 
els esclaus del cotó dels Estats Units. M’agradava una cançó que deia: No hi ha lloc 
on amagar-se. Ja pots córrer, ja pots buscar, ni a la roca ni a la muntanya ni al riu ni 
enlloc. No hi ha lloc on amagar-se. Això és de sempre. Simplement, això serveix per 
a veure una mica com estem realment. Però… Ja estem opinant.

—Fruir també vol dir prendre les oportunitats bones que dóna aquesta situació 
impensable.
—Què voleu dir, impensable?

—Us ho podíeu imaginar, que tots quedaríem tancats a casa?
—Jo m’imaginava coses molt pitjors: que començaria a pujar el nivell del mar, que hi 
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hauria uns cataclismes atmosfèrics bestials i que sortiríem tots corrent, muntanya 
amunt. Inimaginable, no. Hem llegit molta ciència-ficció i hem vist moltes pel·lícu-
les. Perquè, el canvi climàtic, què, era broma? Jo no sé si aquest coronavirus és tan 
greu. És només un virus, una grip una mica bèstia. Uns quants ens morim. Però la 
possibilitat que ens morim tots, no uns quants sinó tots, també hi és perfectament.

—Aquesta situació pot ser un element de sensibilització cap a un canvi de valors 
i de manera de viure?
—Ho és, per nassos.

—Però el poder econòmic i el poder polític ho permetran?
—L’única possibilitat del poder econòmic és que s’enfonsi sol. Ells faran tots els 
possibles per continuar donant pel sac, però ja ho veurem.

—Al final del text ‘Una fúria invisible ha envaït els carrers’, dieu: ‘I ser valents, és 
a dir, normals, nar fent.’
—No tenim prou menjar, em fa mal tot perquè ja tinc uns anys, però tinc unes ganes 
de viure de cal déu. O sigui, tothom es queixa però ningú vol deixar de viure. Hi ha 
alguna cosa que ens agrada molt del viure. Això és el fruir. Tot va malament, però 
tenim unes ganes de continuar, de ser-hi! Hi ha alguna cosa guapa, perquè si no, 
tots fotríem el camp. I fruir és un fet. No és que jo ho recomani, és que és la base.

—En diríeu supervivència?
—Supervivència, no. Viure! La supervivència és que caigui una bomba atòmica i en 
quedin quatre de vius, aquests són supervivents. Nosaltres som vius, no som su-
pervivents. Jo sempre he estat en contra de sobreviure. No vull anar en un vaixell i 
que naufragui i ser un supervivent, prefereixo que no s’enfonsi. No m’hi he trobat; 
les barques amb què he anat sempre se n’han sortit. I hi ha hagut moments de mala 
mar, però vaja.

—També critiqueu els polítics gestors de la crisi. El poema ‘Tren’ és molt explícit 
en aquest sentit. Esteu enfadat amb la gestió que s’ha fet de la crisi sanitària i de la 
crisi econòmica que se’n deriva?
—Sí, especialment amb el govern espanyol. És el número u del nyap mundial.
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—I en el poema ‘Versió lliure del fragment 22 del colofoni xenòfanes’ recordeu el 
Primer d’Octubre.
—És important. Escolteu, vam declarar la independència, que jo sàpiga. Què passa? 
Ens n’hem oblidat o què? I això és molt important. Una nació europea que al segle 
XXI ha declarat la independència. Que no compta, això?

—El govern espanyol ha aprofitat l’avinentesa per recentralitzar tant com ha pogut.
—A la Generalitat, l’han ofegada i li han tret tot el poder. Un és a la presó i l’altre a 
l’exili. I els de la presó, continuen a la presó, que això és molt fort. Jo no ho entenc.

—En aquesta peça heu substituït l’aC (abans de Crist) per l’aC (abans del Coro-
navirus).
—I he posat que és una versió d’una cosa que era del Xenòfanes, de cap al 500 abans 
de Ponç Pilat. És clar, Ponç Pilat era qui manava, Crist no hi pintava res en aquell 
moment. Però no m’ho he inventat pas jo, això de l’aC, és una cosa que corre entre 
les mil bromes que es fan. Que hi hagi tants acudits també és sospitós.
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—Sospitós de què?
—Que no farem res. A la dictadura hi havia molts acudits de Franco que ara 
ningú recorda. Els acudits sobre Franco eren constants, cada dia en sortien 
de nous.

—No és una bona manera de superar la situació?
—És la manera de no superar la situació. La conyeta està bé, però que només hi hagi 
conyeta és mal senyal. Vol dir que amb la conyeta ja ens quedem tranquils. Tot i que 
n’hi ha de molt bons, d’acudits.

—En la vostra poesia hi ha molt de sentit de l’humor.
—Sentit de l’humor i acudits són coses diferents. L’Eugenio, un bon explicador 
d’acudits, abans que obrís la boca ja sabies que allò que diria era fet perquè rigues-
sis. Això és l’acudit. El sentit de l’humor és quan et fa riure una cosa que va de debò. 
Aquest és l’humor potent, l’humor de veritat, que et ve de molt endins.

—No se us ha vist dient cap poesia a la xarxa. Ho fareu?
—No.

—Per què?
—Em fa mandra. No m’agrada veure les cares de la gent dient el seu poema. 
No m’agrada. Cadascú que foti el que vulgui, és clar, però jo prefereixo anar 
penjant escrits. A banda, que si hi poso el manuscrit, en comptes de picar-lo, 
fa que els censuradors i buscadors d’esbroncada automàtics no t’ho trobin 
tan fàcilment.

—Heu encetat una llibreta nova aquests dies?
—No. Passa que no sóc a casa, de manera que no només estic confinat sinó també 
desterrat. Sóc a casa la meva mare. I ens ho maneguem com podem. I no sempre 
tinc un quadern.
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Text: Julio César Rivas /  Foto: Arxiu

MARGARET ATWOOD:
‘DURANT LES CRISIS, LES COSES  
ES MOUEN, FINS I TOT ELS DINERS’
L’escriptora canadenca explica la seva 
visió sobre la pandèmia, més calmada  
i serena que no és habitual
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—Com encareu el confinament, el distanciament social i, en general, aquesta forma 
diferent de viure i relacionar-nos?
—Com bé sabeu, els escriptors passem molt de temps a casa escrivint. I jo vaig 
créixer en una zona força remota del món on hi havia poca gent. De manera que hi 
estic acostumada, més que no molta altra gent. Per a ells és més dur que per a mi. 
Jo em vaig aïllar durant dies i ara practico el distanciament social. Per a mi no és un 
canvi absolut. No sortia mai de l’oficina.

—Però heu hagut d’alterar la forma en què vivíeu…
—Sí. No viatjo. Hem anul·lat molts esdeveniments. N’estem fent alguns en línia, 
coses que normalment hauríem fet en persona. I passo molt més temps parlant 
d’aquesta manera, amb gent com tu, davant una pantalla en comptes d’anar a fer 
un cafè en algun lloc. És millor anar a fer un cafè a algun lloc, però sigui com sigui, 
ja en tinc un aquí. D’alguna manera, prenc un cafè amb tu.

—Per tant, la Covid-19 no ha aconseguit aturar-vos.
—No m’ha aturat, però ha alterat la manera com faig les coses. Llevat que estiguis 
malalt, o molt ansiós pel teu negoci, realment aquesta pandèmia no atura la gent. 
Es fa una gran quantitat de pa casolà, fins al punt que hem tingut problemes per a 
trobar farina. Jo no havia fet pa des de feia molts anys, però ara en faig. Igual amb el 
menjar casolà. I passes més temps tenint cura del jardí, cosa que em porta als temps 
de la Gran Depressió, a aquells jardins victorians…

—I com us afecta emocionalment?
—Estic preocupada per l’altra gent. No estic preocupada per mi perquè ara per ara 
no em passa res. Si ets a casa, amb prou menjar, si no estàs malalt, si els teus nens 
no et fan parar boig i si no estàs totalment preocupat per com serà la teva vida, com 
passa a molta gent, per què hauria d’estar ansiosa? No estic preocupada per mi, sinó 
per altres persones. Tot i que a la meva edat no hi ha gaire gent més vella que jo per 
la qual m’hagi de preocupar.

—Exagerem aquesta crisi?
—No es pot dir a la gent que es compari amb una altra realitat que no ha experi-
mentat mai. Especialment, els més joves que no han hagut de passar mai per res 
semblant. Per a ells, és força aterridor. Però al cap i a la fi parlem d’un virus, i això 
vol dir que podem desenvolupar un vaccí i quan el tinguem el podrem distribuir 
per reduir la taxa de transmissió i controlar el virus. I amb sort desapareixerà, 
com la SARS.

En una entrevista esquitxada amb humor mentre gaudeix d’un cafè a casa seva, 
a Toronto, l’escriptora canadenca Margaret Atwood reconeix que és una persona 
‘interessada en plagues des de fa força temps’. Ella es considera ‘realista’ i admet 
que el món després de la Covid-19 serà diferent, però que necessitarà, més que mai, 
una premsa lliure. L’autora de The Handmaid’s Tale i la seva seqüela, The Testaments, 
s’asseu davant l’ordinador a l’oficina de casa, ajusta la càmera per modificar l’en-
quadrament de la imatge i agafa la tassa de cafè abans de començar a relatar com 
viu l’excepcionalitat causada per la pandèmia. Filla d’un entomòleg, Atwood traspua 
optimisme, que ella qualifica de realisme, mentre fa servir amb comoditat termes i 
conceptes epidemiològics esquitxats amb el seu agut sentit de l’humor.
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—Sou una optimista.
—Crec que sóc realista. Sabem què és, sabem com es transmet. No ho sabem tot. 
No sabem per què en algunes persones causa danys més enllà dels pulmons. Però 
sabem molt més sobre la Covid-19 que no les coses que se sabien al segle XIV sobre la 
pesta. I fins i tot sabem més que no sabíem al principi de la SARS. Ha anat malament 
perquè no ens havíem preparat. No vam escoltar els epidemiòlegs que ens advertien 
que podia passar alguna cosa així.

—El vostre pare era un científic, un entomòleg que va estudiar durant gran part de 
la seva vida les morts en massa d’arbres. Què creieu que hauria dit sobre aquesta 
pandèmia?
—Hauria dit que no el sorprenia. Com us podeu imaginar, casa nostra era plena de 
tota mena de llibres científics. Un d’aquests llibres va ser dels primers de l’especia-
litat, Rats, Lices and History [‘Rates, polls i història’], de Hans Zinsser, de la dècada 
de 1930. El van seguir altres llibres similars sobre els diferents tipus de pandèmia, 
l’extinció d’espècies… El planeta ha vist molts d’aquests esdeveniments. També 
teníem Guns, Germs and Steel [‘Armes, gèrmens i acer’], de Jared Diamond. I 1491, 
que detalla què va passar a Sud-amèrica i a Amèrica del Nord quan les malalties 
europees van colpejar el continent amb mals pels quals la gent no tenia immunitat 
adquirida o hereditària. I això ens passa ara amb la Covid-19. Per això es propaga 
d’aquesta manera, perquè ningú no n’està immunitzat, llevat, potser, ara mateix 
dels qui l’han tinguda i s’han recuperat.

—Quin és el paper d’artistes i escriptors, com el vostre cas?
—No sé si en tenim cap, de paper [riu]. Crec que hauríem d’escoltar els científics. 
I no estic segura que us parli com a escriptora. Probablement, us parlo en condició 
d’algú a qui fa força temps que l’interessen les plagues. De fet, he escrit un llibre on 
hi havia una plaga.

—És un fet aïllat o part d’un problema més gran?
—Vaig escriure un llibre, Payback, en el qual en el sisè capítol s’encaren dos pos-
sibles futurs. En un hem arreglat el planeta, i en l’altre no ho fem. Una de les coses 
que passen quan s’altera el medi fins al punt de pressionar la vida és que es hi ha 
més brots de malalties, perquè els microbis són oportunistes. Els microbis hostils 
aprofiten éssers amb sistemes immunitaris debilitats. De manera que, a més dels 
grans focs forestals a Austràlia, a més de l’esgotament dels oceans, ara tenim una 
cosa que ens afecta directament, la Covid-19. Per què la pandèmia de grip de 1918 
va ser tan mortal? Perquè molta gent tenia el sistema immunitari debilitat per la 
Primera Guerra Mundial.

—Penseu que en sortirà res de positiu, d’aquesta crisi?
—Espero que sí. Som éssers que pensem en el curt termini. Després de la SARS es 
van desenvolupar plans en què els epidemiòlegs assenyalaven què havíem de fer i 
els preparatius necessaris. Quan es va contenir la SARS, aquests plans es van arxivar. 
Potser aquesta vegada els posarem en marxa definitivament. Potser deixarem de 
menjar algunes espècies d’animals exòtics. Potser deixarem en pau d’una vegada 
els ratpenats. En aquest sentit, espero que la pròxima vegada estiguem més ben 
preparats que no ho hem estat ara.
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—I des del punt de vista social?
—Aquesta crisi origina la redistribució de la riquesa en alguns països. No tant als 
Estats Units, on l’ajuda beneficia els més rics. Però en altres països, els diners es 
distribueixen a la gent que no pot treballar. És una mena de redistribució de la riquesa 
que no havíem vist des dels anys trenta. Les crisis, generalment, causen la redistri-
bució de la riquesa. Les guerres també. Com la Revolució Francesa. Es va redistribuir 
molta riquesa. Moltes cadires i taules van acabar en llocs on no n’hi havia. Durant 
les crisis, les coses es mouen, fins i tot els diners.

—Però hi ha el temor que s’aprofiti la Covid-19 per limitar llibertats, per crear 
societats distòpiques no gaire diferents de les que heu reflectit en alguns dels 
vostres llibres.
—No hi ha cap dubte que hi ha governs autoritaris que aprofitaran l’avinentesa per 
establir més control sobre la societat. Estic segura que en alguns països passarà, i 
possiblement d’alguna manera o altra, passarà en tots. Quan la gent està espantada 
ho accepta. Una vegada hagi passat la pandèmia, veurem una relaxació de les nor-
mes en les democràcies? Esperem que sí. Encara que a vegades, allò que puja mai 
no baixa. Tret dels impostos. No ho sabem, però sigui com sigui això subratlla una 
vegada més la necessitat de tenir una premsa lliure. Necessitem saber què passa 
tant com sigui possible.

—Penseu que canviarà l’art, la literatura?
—No ho sap ningú. Sempre és precipitat provar de predir què faran els artistes. 
L’altre dia, algú deia amb força alegria que si no hagués estat per la Pesta Negra, no 
hauríem tingut el Renaixement. I vaig respondre que no havia estat gens alliçonador 
per a la meitat de la població, que va morir. Dit això, és cert que la Pesta Negra va 
canviar força l’ordre medieval.

—Com serà el món quan tornem a la normalitat?
—Serà un món diferent, però no puc predir completament com serà aquest món.

—Continueu retallant notícies de la premsa per documentar-vos i investigar sobre 
els temes que tracteu en els vostres llibres?
—Sí, però ara ho faig molt en línia. Vaig investigar molt quan escrivia The Testa-
ments. Crec que serà gent més jove qui escriurà sobre això. Hi ha una gran quantitat 
de material en línia, incloent-hi el que van dir diversos dirigents mundials, que això 
no era res, que era només com un refredat. Sorpresa, sorpresa!
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MIA COUTO:
‘A L’ÀFRICA ELS GOVERNS HAN PRES 
LES MESURES NECESSÀRIES EN EL 
MOMENT ADEQUAT’

Text: Sebastià Bennasar /  Foto: Arxiu

L’escriptor i biòleg de Moçambic 
forma part de la comissió científica 
d’assessorament contra la covid-19  
del país africà
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—Com heu viscut personalment aquests dos darrers mesos de pandèmia intensa 
a Europa i als Estats Units i el Brasil?
—He viscut aquests mesos de pandèmia a Moçambic. Estava a la meva ciutat, 
Maputo, la capital. Aquí els primers casos d’infecció varen aparèixer relativament 
més tard que a la resta del món perquè no es van començar a produir fins a l’úl-
tima setmana de març i varen tenir una progressió lenta i localitzada. Malgrat 
tot, el govern, ja de bon començament, va prendre mesures per a evitar-ne la 
propagació. Jo formo part de la comissió científica d’assessorament del govern 
moçambiquès per a la covid-19.

—Com és la crisi del coronavirus a Moçambic? Què passa al vostre país, del qual 
no ens arriba pràcticament cap informació?
—Els casos encara són pocs (avui eren 215 en un país de 28 milions d’habitants). 
Només hi ha hagut un mort i tres ingressos sense gravetat. La gran majoria d’aquests 
dos-cents casos i escaig són asimptomàtics. El drama és que no sabem on som. 
No sabem si encara som al principi del recorregut i tot plegat s’anirà tornant més 
dramàtic o si no anirem més enllà.

—Com funciona aquesta comissió científica?
—Aquesta comissió va entrar en funcionament el dia que es va detectar el primer cas. 
La comissió és formada de metges i epidemiòlegs, però també la integren persones 
que treballem en l’àrea cultural i social. Vàrem tancar les fronteres, vàrem crear 
quarantenes obligatòries per a tothom qui entrava al país, a banda d’establir les 
regles de distanciament social i d’higiene personal i col·lectiva que ara són comunes 
a tot arreu. L’ús de les màscares es va generalitzar molt abans que no pas en la major 
part de la resta de països.

—Algunes de les principals veus crítiques asseguren que a Occident ens ha perju-
dicat força la burocràcia i el protocol…
—La cosa que més ens ha perjudicat ha estat un sistema econòmic que s’ha mun-
dialitzat i que ha agredit i empobrit l’estat i els sistemes de salut públics. La cosa 
que avui encara ens debilita són polítics com ara Trump i Bolsonaro que pretenen de 
polititzar la pandèmia i volen substituir el paper de la ciència per les seves agendes 
d’interessos personals. També ens debilita un desconeixement relatiu d’un món 
on circulen els virus. Ara paguem per una certa arrogància, per no haver centrat el 
nostre coneixement i la nostra recerca en aquest centre vital de la vida mateixa que 
és el microcosmos. Els bacteris i els virus són els directors d’aquesta gran orquestra 
en què nosaltres som un membre minúscul i tardà.

Mia Couto (1955) és avui dia un dels escriptors més importants del món en llen-
gua portuguesa. L’autor de Moçambic s’ha fet conegut darrerament a casa nostra 
gràcies a les traduccions dels seus llibres publicades a l’editorial Periscopi, on 
han aparegut La confessió de la lleona i Terra somnàmbula, que va ser la seva obra 
de debut. Couto va ser el pregoner de la diada de Sant Jordi del 2019 i el 2016 va 
protagonitzar una de les sessions més multitudinàries del cicle La meva Àfrica al 
CCCB. Actualment és un dels escriptors més interessants i compromesos del 
continent africà, a més d’un biòleg molt reconegut. És amb ell que parlem de la 
incidència que hi ha tingut la covid-19.
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—A l’Àfrica, en general, sembla que es reaccioni molt millor contra situacions 
sanitàries complicades com aquesta, que hi ha molta més capacitat de reacció. Hi 
esteu d’acord?
—Ja he explicat les mesures que va prendre a Moçambic la nostra comissió de se-
guiment de la malaltia i com es va fer en el moment adequat, però és que aquestes 
mesures es varen adoptar de manera generalitzada a gairebé tota l’Àfrica. Quan ex-
pliquem que el patró de transmissió del virus és més contingut i és menys dramàtic al 
continent africà sempre se cerquen raons d’ordre natural: n’hi ha que ho atribueixen 
al clima, uns altres a les radiacions solars i els de més enllà es basen en el fet que 
l’estructura poblacional és menys envellida que no pas a Europa o als Estats Units. I 
és clar que tot això hi pot contribuir, però en realitat, la cosa més sorprenent de tot 
és que no es posi damunt la taula aquesta altra explicació que és òbvia: els governs 
africans van prendre les mesures necessàries en el moment adequat. Es pot argu-
mentar que l’Àfrica va tenir temps, potser més que no pas molts altres territoris. 
Però sabem que hi ha governs de països rics que van tenir temps de preparar-se i 
no es van organitzar amb l’anticipació que calia.

—De tota manera, aquí continuem tenint molt poca informació sobre què passa 
als països africans, es manté l’ocultació sistemàtica del continent…
—No em sorprèn gens. Si la gravetat d’una malaltia es mesurés per la quantitat de 
víctimes que causa, ja fa molt temps que la malària hauria causat una alarma de 
proporcions mundials. Passa que els qui en moren viuen a l’altra banda del món, 
més enllà de la cortina de la visibilitat.

—Quin paper han de tenir els intel·lectuals com ara vós en vista d’aquest fet? Han 
de provar de donar veu a tota aquesta gent que es vol invisibilitzar?
—Jo sóc un escriptor molt implicat amb el seu país. La meva obligació avui és la 
mateixa de sempre, és a dir, rescatar aquestes veus que sustenten el món, que creen 
històries i que produeixen esperança.

—Es va produir una gran polèmica quan, fa unes quantes setmanes, els 
metges francesos Jean-Paul Mira i Camille Locht van proposar a la televisió 
que es provés la vacuna a l’Àfrica. Aquesta mentalitat colonial és impossible 
d’eradicar?
—Aquesta mentalitat colonial amb prou feines s’amaga, només està mig avergon-
yida. A mesura que els règims d’extrema dreta van guanyant més poder, aquestes 
veus també van guanyant una dimensió més gran. Però cal que ens adonem que 
sota aquesta remor hi ha una màquina colonial, una relació de desigualtat entre els 
països que ha estat políticament debilitada durant aquestes darreres dècades i que, 
a escala econòmica, es manté pràcticament inalterada.

—Creieu que Europa aprendrà res d’aquesta pandèmia?
—No puc respondre per Europa. Però crec que se sobreestima com aquesta pandèmia 
ens sotragarà profundament quant a les nostres conviccions, les nostres maneres 
de pensar i viure. Hi ha qui defensa que tot canviarà i que la humanitat i el món no 
seran els mateixos. No sóc optimista. Sobretot, perquè ho hem viscut per la via de 
la por i d’alarmes no sempre confirmades. Ningú no canvia per la via de la por i, si 
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es canvia, es canvia cap a pitjor. La meva esperança és que els polítics donin més 
valor a la ciència. I que se senti més la necessitat de qüestionar el neoliberalisme 
amb la bandera que el mercat ens pot salvar. Vindran més pandèmies (i n’hi ha de 
menys visibles de les quals poc se’n parla) i totes ens enganxaran desprevinguts si 
no es produeixen canvis estructurals en la manera de pensar els sistemes de salut i 
d’educació i de gestió de la cosa pública.

—I ja per acabar, hem vist com les màfies es reorganitzaven i arribaven a cobrar 
5.000 € per persona per fer el trajecte per l’estret de Gibraltar, d’Espanya al Ma-
rroc, per fugir de la pandèmia. És com el món al revés, però on guanyen sempre 
els mateixos?
—La societat que hem creat, en tots els continents, premia els oportunistes i els 
sense escrúpols. Ja fa molt de temps que és així, a Europa i a l’Àfrica. Cada vegada 
que el continent africà ha estat objecte de crims històrics com ara l’esclavitud i la 
colonització, han existit elits africanes que s’han enriquit.
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RICHARD WOLFF:
‘ALS EUA LA HISTÈRIA ÉS  
TOTALMENT FORA DE CONTROL’

Text: Andreu Barnils /  Foto: Arxiu

Entrevista a l’economista nord-americà 
sobre la crisi de la Covid-19 al país de 
Donald Trump
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—Com es viu la crisi de la Covid-19 en l’era de Trump?
—Els Estats Units exploten amb positius i morts per Covid-19. Estarem pitjor que 
Itàlia, Espanya, l’Iran, la Xina. Òbviament, no m’agrada Trump. Però el problema 
no és Trump. El problema és el sistema, i els presidents anteriors, que alguns eren 
demòcrates. Ara es parla del drama de tenir hospitals tancats. Sabeu què passa? 
Que ho han estat durant vint anys. Els tancaven perquè no produïen beneficis. Tan 
estúpid i infantil com això. Però, amic, aquesta és la ideologia dominant. No és de 
Trump. És un problema sistèmic. Ara Cuomo, governador de l’estat de Nova York, 
s’ha fet famós, surt a la televisió i s’enfronta a Trump. El problema és que durant 
anys ell també ha tancat hospitals. I d’una manera agressiva.

—Un pacient que als Estats Units no tingui cobertura, on va?
—Tenim dos hospitals, als EUA. Els privats i els públics. Sense assegurança, aniràs 
a un hospital públic. Hi ha uns quaranta milions de nord-americans sense assegu-
rança. Però molts no van a l’hospital perquè tenen por d’agafar-hi la malaltia. Ho 
veuen perillós. No hi ha prou proves, ventiladors, màscares, llits ni bates. Perquè 
entengueu om som: uns quants hospitals han acomiadat metges i infermeres que 
es queixaven públicament de la manca de material. A la meitat de la pandèmia els 
han fet fora! Als EUA la histèria és totalment fora de control.

—Mesures econòmiques del govern: quines són?
—Dues setmanes enrere la Reserva Federal va abaixar els tipus d’interès de mig punt. 
Fa una setmana, van tornar a abaixar-los. Un punt. L’economia continua baixant. 
Aquest matí s’ha anunciat la xifra setmanal de desocupats. Si fa una setmana pujava 
a 3.280.000 de nous, aquest matí [divendres passat], se n’hi afegien sis milions i 
mig. Als EUA les xifres només es poden comparar amb la Gran Depressió dels anys 
trenta. La reserva federal ha fet allò que fa sempre: ha augmentat la quantitat de 
diners que circula. Però aquesta vegada de manera dramàtica. No hi ha precedent 
històric de la quantitat de diners que s’ha creat. I els tipus d’interès amb prou feines 
sobrepassen el 0%. Molts diners i molt barats de comprar. Però no serveix de res. No 
té gaire sentit de manllevar diners per reactivar empreses, perquè ningú no compra 
a les botigues. Com els tornaràs? Un cop han vist que la política monetària és inútil, 
s’han girat cap a la política fiscal. Tot i que, conservadors com són, no els agrada, 
han hagut de prendre mesures fiscals.

—La setmana passada van aprovar un programa de dos bilions de dòlars.
—El programa més gran de la història americana. Obama el 2009 va impulsar un pro-
grama per estimular l’economia de 0,8 bilions. Ara és de 2,2 bilions. Per situar-nos. 
I només és un dels deu programes que tenen funcionant. La majoria són préstecs 
per a les empreses, o regals en forma de subvencions, i alguns són mig i mig. La 

Richard D. Wolff és professor emèrit d’Economia de la Universitat de Massachusetts 
a Amherst, on va fer classes d’economia del 1973 al 2008. Actualment és professor vi-
sitant del Programa de Graduats en Afers Internacionals de la New School University, 
Nova York. També ha estat professor de la Universitat Yale (1967-1969). El 1994 fou 
professor visitant d’economia a la Universitat de París, I (Sorbona). Richard Wolff, 
format a les universitats d’elit de Standford, Harvard i Yale, és alhora un marxista 
als Estats Units d’Amèrica i fundador de Democracy at Work , que impulsa el sistema 
cooperatiu. VilaWeb l’ha entrevistat perquè ens valorés la situació de la Covid-19 als 
Estats Units en l’era de Trump.
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idea és que les empreses no caiguin. Però alhora les enquestes mostren que el 57% 
dels votants creu que el sistema afavoreix els rics i poderosos, i només el 32% que 
el sistema és just. Per tant no pots rescatar les empreses, que és bàsicament el que 
fan, i prou. Has de donar alguna cosa a la gent.

—I què han donat?
—Dues coses: primer, augment de la prestació de desocupació. Els sis milions de 
nous desocupats tindran més diners. Segurament 600 dòlars més per setmana de la 
quantitat que rebien fins ara. I en segon lloc, tots els qui hagin pagat la renda tindran 
un xec de 1.200 dòlars, més 500 per nen. No cada mes. Un vegada i prou.

—I com ho valoreu?
—Com un insult a la intel·ligència.

—Per què?
—Es deuen pensar que la gent està tan desesperada i agraïda que per 1.200 dòlars 
no es faran la pregunta: per què tan poc? Per què tan tard? Per contextualitzar-ho, 
m’agradaria comparar-ho amb la Gran Depressió. Per poder comparar què han fet 
els republicans (i els demòcrates, no ho oblidem) amb què va fer Roosevelt als anys 
trenta.

—Endavant.
—Roosevelt, el 1931, durant la Gran Depressió, va establir la seguretat social. No 
existia fins aleshores. Per sobre de seixanta-cinc anys el govern et donaria un xec cada 
mes durant la resta de la teva vida. En segon lloc, va crear el sistema de desocupació. 
També nou. Si perdies la feina, el govern et donava un xec cada setmana durant un 
any, o més. No existia fins aleshores. En tercer lloc, va crear la llei del salari mínim, 
que evitava que els empresaris s’aprofitessin de la desocupació per a imposar sa-
laris baixos. I, en quart lloc, Roosevelt surt a la ràdio i diu: si el sector privat no pot 
o no vol donar feina als milions de desocupats, aleshores jo els en donaré. Del 1934 
al 1941 el govern federal va contractar quinze milions de desocupats. Un 20% dels 
treballadors d’aquell moment. Per tant, en comparació, és impensable de fer una 
cosa com la dels 1.200 dòlars si no ets un lladre, un delinqüent, un abusador violent 
des de la teva posició política. Però els americans no ho entenen tot això. Encara. Però 
us puc assegurar que som molts que treballem perquè ho acabin entenent: aquestes 
polítiques són massa poc, i massa tard. Als EUA, la catàstrofe és davant dels nostres 
ulls. A Nova York tenim camions nevera on posem els cadàvers aparcats al carrer.

—Què es podria fer, ara? Què faria Roosevelt? Quines mesures us imagineu?
—Hem tancat les escoles. Milions de nens no poden anar a escola. Doncs tornem 
als tutors. Un nen, un mestre. Un a un. Res de grups. Dos metres de seguretat dins 
una aula segura per evitar el contagi. Agafem milions de desocupats i els posem a 
ensenyar. Saps escriure a màquina? Cantar? Matemàtiques? Doncs aquí tens un nen. 
Podríem fer-ho. O la producció. Reconvertim la producció perquè els treballadors 
estiguin a dos metres de distància. Només és un problema tècnic.

—I com es mou la gent?
—Tots els cotxes són de lloguer i desinfectats. Un cotxe per persona. El fas servir, 
el desinfecten de dalt a baix, i el fa servir el següent. I així només tens cotxes nets 
circulant. I un exèrcit de treballadors netejant cotxes. Podríem tenir una societat 
funcionant, i milions de tutors i netejadors de cotxes. La raó que no en parlem, de 
tot això, és la ideologia, que empresona.
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—Els bancs centrals, o la Reserva Federal, creen diners, que donen els bancs privats 
gairebé gratis. I aquests presten els diners a la gent, o al govern, amb marges. Per 
què no es poden crear diners, estalviar-se l’intermediari del banc privat, i donar-lo 
directament a la gent, o les administracions?
—No hi hem arribat aquí, encara. Tot i que n’hi ha alguns, pocs, a Washington, que 
volen que el govern demani els diners directament a la Reserva Federal, per evitar 
l’intermediari. Però tampoc no soluciones el problema. El govern continuarà acumu-
lant deute. Només que serà deute amb ell mateix. Per solucionar-ho has d’intervenir 
en l’economia de manera que un govern capitalista no pot.

—Una diferència amb la crisi del 2008 és que aleshores la gent se sentia culpable. 
Hem estirat més el braç que la màniga, es deia. I amb aquesta excusa va venir el 
càstig. Ara no. Res de culpabilitat. Per tant, per què no creure que la gent pot reac-
cionar, aquesta vegada? On és l’esperança?
—La meva esperança és que la gent entengui que el sistema se n’ha d’anar. El capi-
talisme se n’ha d’anar. A Europa heu d’entendre que el capitalisme nord-americà 
es va desintegrant. I que pensar que el món continuarà dominat pels Estats Units… 
Això s’ha acabat. Els Estats Units fan un esforç desesperat i histèric per mantenir 
les posicions. I sacrificarà Espanya, França, Alemanya, Anglaterra. Tant li fa. S’ha 
acabat el bròquil. La Covid-19 és allò que ho fa saltar tot. És allò que ho ha engegat.

—La pandèmia no solament afecta països capitalistes.
—No hi estic d’acord. Per mi capitalistes ho són tots. Si em permeteu: la revolució 
francesa, l’americana, Garibaldi, van bescanviar el sistema d’amos i serfs pel sistema 
de patrons i treballadors. I per això ara en lloc del feudalisme tenim capitalisme. I 
l’èxit del Karl Marx, i l’única raó per la qual em dic a mi mateix ‘marxista’, és que va 
dir això: el resultat de la revolució és l’obstacle per a arribar-hi. Amb les revolucions 
vam desfer-nos del feudalisme, i tenim capitalisme, cert, però la ironia és que l’obs-
tacle per a aconseguir de veritat els objectius de la revolució (llibertat, fraternitat i 
igualtat, a Amèrica democràcia) és el capitalisme en si. Ara el capitalisme és arreu 
perquè Rússia, la Xina o Cuba (per mi un lloc heroic) en general també han acceptat 
la lògica capitalista del patró-treballadors. Han substituït la part privada per l’estat. 
I en lloc de tenir un consell d’administració amb accionistes és amb funcionaris del 
govern. Ja hi veig la diferència. I la millora. Però això no és el fi del capitalisme. La fi 
del capitalisme és que no tinguem la dinàmica patró empleat.

—Excepcions?
—Una a prop teu: Mondragón. Una cooperativa. Per mi el socialisme no és senzilla-
ment que el govern planifica l’economia en lloc de fer-ho el mercat. Has de trans-
formar a nivell micro. Empresa a empresa. Botiga a botiga. Has de democratitzar 
el lloc de feina. Si tots hem de viure amb els resultats de les decisions fetes al lloc 
de feina, tots hem de participar en aquestes decisions. S’ha de portar la lògica de la 
democràcia a la feina. Si tens una societat que permet a una minoria de prendre les 
decisions, les prendran en benefici propi. Sigui la minoria que sigui. Per això tenim 
desigualtat. El capitalisme no és una qüestió d’eficiència, sinó de benefici. I en aquesta 
pandèmia s’ha demostrat que un sistema basat en el benefici, i no l’eficiència, no 
serveix de res. Però jo tinc esperança. en tinc. Les enquestes diuen que la meitat dels 
menors de quaranta-cinc anys als EUA creuen que el socialisme seria millor que el 
capitalisme. Passa que tot això, a vosaltres, no us arriba.
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YASSIN AL-HAJ SALEH:
‘CRIDA L’ATENCIÓ LA FACILITAT AMB QUÈ 
HEU SUCUMBIT AL PÀNIC A EUROPA’

Text: EFE /  Foto: EFE

L’escriptor sirià, una de les veus més 
importants del món àrab, reflexiona 
sobre la crisi del coronavirus des de  
la perspectiva del seu país
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—La crisi sanitària ha aturat el món, fins i tot algunes protestes populars com al 
Líban, Xile o Algèria. Per què no ha aconseguit, en canvi, d’aturar les guerres, com 
les del Iemen, Líbia o Síria?
—Perquè les potències i autoritats que governen aquests països són més perilloses 
per a nosaltres que el coronavirus. Baixar al-Assad considera que ell i el seu règim 
són més importants que Síria, la seva població, les seves ciutats, la seva història, 
la seva cultura, les seves creences. I assassinar mig milió de sirians o bé un milió i 
expulsar-ne més de sis a l’estranger no té la mateixa importància que la desaparició 
potencial de la seva dinastia. Si pogués, desenvoluparia una arma coronavírica per 
a utilitzar-la contra els que s’han rebel·lat contra ell, tal com va fer amb les armes 
químiques, els barrils explosius, la tortura i la fam. El seu protector, Vladímir Putin, 
ha arribat, en una ostentació de manca de sensibilitat, a vantar-se fa uns quants dies 
que les armes russes han demostrat la seva eficàcia a Síria i que Rússia té diversos 
pactes per a vendre armes per valor de 15.000 milions de dòlars. A la guerra del Iemen, 
el paper dels Emirats Àrabs Units és equivalent al de Rússia a Síria, i ni la salut dels 
iemenites ni arribar a solucions al seu país com més justes millor es troben entre les 
prioritats del govern més retrògrad de l’Orient Mitjà. Això s’aplica també al suport que 
presten al general Haftar a Líbia. Quant al dramàtic conflicte entre el dret que tenen 
els manifestants de protestar al Líban, Algèria i Xile i el seu dret de salut, és evident 
que posen per davant el de salut, la d’ells i la dels altres. Però aquesta no és la lògica 
que segueixen Putin, el seu subordinat al-Assad, ni tampoc Mohammed bin Zayed.

—Quins seran els efectes socials i econòmics més importants de la crisi del co-
ronavirus?
—Depèn dels països. No sembla que els sirians que han emigrat al nord-oest vegin 
que la seva situació ha millorat o empitjorat. Tampoc sembla que sigui diferent per 
al conjunt dels refugiats a Europa, encara que sí que sembla que la violència intra-
familiar augmenta entre els que són a Alemanya, segons les dades de què disposem. 
Al Líban, la crisi del coronavirus ha reduït la pressió sobre un govern oligàrquic i 
corrupte que s’ha mantingut dempeus en detriment dels estalvis dels libanesos. A 
Egipte, els amos dels projectes industrials estan inquiets en vista de la paralització 
de les seves fàbriques i beneficis i volen que s’aixequi la quarantena. La salut dels 
treballadors no constitueix per a ells una prioritat. A grans trets, els sectors més 
febles —els pobres, les dones i els migrants— paguen el preu més alt quan van mal 
dades. No obstant això, en aquesta crisi crida l’atenció que el patiment dels països 
rics i forts és més gran que no pas el dels països més febles i pobres, com també crida 
l’atenció la facilitat amb què la gent ha sucumbit al pànic a Europa en comparació 
amb els altres continents.

L’escriptor i pensador sirià Yassin al-Haj Saleh (Ar-Raqqà,1961) coneix bé el sig-
nificat de paraules ara tan de moda com confinament, crisi i tragèdia: perseguit pel 
règim, va passar setze anys de presó, es va veure abocat a la clandestinitat, va perdre 
amics, companys i familiars, inclosa la seva dona, i ara endura l’exili. Conscient de 
què significa viure vigilat i amb els drets retallats, Haj Saleh tem que el distancia-
ment social a què ha obligat la pandèmia es consolidi com el model de les relacions 
futures, car minvaria la capacitat compensatòria de conceptes com ara ciutadania i 
democràcia i facilitaria l’exercici del poder als qui estiguin en posicions millors quan 
la por s’expandeixi.
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—Com ho expliqueu això?
—La Covid-19 no és la causa de la crisi, sinó l’element que l’ha posada de manifest. 
El món s’ha mostrat, especialment als països rics i poderosos, incapaç de bregar amb 
una crisi sanitària, que no és la cosa més perillosa a què s’enfronta. Els problemes 
relacionats amb el clima i el racisme són molt més perillosos i tots dos neixen de 
l’estructura econòmico-política mundial dels països més rics i forts, que se’ns apa-
reixen avui com els més conservadors i reticents al canvi, encara que això impliqui 
més riscs per a la humanitat i la vida.

—Creieu que aquesta crisi implicarà el final del sistema neoliberal com el coneixem? 
El capitalisme es reformarà per sobreviure?
—Jo no puc predir què passarà i no aconsegueixo de veure elements que convidin 
a l’optimisme. La meva confiança va dirigida, i això sí que em dóna una certa 
esperança, no a la manera com els estats aborden la crisi, sinó al fet que els canvis 
passaran de segur en les idees, l’organització, l’acció i la imaginació, derivats 
de la interacció de milers de milions de persones amb aquesta crisi. El món es 
troba en una crisi de pèrdua de rumb i absència d’alternatives, com una presó 
en un present perpetu que a Síria hem conegut bé durant mig segle de govern 
d’al-Assad. La presó origina carcellers de l’estil de Trump, Putin, Johnson, Xi 
Jinping, al-Sisi, Bin Salman o Bin Zayed. En un món sa, aquests senyors serien 
jutjats en una gàbia de ferro i no dirigirien països en què viuen milers de milions 
de persones. L’aparició de moviments i idees noves menarà, tanmateix, a un punt 
d’inflexió polític i ètic que necessitem per salvar-nos.

—Creieu que és possible aquest canvi?
—Crec que, si més de la meitat del món ha pogut obligar-se a prendre unes vacances 
durant dos o tres mesos, res no ha d’impedir un canvi en els sistemes organitzatius, 
laborals, econòmics i epistemològics. La crisi ha demostrat que la manca d’alter-
natives no és inevitable, sinó que es tracta d’una preferència dels servidors dels 
dogmes de creixement econòmic, sigui pel model xinès o pel capitalista occidental.

—Ni tan sols l’ONU, l’OMS i la Unió Europea han estat capaces de donar una 
resposta conjunta. Compartiu l’opinió que som davant el declivi del sistema 
multilateral?
—Més aviat temo que ens encaminem cap a un món que és menys mundial o 
cap a l’aïllacionisme i més fragmentació. Això que avui presenciem és l’aparició 
de les entitats polítiques tancades, unitats polítiques amb murs de protecció que 
s’obren i tanquen, o allò que Wendy Brown va denominar ‘estats emmurallats’. El 
mur de Trump amb Mèxic, i prèviament i simultàniament el mur de l’apartheid 
israelià, constituirien els símbols més destacats d’un món amb múltiples murs. 
Aquest és un exemple de pluralitat sense món i de sobirania basada en l’excepció, 
i que potser crea les excepcions que el revesteixen de legitimitat, una cosa que a 
Síria coneixem bé.

—Això és inevitable?
—Aquesta trajectòria no és inevitable, però la manera de bregar amb el coronavirus 
segueix aquest model nacionalista sobirà que no veig capaç de perpetuar-se. Em 
fa por que es perllongui el termini de vacil·lació entre aquest model i el retorn al 
curs natural de les coses o la lògica de ‘l’aquí no passa res’, a causa de la manca de 
visions més clares d’alternatives viables. La paràlisi potencial que se’n derivaria és 
més perillosa que no pas  la situació actual.
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—En quin sentit ho dieu?
—Aquest perill serà més visible segons que ens anem acostant a la fi de la crisi del 
coronavirus i ens trobem davant el buit. L’hora de la veritat és a prop i pot ser que 
no hi hagi res després excepte el buit, que és bo només per als senyors que governen 
societats sense rumb.

—En crisis precedents, han estat els Estats Units i els països europeus els qui han 
encapçalat la resposta. Ara els àrabs, però també els europeus, han demanat ajuda 
a la Xina. És el començament d’un nou ordre geostratègic?
—Més aviat penso que molts països, àrabs i occidentals, però també la mateixa Xina, 
tendeixen cap a un model xinès de sobirania sense política i de desenvolupament 
econòmic sense drets socials, perquè no en tenen cap altre. Però això és perillós. 
S’assembla al capitalisme del segle XIX a Gran Bretanya tal com el va definir Marx. 
Comparteixo amb molts la visió d’un món sense privilegis per a Occident, però no la 
visió d’un món que augmenti el desenvolupament capitalista posant-lo a les mans 
d’un patró únic que sigui l’estat.

—La necessitat de controlar la pandèmia ha facilitat l’aplicació de noves tecnolo-
gies que permeten més control social dels ciutadans. Perillen la democràcia i els 
drets individuals?
—És clar. Si tenim present que els sistemes de control i vigilància als aeroports im-
posats després de l’11 de setembre de 2001 encara són vigents, tot i que semblaven 
excepcionals llavors, els efectes que puguin tenir les tecnologies de control sobre la 
pandèmia del coronavirus ja estem segurs que podran perllongar-se. La gent tendeix 
a obeir els governs en situacions de perill i les societats temoroses i tancades en si 
mateixes són més fàcils de governar. Per què els governs no havien d’inventar perills 
quan ells mateixos han estat al llarg de la història el perill més gran per a la lliber-
tat humana, quan no se’ls resisteix de manera conscient? Potser el distanciament 
social actual es convertirà en el model a seguir en les relacions en les societats i la 
consolidació serà perjudicial per al concepte de ciutadania i el de democràcia. Però 
no tingueu cap dubte que facilitarà el govern als qui tinguin una millor posició quan 
la por s’expandeixi.

—La lluita contra el coronavirus ha implicat una reducció important dels recursos 
econòmics i humans destinats a l’ajuda internacional. Com afecta això a la crisi 
dels refugiats?
—Ja d’abans els recursos destinats als refugiats no eren gaire importants i qual-
sevol augment dels fons assignats es canalitzava amb el règim, sense que res 
arribés als veritables damnificats. La idea de les ajudes, en origen, té l’objectiu 
de pal·liar els efectes de les guerres en les oligarquies i evitar que s’ensorri el 
sistema internacional, però no són en cap cas perquè els damnificats puguin 
mantenir-se en peu i lluitar pels seus drets. Entre els refugiats a Turquia i 
Europa, els sentiments de xenofòbia augmenten i s’aboquen especialment 
vers els refugiats. Avui dia, que jo sàpiga, no hi ha hagut fets a lamentar, però 
els espais compartits entre els que arriben i la població autòctona es fan cada 
vegada més estrets, d’una manera que excedeix la mitjana general dels espais 
compartits, a parer meu. Els refugiats majoritàriament són al límit de la vul-
nerabilitat i la manca de drets, i també de l’oblit, pel fet que tothom està avui 
preocupat per la seva situació. El problema és que aquesta posició extrema pot 
acabar abastant els aturats, els empobrits, els malalts i els ancians. A més, hi ha 
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el denominat refugi climàtic, de ritme més lent, però que no deixa d’enfron-
tar radicalment els models de desenvolupament i el control de la naturalesa 
actuals. Res d’això no és nou: tot precedeix la crisi del coronavirus. De fet, la 
crisi sanitària mundial sembla emmascarar amb la seva lletjor un panorama 
ja de per si molt desagradable.

—Quins elements positius es poden extreure de la situació actual?
—Com he dit anteriorment, el moment més perillós no és quan l’epidèmia és 
al seu punt àlgid, sinó quan retrocedeixi i arribi el moment de la relaxació, que 
serà quan veurem que no hi tenim res a fer excepte tornar a la situació anterior, 
respondre a la crida xinesa que s’elogia a tot arreu o bé combinar-les totes dues. 
La part que en pot resultar positiva és el vincle que estableixen molts entre el 
problema sanitari i el climàtic, i crec que hi ha un tercer problema que ha de 
relacionar-se amb els altres dos, que és el compost racisme-guerra contra el 
terrorisme, que ha portat a securitzar la política i a despullar l’economia del seu 
caràcter polític: tots dos es complementen, al meu entendre, en el sentit que allò 
que ha de dependre de la política —la seguretat— passa a dominar-la, i allò que 
ha de ser polític —l’economia— deixa de ser-ho. Després d’haver treballat per la 
inclusió de les classes més baixes en un moment en què l’economia era política, 
s’ha passat a excloure els migrants i refugiats i a vigilar-los en un temps en què 
la política s’ha tornat securitària. Això s’acompanya de l’expansió del racisme i 
el retorn de la tortura i la debilitació de la democràcia a tot arreu, sigui expandint 
les pràctiques de censura, control i detenció arbitrària o degradant la dimensió 
social de la democràcia. La vinculació d’aquests tres grans problemes serà la base 
d’una imaginació política diferent i de nous moviments socials i polítics que espero 
que comencin a sorgir ara mateix. Quan el coronavirus comenci la retirada serà 
el moment d’un començament diferent per a nosaltres.
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Text: Montserrat Serra /  Foto: Arxiu
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parla de la dissidència cultural i de 
l’evolució geopolítica d’aquest país 
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—L’escriptora xinesa Fang Fang, que viu a la província de Hubei, on va sorgir el coro-
navirus, va escriure un diari durant la quarantena. Ha estat un diari polèmic, sobretot 
al començament. Actualment s’ha traduït a l’anglès. Fang Fang és la presidenta de 
l’associació d’escriptors de Hubei i consellera del comitè nacional de l’associació 
d’escriptors de la Xina. L’heu llegit? Com es va rebre en el si de la societat xinesa?
—El diari de Fang Fang s’ha convertit en un fenomen a la Xina, seguien i reenviaven 
les entrades del seu Weibo (xarxa social xinesa que reuneix les característiques de 
Twitter, Facebook i WhatsApp) més de 350 milions de visitants diàriament. Ja era 
torbador i vital per als xinesos el simple fet que expliqués de primera mà allò que 
passava al marge de la propaganda, l’èpica i els tabús, i que parlés amb paraules 
clares de com la inoperància i el mal govern havien agreujat enormement la crisi. 
Evidentment, també va ser censurada en algunes de les entrades, li van tancar el 
compte però el va poder reobrir i ha rebut fortes crítiques dels joves cibernacionalis-
tes i de sectors del règim, sobretot quan s’ha traduït: l’acusen de donar una imatge 
negativa, perjudicial per al país.

—Vós que sou especialista en cultura xinesa contemporània, heu tingut contacte 
amb més manifestacions literàries o artístiques que tractin aquesta crisi? Com 
expliquen o mostren els artistes xinesos la crisi sanitària, econòmica, de control 
social, del seu país?
—Hi ha el dibuixant sino-australià Badiucao, @badiucao, que sempre segueix l’ac-
tualitat xinesa amb mirada àcida i crítica (i va ser a Barcelona el novembre passat, 
convidat pel Festival de Cinema i Drets Humans i la UPF), i que ja havia fet dibuixos 
molt punyents sobre les protestes d’Hong Kong. Ha dedicat creacions a Wuhan i ha 
difós, traduït i il·lustrat el diari d’un ciutadà anònim de la ciutat de Wuhan, que cada 
dia li enviava una breu entrada de dietari. Es pot veure al seu bloc. També destacaria 
la documentarista independent Jiang Nengxie, que, atesa la impossibilitat de difon-
dre els seus treballs en festivals i més circuits, ha penjat un documentari sobre un 
tema pròxim al de la Covid, les pneumònies dels miners de la província de Hunan. 
I destacaria per damunt de tot la carta que va escriure el novel·lista Yan Lianke als 
seus estudiants a mitjan febrer, en què criticava de manera força evident el paper de 
la censura en la gravetat de l’epidèmia. La carta acabava: ‘Escriure poesia després 
d’Auschwitz és un acte de barbàrie, però guardar silenci i oblidar són barbàries 

Manel Ollé és un dels especialistes i bons coneixedors de la cultura xinesa actual 
que tenim al país. Per això li hem demanat que ens acosti a la situació de la Xina a 
partir de la pandèmia, a partir del vessant cultural, a partir de les accions dels seus 
creadors i artistes més crítics envers el règim autoritari. Amb ell també analitzem 
com va canviant la posició geopolítica d’aquest país complex i poc conegut per a la 
majoria d’occidentals, on es va originar la malaltia.

Ollé és professor titular d’Història i cultura de la Xina moderna i contemporània de 
la Universitat Pompeu Fabra i coordinador del Màster d’Estudis Xinesos. També és 
crític literari, assagista i poeta. Ha fet un treball destacat com a traductor per acos-
tar-nos els autors xinesos: Tao. Fragments del camí del vell savi xinès (Fragmenta, 
2017); El sentit de la literatura, de Gao Xingjian (Empúries, 2004) i, juntament amb 
Chün-Chün Chin, el recull Contes estranys del pavelló dels lleures, de Pu Songling 
(Quaderns Crema, 2001). Ha preparat i traduït el recull Pedra i pinzell. Antologia de 
la poesia clàssica xinesa (Alpha, 2012). També ha publicat La Empresa de China: de la 
Armada Invencible al Galeón de Manila (Acantilado, 2003) i Made in China: el despertar 
social, político y cultural de China (Destino, 2006).
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encara més terribles. Si no podem actuar com el metge Li Wenliang, que va donar la 
veu d’alarma, siguem si més no els qui n’escolten la crida. Si no podem alçar la veu, 
xiuxiuegem; si no podem xiuxiuejar, callem i conservem la memòria i els records. 
Que quan arribin els cants (que vindran aviat) per la victòria bèl·lica (així en diuen) 
contra l’aparició, flagell i propagació d’aquesta Covid-19, romanguem en un costat en 
silenci, amb la nostra tomba interior. Que la nostra memòria sigui indeleble, perquè 
algun dia puguem transmetre-la a les generacions futures.’

—Com ha evolucionat la visió de la crisi a la Xina durant aquests primers mesos 
de l’any?
—Al principi hi havia la indignació i la perplexitat quan es va revelar que s’havien 
silenciat expeditivament els metges que havien avisat que l’epidèmia contagiava 
entre humans i de manera ràpida i perillosa i que encara s’havien trigat setmanes 
a reaccionar-hi. Especialment amb la mort de l’oftalmòleg Li Wenliang, que havia 
estat dels primers a denunciar-ho. S’hi va afegir la por i, ara al final, recentment, 
l’alleugeriment. No es pot afirmar que la indignació hagi desaparegut, queda latent 
sota la censura. Els periodistes ciutadans que els primers dies penjaven imatges del 
caos i de la magnitud de tot plegat van ser detinguts i no se’n sap res. Van anar apa-
reixent importants veus intel·lectuals, empresarials i polítiques que es van arriscar a 
criticar en públic: també han estat apartades o detingudes. A final de febrer, Pequín 
va defenestrar les autoritats locals de Wuhan culpant-les de tot, va canviar la manera 
de fer el recompte en termes favorables i va començar a construir una narrativa èpica 
de triomf militar sobre el virus. Tot això sembla que s’imposa, però s’ha obert una 
escletxa més fonda.

—La crisi hi portarà més democratització o més aviat l’autoritarisme i el control 
social, que s’ha radicalitzat per controlar la malaltia, s’imposaran en una societat 
ja molt controlada i reprimida?
—S’ha reforçat l’autoritarisme digital que ja havia començat i avançat. Però, alhora, 
veus aïllades però notables i amb un eco social ben fort han tornat a palesar que una 
societat complexa i moderna com la xinesa no pot continuar sense llibertat d’informa-
ció, que l’obscurantisme afavoreix crisis com aquesta… Com deia en un assaig recent 
l’escriptor Yan Lianke, ‘Wuhan i el nou coronavirus s’han convertit en metàfores. 
Perquè en aquesta sobtada catàstrofe, la societat xinesa ha tornat a adonar-se de la 
importància que s’acceptin veus diferents.’ Ara, l’evolució recent del règim cap a un 
inequívoc enduriment de la repressió i la retallada de drets civils, no sembla que hagi 
de modificar-se. A l’inrevés, s’accentua.

—I com ha evolucionat la visió que es té de la Xina durant aquests primers mesos 
de l’any?
—Al principi ens fixàvem molt en els mercats, els ratpenats i els pangolís, en els cos-
tums alimentaris d’alguns xinesos (la immensa majoria no menja coses d’aquestes), 
quan el problema és la manca d’higiene, el control sanitari en certs mercats d’animals 
vius. A tot arreu es mengen coses rares. La part important és com es transporten i es 
venen, etc. Les xifres no gaire altes d’afectats i morts contrastaven amb la magnitud 
de les mesures empreses i l’OMS les donava per bones. Això va fer que epidemiòlegs i 
autoritats internacionals potser badessin més del compte i repetissin el mantra que 
era només ‘una grip’… Ara la Xina, amb la diplomàcia de les màscares i de mostrar 
l’eficàcia comparativa amb què ha actuat una vegada s’hi va posar, es presenta com 
un país fiable… tot i que la gran quantitat de retorns de comandes de mascaretes, tests, 
respiradors defectuosos tampoc no els ha ajudat gaire. La Xina intenta reescriure la 
gènesi del virus i ha començat a estendre oficialment, amb portaveus del ministeri 
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d’Afers Estrangers, la versió conspirativa que el virus no ve del mercat de Wuhan sinó 
que van ser els nord-americans qui l’hi van portar…

—Creieu que ha crescut la xenofòbia contra els xinesos? O, per contra, hi ha un 
acostament cap a aquest país?
—A Europa va haver-hi alguns casos de xenofòbia. Dirigents del PP i Vox han parlat 
de la ‘pesta xinesa’ i animalades per l’estil. Joves xinesos van engegar la campanya ‘jo 
no sóc un virus’. Més endavant, el capteniment de les comunitats xineses, els regals 
de màscares i fins i tot la seva iniciativa de confinar-se abans no fos obligat, més 
d’una setmana abans, els ha donat una imatge molt positiva. Fins i tot ha circulat per 
les xarxes la dita que afirma: ‘Jo no em desconfino fins que no vegi que el basar xinès 
torna a obrir.’ Ara, als Estats Units sí que es produeixen força mostres de xenofòbia 
contra els xinesos. L’actitud de Trump parlant del ‘virus xinès’ no hi ajuda gens. D’una 
altra banda, a la Xina ha sorgit una xenofòbia contra els estrangers, que ara són vists 
com a perillosos portadors del virus, especialment els africans: prohibicions a entrar 
en establiments (inclosos McDonald’s), desnonaments forçats, violència al carrer… 
amb impacte diplomàtic a Nigèria.

—Però la fractura entre Orient i Occident s’ha tancat una mica amb aquesta crisi?
—La veritat és que ens hem adonat que allò que fa tres mesos semblava tan remot i 
llunyà, com d’un altre planeta, que no ens havia d’afectar, ara de sobte ens adonem 
que és més a prop que no sembla. Com deia Marco Bellocchio: La Cina è vicina, la Xina 
és pròxima. Al mateix temps, la necessitat de Trump de trobar un boc expiatori ha 
aguditzat l’aire de guerra freda, ja no solament comercial i retòrica.

—S’ha accelerat el lideratge mundial de la Xina en detriment del dels Estats Units?
—Al continent africà ja és així; en certs països asiàtics, també. Si l’economia xinesa 
aguantarà el cop, dependrà de la manera com en sortim els europeus i els americans. 
De ben segur que la Xina adquirirà un paper fonamental a escala mundial, també a 
Europa.

—Quina posició podria arribar a atènyer la Xina quan se superi la crisi?
—És incert. Ells sempre han parlat d’un món multipolar, on puguin defensar els seus 
interessos regionals. No serà un món sinocèntric. Tampoc la Xina no és tan forta. Però, 
en tot cas, tant al Xinjiang com a Hong Kong, i qui sap si a Taiwan i als Mars del Sud, 
la Xina tendirà a tirar pel dret si li convé.

—Podem preveure un món amb menys llibertats individuals i col·lectives en un 
futur immediat?
—El cibercontrol i els estats d’excepció afegits a una crisi econòmica, que es preveu 
molt fonda, poden donar pas tant a ruptures imprevistes com a aquest enfortiment 
del control de la societat i la normalització de retallades en drets civils i democràtics.

—Destacaríeu cap aspecte positiu de tota aquesta crisi?
—La veritat és que costa. A banda el patiment dels afectats, hi ha l’abisme econòmic i 
social que s’albira. Bé, en tot trencament pot haver-hi la possibilitat de millora. Sense 
haver de posar-nos místics ni transcendentals, cadascú de nosaltres té l’oportunitat 
(més o menys) de parar una estona i mirar al voltant. I allò que veiem no ens agrada 
gaire o gens. I algunes inèrcies d’abans, de cop, perden sentit. En general, la capacitat 
de resposta és lamentable a tantes bandes del món. La millor notícia, potser, la gran 
majoria de governs que se’n surten, curiosament, tenen dones al capdavant: a Islàndia, 
Taiwan, Nova Zelanda, Singapur, Finlàndia, Alemanya. Aquí hi ha una gran esperança.
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